
یکشنبه 9 دی 1403 
27جمادی الثانی 1446   29 دسامبر 2024

سال هشتم   شماره 1974 
8 صفحه   قیمت:10000تومان

 حذف صفر از پول ملی؛ 
فریب یا حرکت به سمت بحران

در گفتگو »نقش اقتصاد« با یک کارشناس اقتصادی 
ابعاد مختلف طرح حذف صفر از پول ملی بررسی شد: 
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ضربـه  مهلـک بر 
معیشت مـردم  

گروه اقتصادی: نشســت »ارزیابی مبانی نظری تصمیم گیری های 
اقتصــادی در ایــران با تاکید بر نرخ ارز« با حضور کارشناســان 
اقتصادی در موسسه مطالعات دین و اقتصاد برگزار شد. در این 
نشست حسن سبحانی، اقتصاددان گفت: خاستگاه تئوری ها به 
فهم مسائل کمک می کند و از تئوری معطوف به خاستگاه »باید« 
استخراج نمی شود. تئوری توصیف شرایط به وجود آمده است، 

به طور مشــخص در مورد ارز این مســاله وجود دارد که پس از 
اینکه رابطه بین طلا و دلار در ۱۹۷۱ حذف شد با توجه به اینکه 
قبل از آن بین پول های کشورها با طلا و بین طلا با دلار نسبت 
ثابتی برقرار بود بازار ارز شــکل گرفت، کارکرد بازار عبارت اســت 
از حضــور توامــان تقاضــا و عرضه برای کالا بــه گونه ای که در 
قیمت های مختلف تقاضا و عرضه مختلف را می توان تعریف کرد...

در گفتگو با کارشناسان اقتصادی پیامدهای افزایش نرخ ارز بررسی شد

عباس آرگون
 عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران

 به بازار آسیب
 نزنیـم!

دکتر هاشم اورعی 
رئیس اتحادیه انرژی

طهماسب مظاهری
رئیس کل اسبق بانک مرکزی

وم اصلاح   لز
نظام پولی و بانـکی

 در گفتگو با یک کارشناس سیاسی
 بررسی شد

 پایان تنش میان
 تهران - واشنگتن

 فقط با گفتگـو

 امیدها برای تکمیل اتصال کریدور ریلی 
خلیج فارس تا مسکو  زنده شد

احیای دالان تجـارت 
 با  اوراسیـا 

در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی
 بررسی شد

سناریوهای پیش روی 
بازار ارز

چرا قانون هوای پاک اجرا نمی شود؟

فرسایش؛ تهدید  ِ امنیت 
خـاک ایران

اعلام افزایش حقوق بازنشستگان 
در دی ۱۴۰۳

گمانه زنی از قیمت ۴۰ تا 5۰ هزار 
تومانی بنزین سوپر وارداتی

سخنگوی اتاق اصناف ایران در گفتگوبا »نقش اقتصاد«  مطرح کرد:

سودجویان در کمین ایام مناسبتی

پشت پرده قطعی  برق در کشور

سه عامل کلیدی که  بحران ناترازی های انرژی را رقم زدند

مهدی امیدوار، سخنگو و نائب رئیس اتاق 
اصناف ایران در گفتگوبا »نقش اقتصاد« با 

اشاره به اقدامات نظارتی اتاق اصناف در ایام 
مناسبتی کشور گفت: همه ساله در 

مناسبت های مختلف و مهم کشور از جمله 
شب یلدا، روز مادر، روز پدر، چهارشنبه سوری، 

عید نوروز و... معمولاً تقاضا برای خرید و 
فروش در زمینه های مختلف بیشتر می شود...
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فرشید پورحاجت
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن کشور

 تأثیر افزایش قیمت دلار 
بر بـازار مسکن

 قاچاق سوخت داریم
 یا نـداریم؟
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نوبت دوم

سازمان جهاد كشاورزی استان مركزی

سازمان جهاد كشاورزي استان مركزي در نظر دارد فروش شش دانگ عرصه و اعيان يك قطعه زمين 
) انبار ســوله محلات (  به  پلاك ثبتي 7 فرعي از 4186 اصلي به مســاحت حدود بيست هزار متر مربع 
واقع در مزرعه عباس آباد قطعه ۵ شهرستان محلات با سند قطعي شماره 14946 مورخه 17 / 9 / 1372 
دفتر خانه اســناد رسمي شماره 9 شهرســتان محلات به آدرس محلات بلوار آيت ا... خامنه اي )جاده 

دليجان ( - ميدان امام علي )ع(  ، روبروي دانشگاه آزاد اسلامي  - انبار جهاد - كد پستي 37819۵841۵    
را )به شــرح جداول ذيل( با بهره گيري از ســامانه تداركات الكترونيكي دولت به فروش برساند . كليه 
مراحل برگزاري مزايده از دريافت اسناد تا ارائه پيشنهاد قيمت  مزايده گران و بازگشايي پاكات از طريق 

درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد.

آگهي تجدید مزایده ) فروش (

شماره مزايدهتضمين)ريال(مبلغ پايه كارشناسي)ريال(موقعيت ملكشرح مزايده

فروش شش دانگ عرصه و اعيان يك 
قطعه زمين ) انبار سوله محلات (

شهرستان محلات – جاده 
670٬000٬000٬00033٬۵00٬000٬000200300008۵000009دليجان روبروی دانشگاه آزاد

* تضمين شــركت در مزايده : مي بايســت بصورت تضمين معتبر در معاملات دولتي )ضمانتنامه بانكي( و يا 
 IR ۵201000041۵1042038۵10773  واريز وجه  به شماره حساب  41۵1042038۵10773  با شناسه شبا

نزد بانك مركزي  مي باشد.
مدت زمان انتشار :

تاريخ  انتشــار مزايده در ســامانه :  از تاريخ 8/ 10/ 1403 ساعت 8      مهلت دريافت اسناد از سامانه : 
تا تاريخ 13/ 10/ 1403 ساعت 12

مهلت زماني ارائه پيشنهاد  :   تا ساعت  14 مورخه 24/ 10/ 1403 
مهلت بازديد :  از تاريخ 8/ 10/  1403 تا تاريخ 24/ 10/ 1403 روزانه از ســاعت 10 صبح  تا ســاعت 13 
بجر ايام تعطيل )شركت كنندگان بايستي با هماهنگي مديريت جهاد كشاورزي شهرستان محلات 

از محل بازديد و از ساير شرايط آن مطلع گردند. (
زمان بازگشايي پاكت ها :  ساعت   9  مورخه   26/ 10/ 1403  ) بدينوسيله از شركت كنندگان دعوت مي 

شناسه آگهی: ۱85۳۳۰9 شماره میم الف: -۱گردد تا در جلسه بازگشايي شركت فرمايند(.

چاپ اول

سید عباس نظری شهردار  شاهین دژ

شهرداری شاهين دژ در نظر دارد تعداد 3  قطعه از زمين های تفكيكی تحت مالكيت خود را در اجرای 
مجوز های  بند2 صورتجلسه شماره 143 مورخه 1402/0۵/26 و بند  13 صورتجلسه شماره168 مورخه 
1402/11/1۵ ( اعضای محترم شورای اسلامی شهر شاهين دژ از طريق فرآيند مزايده واگذار نمايد . 

شرايط مزايده : 
1- كليه مراحل برگزاری مزايده از خريد اسناد و پرداخت سپرده تا پيشنهاد قيمت ، بازگشايی 
و تعييــن برنده از طريق ســامانه ســتادايران)setadiran.ir ( با شــماره سيســتمی 

2003090۵28000006  ) تجديد مزايده  2003090۵2800000۵ ( برگزار می گردد .  

 2-  مهلت خريد اسناد مزايده از ساعت 8.00 مورخ  1403/10/09  لغايت ساعت  19.00 مورخ  1403/10/20 
3- مهلت ارائه پيشنهادات حداكثر تا ساعت 19.00 مورخ  1403/10/30  

4- بازگشايی پيشنهادات رأس ساعت 10.00مورخه 1403/11/01  از طريق سامانه ستادايران صورت خواهد گرفت . 
۵- پيشنهادات مخدوش و مشروط رد خواهند شد و شهرداری در قبول و رد پيشنهادات مختار می باشد . 
6- با توجه به اينكه مزايده تجديد شده لذا شهرداری می تواند در شرايطی كه تعداد پيشنهادات كمتر 

از حد نصاب )كمتر از  3 پيشنهاد ( باشد نيز نسبت به واگذاری به مناسبترين پيشنهاد  اقدام نمايد .
7- ساير شرايط در سامانه ستادايران بارگزاری شده است. 

 )) آگهی تجدید مزایده فروش زمین شهرداری شاهین دژ ((
شماره سیستم ستادایران 2۰۰۳۰9۰528۰۰۰۰۰6

 

شماره ۱۱۰65
مورخه ۱۴۰۳/۱۰/8

ليست قطعات

شماره آدرسرديف
قطعه

مساحت 
قيمت كارشناسی وضعيت ثبتیكاربري)متر مربع(

زمين

9.702.000.000عادیصنعتی1277.2تفكيك خدامرادی پشت ايران خودرو 1

4.۵46.200.000عادیصنعتی47۵.77تفكيك خدامرادی پشت ايران خودرو 2

8.۵77.000.000سند در دست اقدامتجاری6190.6شهرك شهيد رجايی - معبر 16 متری - تفكيك جديد جنب تفكيك فتحی3

رویداد نگاه

بهانه گرانفروشی برای خودروسازان
قيمت خودرو با تداوم قطعی برق گرانتر می شود؟

ناترازی انرژی موضوع جدیدی نیست، اما هر بار که 
بــه آن پرداخته می شــود بحران تــازه ای در این 
خصوص کشف می شود که باید به آن پرداخته شود.

امروز چالش تأمین و تولید انرژی به مشکل اساسی 
و شاید پرهزینه ترین اقدام دولت چهاردهم تبدیل 
شده که در این خصوص هیچ اقدام موثری از سوی 

دولت اجرایی نشده است.
فعــالان بازار خودرو هر بــار با یک ترفند به دنبال 
گرانی خودرو هستند هر چند موضوع افزایش قیمت 
خــودرو از ابتــدای زنجیره صنعت تا بازار را درگیر 
کرده است و این جریان ها علاوه بر کمبود برخی از 
محصــولات و کالاهــا، گرانی و تورم آن ها را در پی 

دارد.
بحران انرژی در مســیر تولید سنگ اندازی بزرگ 
است چراکه بر همه پوشانده نیست، انرژی یکی از 
اصلی ترین ابزار و مؤلفه توسعه تولید است. این روزها 
دولــت بــرای جبران کمبود انرژی تنها به تعطیلی 

مدارس و ادارات روی آورده که این مُســکنی برای 
بی برنامگی در سیاست گذاری دولت های گذشته 
تا امروز اســت. با این حال تعطیلی صنعت و تولید 
بــه موجب کاهش مصرف، وضعیت جدیدی را در 
اقتصاد کشور رقم زده است. شاید امروز و فردا تبعات 
ایــن پدیده در اقتصاد به شــکل تورم در بازارهای 

مختلف نشان داده می شود.
تحلیلگــر صنعت خودرو در خصوص مشــکلات و 
چالش های پیش روی صنعت خودرو گفت: افزایش 
هزینه هــا بزرگترین و مهمترین مشــکل صنعت 
خودروسازی کشور است. امروز بحث تأمین انرژی 
لازم برای تولید در این بخش شاید مطابق با سایر 
صنایع سختگیرانه و محدود نشده باشد، اما به طبع 
برخی مشکلات، این صنعت هم باید در صرف انرژی 

صرفه جویی داشته باشد.
به گفته این کارشــناس، زمانی که دولت نتواند به 
موقع و با سیاست های حمایتی به دنبال راهی جهت 

تأمین انرژی لازم صنایع داشــته باشد قطعاً گرانی 
بــاز هــم تولید را تحت تأثیر قــرار می دهد چراکه 
نمی تــوان بــه تولید گفت که برق و گاز نداریم پس 

متوقف شود!
وی در پاسخ به این سؤال که ناترازی انرژی چقدر 
در شکل گیری تورم جدید در صنعت و بازار خودرو 
نقش دارد؟ گفت: هر موج منفی که در بخش تولید 
ایجاد شــود قطعاً منجر به گرانی و افزایش قیمت 
می شــود. نگرانی از کمبود انرژی همه بخش های 
صنایــع و تولیــد را درگیر کرده و تبعات منفی آن 

حتماً به تولید خودرو هم می رسد.
همواره تعهد به تأمین نیاز تولید یکی از وظایف مهم 
دولت هاست، اما در نبود این مهم، تولید کننده به 
ناچار مجبور به صرف هزینه بیشــتر جهت تأمین 
نیاز چرخه تولید می شود. از این رو نبود انرژی کافی 
بــرای تولید می تواند بهانه ای برای گرانی خودرو و 

سایر محصولات و کالاها شود.

)نوبت اول-آگهی دوم(

دهیاری فخرآباد رفسنجان

دهياری فخرآباد در نظر دارد نسبت به تهيه و اجرای عمليات بهسازی بوستان مادر از طريق برگزاری مناقصه عمومی اقدام نمايد.لذا از پيمانكاران واجد شرايط 
دعوت می شود حداكثر تا تاريخ شنبه 1403/10/1۵  جهت دريافت اسناد مناقصه به دهياری فخرآباد مراجعه نمايند و يا با شماره 0913992۵104)آقای عسگری(

تماس حاصل فرماييد. بديهی است دهياری در انتخاب يا  رد پيشنهادات مختار می باشد.زمان عودت اسناد مناقصه حداكثر سه روز پس از پايان زمان مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

 ناترازی انرژی و ارز دستوری چگونه 
سنگ آهن را به چاه انداخت؟

تأمین سنگ آهن در آستانه بحران

 آینده صنعت ســنگ آهن کشور در هاله ای 
از ابهام قرار دارد. چالش های متعدد از جمله 
ناترازی انرژی، نوســانات نــرخ ارز و کمبود 
زیرســاخت ها، این صنعت را با تهدید جدی 
مواجه کرده اســت بنابراین برای عبور از این 
بحــران، نیازمند اتخــاذ تصمیمات جدی و 

برنامه ریزی های بلندمدت هستیم.
تیرماه امســال، کیــوان جعفری طهرانی در 
گزارشــی در خصــوص کمبود ســنگ آهن 

هشدار داده بود.
به گفته وی اوج بحران کمبود ســنگ آهن 
۱۴ ســال دیگر به وقوع خواهد پیوســت، در 
واقع از حدود شش الی هفت سال آینده شاهد 
این کاهش خواهیم بود که در ســال ۱۴۱۸ 

به اوج خود خواهد رسید.
اکنون نیز، کیوان جعفری طهرانی، کارشناس 
ارشد بازار فلزات در خصوص این موضوع که 
آیا بحران کمبود ســنگ آهن مرتفع شده یا 
خیر، به خبرنگار اقتصادآنلاین گفت: کمبود 
سنگ آهن بحث جدیدی نیست، البته برخی 
دوستان معتقدند که با اکتشافات جدید قطعاً 
این مشکل رفع خواهد شد اما پرسش اصلی 
این است که چه کسی و با چه هزینه ای باید 
اکتشافات را انجام دهد؟ همچنین چه مدت 
زمانی برای این کار نیاز است و چه تضمینی 

وجــود دارد کــه ذخایر جدیدی که کشــف 
می شــوند، قابــل اســتخراج و بهره برداری 

باشند؟
جعفری طهرانی بیان کرد: در دوره ریاســت 
آقــای دکتر کرباســیان در ایمیدرو، خبری 
مبنی بر کشــف ذخیــره ۵۰۰ میلیون تنی 
ســنگ آهن مگنتیت در منطقه گل گهر در 
عمــق ۵۰۰ متــری زمین مطرح شــد که با 
خوشحالی اولیه همراه بود اما با توجه به اینکه 
در عمــق ۵۰۰ متــری نمی تــوان از طریق 
حفاری های روباز عملیات اســتخراج را انجام 
داد، بلکه باید از طریق حفاری های زیرزمینی 
و ماشــین آلات الکتریکی این کار انجام شود 
که در کشور چنین تجهیزاتی را نداریم، این 
پرســش برای فعالان مطرح شــد که چگونه 
می تــوان این مقدار ســنگ آهن را از چنین 

عمقی استخراج کرد؟
از  واردات ســنگ آهن  وی در خصــوص 
افغانستان به ایران، توضیح داد: بنده طی دو 
دهه گذشــته بازدیدهــای متعددی قبل از 
حضور طالبان از معادن افغانســتان از قبیل 
معدن سنگ آهن حاجی گگ در ایالت بامیان 
که بزرگترین معدن سنگ آهن بکر آسیاست 
و همچنیــن معادن ســنگ آهن غوریان در 
ولایت هرات )نزدیک مرز ایران( و معدن مس 

عینک در ولایت لوگر داشتم.
 وی اضافه کرد: پس از روی کار آمدن طالبان، 
شاهد وضع قوانینی هستیم که صادرات مواد 
خــام را ممنوع کرده و بر فرآوری محصولات 
معدنــی تأکید دارد به عنوان مثال، می توان 
به وضع عوارض ۲۰۰ دلاری بر تن زغال سنگ 

صادراتی به پاکســتان در دوران پســاکرونا 
اشــاره کرد؛ این تصمیم، مشکلات عدیده ای 
را بــرای صادرکننــدگان ایجاد کرد و پس از 
رایزنی های طولانی، این عوارض به ۱۰۰ دلار 
بر تن کاهش یافت. البته این اتفاق در زمانی 
که قیمت زغال سنگ در بازار جهانی به اوج 
خود رســیده بــود رخ داد. جعفری طهرانی 
توضیح داد: معاونت معدنی پیشین در بازدید 
از افغانستان از همکاری های مشترک سخن 
گفتند اما این پرسش مطرح می شود که چه 
تضمینی وجود دارد که در آینده، در صورت 
برداشت از معادن سنگ آهن غوریان توسط 
شرکت های ایرانی، اجازه خروج مواد معدنی 
داده شــود و عوارضی ســنگین بر آن وضع 

نشود؟
تحلیلگر ارشــد بازار فلزات اضافه کرد: حتی 
در زمــان مدیریت کرباســیان در خصوص 
احــداث کارخانه فرآوری با وزیر وقت معادن 
و پترولیم افغانســتان )دکتر داود شــاه صبا( 
مذاکراتی صورت گرفت که کارخانه فرآوری 
در نزدیکی مرز ایران و افغانســتان در خاک 
ایران باشــد اما اجازه و موافقت لازم برای آن 

صادر نشد.
وی افزود: اگر قرار باشــد در خاک افغانستان 
سنگ آهن را تبدیل به کنسانتره کنیم، حتی 
کنسانتره را هم به عنوان ماده معدنی فراوری 
شده قبول ندارند و تقاضای محصولی با ارزش 
افــزوده بالاتر مثل گندله را دارند؛ از ســوی 
دیگــر، تولید گندله در افغانســتان که فاقد 
منابع گازی کافی اســت، چه فایده ای دارد و 

آیا توجیه اقتصادی برای کشور دارد؟

باران شاکری
روزنامه نگار
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 ایران و آمریکا 
در ارتباط با 
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موضوعات با 
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در گفتگو با یک نماینده مجلس مطرح شد:
توسعه سواحل مکران نیاز به یک ژنرال دارد

سال هاست که از توسعه سواحل مکران صحبت می شود؛ 
منطقه ســاحلی بکر و اســتراتژیکی که هم ظرفیت های 
گردشگری فراوانی دارد و هم از نظر اقتصادی با توجه به 
نقطه جغرافیایی که در آن قرار گرفته می تواند یک جایگاه 
ویژه در کشــور را به خود اختصاص دهد. با توجه به راه 
داشــتن ایــن منطقه بــه آب های آزاد و همســایگی با 
کشورهای پاکستان و افغانستان از سال های دور در کانون 
توجه دولت های مختلف قرار داشــته اما تا به حال همه 
چیز در حد حرف بوده و متخصصان می گویند در عمل 
کاری برای استفاده از ظرفیت های این منطقه انجام نشده 

است.
اخیراً دولت چهاردهم با اصلاح اساسنامه توسعه سواحل 
مکران و انتخاب علی عبدالعلی زاده به عنوان دبیر توسعه 
این مناطق برنامه جدیدی را برای کارهای بر زمین مانده 
در این مناطق آغاز کرده اســت که البته موفق بودن آن 

نیاز به گذر زمان دارد.
محمدانور بجارزهی، نماینده چابهار و نیکشهر که منطقه 
مکران زیرمجموعه حوزه انتخابیه او به حســاب می آید، 
در گفتگوبا تجارت نیوز درباره موانع و مشــکلات موجود 
در این منطقه توضیحاتی می دهد و از عملکردها در این 

حوزه انتقاد می کند.
70 هزار نفر از جمعيت سواحل مكران حاشيه نشين هستند ��

این نماینده مجلس با تاکید بر این موضوع که ســواحل 
مکران مقام اول حاشیه نشــینی کشور را دارد افزود: این 
مناطق ۱۳۰ هزار نفر جمعیت دارد و ۷۰ هزار نفر از این 
جمعیت حاشیه نشین هستند. وقتی از حاشیه نشینی در 
این مناطق صحبت می کنم یعنی خانه ها آلونک، برق ها 
از یک ترانس ۲۰۰ تا ۳۰۰ کابل غیرمجاز برای روشنایی 

خانه ها گرفته شده و ج آب لوله کشی هم که ندارند.
بجارزهی برای نشــان دادن عمق فاجعه به دیدار اخیر 
خود و عبدلعلی زاده، دبیر جدید توســعه سواحل مکران 
از بخش هایــی از مناطــق حاشینه نشــینی در چابهار 
شهرستان های زیرمجموعه اشاره کرد و گفت: اخیراً آقای 
عدالعلــی زاده را بــه ایــن منطقــه بــردم و بخش های 
حاشیه نشــین را به ایشــان نشــان دادم. حجم زیادی 
کابل های برق به جای اینکه از روی تیر چراغ برق عبور 
کنــد روی زمیــن ریخته و چندین نفر تا به حال به دلیل 

اتصالی جان خود را از دست داده اند.
نماینده چابهار و نیکشــهر درباره عملکرد عبدالعلی زاده 
که به تازگی به عنوان دبیر توسعه سواحل مکران انتخاب 
شــده توضیح داد: ایشــان تازه کار را در دست گرفته اند. 
هنوز برای اینکه از اقدامات و عملکردشان صحبت شود 
زود است. اما اطلاع دارم که قرار است کارشناس هایی را 
از خارج بیاورند و سواحل را ساماندهی و طراحی کنند.

بكرترين مناطق سواحل مكران در سيستان و بلوچستان  ��
قرار دارد؛ از »درك« تا »گواتر«

این نماینده مجلس با اشــاره به وجود بکرترین ســواحل 
ایــران در منطقــه چابهار گفت: حدود ۳۷۰ کیلیومتر از 
ســواحل مکران در سیســتان و بلوچســتان قرار دارد. 
بکرترین آنها در منطقه چابهار است که از زرآباد و ساحل 
»درک« آغاز می شود و به »گواتر« سرزمین دلفین ها که 

زیباترین سواحل دنیا هستند ختم می شود.
او ادامــه داد: فعــلًا اتفاق خاصی در این مناطق نیفتاده، 

همه چیز فقط به بازدید سپری شده است.
بجارزهــی درباره علت عملیاتی نشــدن برنامه ها برای 
ســواحل مکران بعد از گذشت ســال ها گفت: باید ابتدا 
ســاختمان و اداره توســعه ســواحل مکران راه اندازی و 
نیروهای آن مشخص شوند، یک چارت یا اداره ای وجود 
داشته باشد بعد از توسعه سواحل مکران صحبت کنیم. 
روی کاغذ چیزی نوشته شده و n سال است که فقط از 
توسعه این مناطق حرف می زنیم اما در عمل اتفاق خاصی 

نمی افتد.
ایــن نماینــده مجلس اضافه کرد: تا زمانی که یک ژنرال 
درســت و حســابی فرهنگی و اقتصادی پیدا نشــود که 
ســاختمانی در این منطقــه راه اندازی کند و بگوید این 
ســازمان توســعه مناطق مکران اســت هیچ اتفاقی رخ 

نخواهد داد.
او دربــاره کارهایــی که تا به حــال در این مناطق بعد از 
گذشــت سال ها انجام شده است گفت: من نماینده این 
منطقه هســتم اما تا به حال چیزی ندیده ام. افراد قبلی 
هم که مسئولیت گرفتند، اعتبار خاصی به آنها ندادند و 

بعد هم نیمه کاره رها کردند و رفتند.
نماینده چابهار و نیکشــهر ادامه داد: آقای عبدالعلی زاده 
هم که به تازگی از طرف رئیس جمهور منصوب شده اند 
اول باید بگویند این اداره، این چارت، این نیرو و سازمان، 

این اساسنامه و کار را با جدیدت آغاز کنند.
حالا كه اساسنامه تصويب و اصلاح شده بيايند كار را آغاز  ��

كنند
بجارزهی درباره اصلاح اساسنامه توسعه سواحل مکران 
که به تازگی در هیات دولت به تصویب رسیده است توضیح 
داد: اساسنامه تصویب شده بیایند کار را آغاز کنند. خیلی 
چیزها در سال های گذشته تصویب شده اما اصل عملیاتی 
شــدن کار اســت. ما مرد میدان می خواهیم. باید فردی 

آنجا بیاید که اختیار داشته باشد.
دبير توسعه سواحل مكران بايد اختيار داشته باشد ��

این نماینده مجلس در پایان با اشاره به خصوصیات لازم 
برای فردی که مدیریت توســعه ســواحل مکران را در 
اختیــار می گیــرد گفت: مدیری باید برای این ســمت 
انتخاب شــود که مدبر باشــد، بتواند با پایتخت ارتباط 
قوی بگیرد و اختیار هم داشته باشد. باید بودجه ابتدایی 
را بــه این منطقــه اختصاص دهند تا بتوان کار را پیش 

برد.

سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
و وانــگ یــی عضو دفتر سیاســی کمیته مرکزی و وزیر امور 
خارجه چین، بر ارادهٔ رهبران دو کشور برای تحکیم و توسعهٔ 
روابط راهبردی دو کشور، آخرین وضعیت روابط در حوزه های 
اقتصادی، تجاری، سرمایه گذاری، انرژی، حمل و نقل، راه های 
تقویت مناسبات دوجانبه و گسترش همکاری ها در چارچوب 

برنامه همکاری جامع دو کشور را مورد بررسی قرار دادند.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به سابقه دیرینه و استحکام 
روابط بین دو ملت ایران و چین به عنوان دو تمدن و فرهنگ 
ریشه دار در آسیا، تصریح کرد که جمهوری اسلامی ایران از 

هیچ کوششی برای بهره برداری از ظرفیت های فراوان تعامل 
مشترک با چین فروگذار نمی کند و برنامه ۲۵ ساله را مبنای 
محکمی برای توسعه مناسبات در عرصه های مختلف می داند.

وزرای امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و جمهوری خلق 
چین تاکید کردند که خاورمیانه متعلق به مردم خاورمیانه 
اســت و نباید صحنه مداخله های مخرب بازیگران خارج از 
منطقه در جهت پیشــبرد اهداف و مطامع ژئوپولتیک آن ها 

شود.
طرفین همچنین با اظهار نگرانی در مورد مخاطرات مترتب 
بر هرگونه هرج و مرج و ناامنی در سوریه، بر ضرورت حفظ 

وحدت ملی و یکپارچگی ســرزمینی ســوریه و گذار آرام و 
امن به ســوی حاکمیتی که تأمین کننده خواســت همه 
طیف ها و اقشار تشکیل دهنده جامعه سوریه باشد، تاکید 

کردند.
وزرای امور خارجه ایران و چین همچنین در خصوص اهمیت 
تقویت همکاری ها برای مقابله با تروریسم، تحکیم حاکمیت 
قانون در سطح بین المللی، موضوع هسته ای و رفع تحریم ها 
و نیز گسترش همکاری ها در چارچوب نهادهایی که هر دو 
طرف در آن ها عضویت دارند از جمله بریکس و شــانگهای 

گفتگو و تبادل نظر کردند.

وزرای خارجه ایران و چین: خاورمیانه متعلق به مردم خاورمیانه است

گروه بين الملل: بین ایران و آمریکا مسائلی وجود 
دارد کــه حل شــدنی نیســت، ایــن جمله را 
وزیرخارجه کشــورمان در گفتگوبا شبکه الغد 
مصر گفته اســت. عراقچی خوی ســلطه گری 
آمریکا را مســبب این موضوع دانســته و تاکید 
کــرده ما هیچ وقت نمی توانیم با این سیاســت 
سلطه گری آمریکا کنار بیاییم. عراقچی همچنین 
گفته اســت که ایران نســبت به مسالمت آمیز 
بــودن پرونده هســته ای اطمینان کامل دارد و 
مانعی برای مشــارکت دادن دیگران هم ندارد و 
حتی بعد از عقب نشینی آمریکا از مذاکرات، ایران 
بــه هیــچ وجه میــز مذاکرات را تــرک نکرد. 
وزیرخارجــه همچنین تأکید کــرد که تهران 
همواره آماده ورود به مذاکرات شــرافتمندانه بر 
اساس احترام و منافع متقابل است. این تحولات 
در حالی رخ می دهد که رسانه عراقی بغداد الیوم 
اخیراً مدعی شد که دونالد ترامپ رئیس جمهور 
منتخب ایالات متحده پیامی را از طریق عمان 
بــرای ایران جهت مذاکره درباره پرونده هایی از 

جمله موضوع هسته ای ارسال کرده است.
در همین حال کوروش احمدی دیپلمات پیشین 
جمهوری اســلامی در سازمان ملل در خصوص 
مشــکلات ایران با آمریــکا و راهکار حل برخی 
مسائل با این کشور به خبرآنلاین، می گوید: اکثر 
این مشکلات قابل حل است همانطور که مشکل 
برنامه هســته ای را یکبار حل کردیم. وی تاکید 
کــرد: اکثر چالش های ایران و آمریکا قابل حل 
است. مشکل برنامه هسته ای را یکبار حل کردیم 
و امکان بازگشت به برجام هم قطعاً وجود داشت 
و در شرایطی که مقامات به کرات تاکید کرده اند 
که قصدی برای ســاخت بمب هسته ای ندارند، 

این مشکل قطعاً قابل حل است.
این کارشناس سیاسی افزود: راه حل تنش زدایی 

ایران و آمریکا، مذاکره و رابطه است، این رابطه 
و مذاکره الزاماً نباید مشــروط و موکول به این 
باشد که آیا خروجی و نتیجه فوری دارد یا ندارد.

مشــروح گفتگو با کوروش احمدی را در ادامه 
می خوانید:

ارزيابی شــما از مشكلات موجود بين ايران  ��
و آمريكا چيســت؟ مهم ترين چالش های دو 
كشور برای رفع تنش و اختلاف چيست و چه 

دورنمايی برای آن می بينيد؟
 ایران و آمریکا در ارتباط با طیفی از موضوعات 
با هم سرشاخ هستند. عمده ترین این موضوعات 
از جانب آمریکا همان هایی است که بهانه برای 
انوع تحریم های دو جانبه و فراملی ایران شده 
است. و در رأس این مشکلات برنامه هسته ای 
ایران قرار دارد. متاســفانه حداقل بیست سال 
اســت که از شکل گیری این مشکل در روابط 
ایران و آمریکا می گذرد و هنوز نوری در انتهای 
این تونل مشهود نیست. یک بار با مرارت زیاد 
فرجــی حاصل شــد و در قالــب برجام بخش 
هســته ای اختلافات ایران و آمریکا حل شد و 
دو ســالی نیز امکان اجــرای توافق حاصله در 
چارچوب برجام فراهم شــد و تأثیر بسزایی بر 
اقتصاد ایران نیز در آن دو سال به جای گذاشت. 
اما در حالیکه ایران بطور کامل به تعهدات خود 
ذیل برجام عمل کرد، متاسفانه با تغییر دولت 
در آمریکا، رئیس جمهور جدید از برجام خارج 
شد. در ارتباط با خروج ترامپ از برجام که بدون 
شک نقض فاحش تعهدات آمریکا بود، باید به 
دو موضوع توجه داشت. نخست اینکه طبیعی 
است که سیاست های یک کشور با تغییر دولت 
در آن کشــور تغییر کند. این اتفاقی اســت که 
درهمه کشــورها می افتد. در ایران نیز اگر چه 
سیاست خارجی عمدتاً خارج از حوزه اختیارات 
دولت اســت، اما با تغییر دولت همیشه شاهد 
برخی تغییرات بوده ایم. به عنوان مثال سیاست 
خارجی دولت خاتمی با سیاست خارجی دولت 
احمدی نژاد فرق داشــت که یکی از نتایج آن 
لغــو توافق کرســنت بــود. دوم اینکه ترامپ 
استثنائی ترین رئیس جمهور تمام تاریخ آمریکا 
بود. او فقط از برجام خارج نشــد، بلکه از ۱۸ 
موافقتنامــه و عهدنامــه و حتــی نهادهــا و 
سازمان های بین المللی مانند سازمان بهداشت 
جهانی و شورای حقوق بشر و .... هم خارج شد. 
در حالیکــه نقــض عهد آمریکا در مورد برجام 
محکوم است اما به تصور من امکان این وجود 
داشــت که ایران با دولت ترامپ وارد مذاکره 
می شد و به توافقی که می توانست شامل برخی 
تغییرات صرفاً شــکلی و بی اهمیت در برجام 
باشد، می رسید و ماجرا را ختم می کرد. اگر این 
دوره ترامــپ به دلایلی عملی نبود حداقل در 
دوره بایدن امکان این کار وجود داشــت و سه 

بار یعنی در تیر ۱۴۰۰ و در اســفند ۱۴۰۰ و 
شــهریور ۱۴۰۱ امکان نهایــی کردن احیای 
برجام وجود داشت که متاسفانه نشد که نشد. 
البته ادعاهایی دیگر نیز آمریکا داشــته و دارد 
که عمده آنها مربوط به سیاست های منطقه ای 

ایران می شود.
اگر چه سال هاست اين خصومت وجود دارد  ��

ولی آيا می توان آينده روشــنی برای حل اين 
مشكلات يا حداقل برخی از آنها متصور بود؟

اکثر چالش های ایران و آمریکا قابل حل اســت. 
مشــکل برنامه هســته ای را یکبار حل کردیم و 
امکان بازگشت به برجام هم قطعاً وجود داشت 
و در شرایطی که مقامات به کرات تاکید کرده اند 
که قصدی برای ســاخت بمب هسته ای ندارند، 
این مشکل قطعاً قابل حل است. مشکل دیگری 
که ایران با آمریکا داشــته حضور این کشــور در 
منطقه بوده است. در این مورد باید متاسفانه در 
نظر داشت که حضور آمریکا درمنطقه به دعوت 

کشورهای منطقه است.
 از ترکیــه تا عمان آمریــکا پایگاه نظامی دارد. 
حضــور خارجی در جمهوری آذربایجان هم به 
شکل دیگری وجود دارد. در نتیجه صرف فشار 
به آمریکا برای خارج شدن از منطقه کافی نیست. 
بلکه ایران باید این کشورهای منطقه را متقاعد 
کنــد کــه پایگاه های آمریــکا را تعطیل کنند. 
واقعیت این اســت که تا قبل از حمله عراق به 
کویت در ۱۹۹۰ آمریکا هیچ پایگاهی در خلیج 
فارس شاید جز یک دفتری در بحرین نداشت. 
بعد از آن حمله عراق به کویت بود که آمریکا در 

منطقه حضور یافت و ماندگار شد.
 به عبارت دیگر نگرانی کشورهای کوچک منطقه 
از کشورهای بزرگ دلیل اصلی این کشورها برای 
دعــوت از قدرت های جهانی بــرای حضور در 
منطقه اســت و این مســئله ای است که در همه 

مناطــق جهان کم و بیــش وجود دارد. اگر چه 
روابط دوستانه بین کشورهای منطقه و کاهش 
احســاس تهدید از جانب کشــورهای کوچک 
می تواند به حل مســئله و کاهش حضور آمریکا 
کمک کند، اما از آنجا که همیشــه امکان تغییر 
سیاست داده می شود، این مسئله ای نیست که 
به راحتی قابل حل باشــد. البته مشــکل بزرگ 
دیگــری نیز وجــود دارد و آن حمایت آمریکا از 
اسرائیل است که دلیل مشکلاتی است که بین 
ایران و آمریکا در ارتباط با سیاست های منطقه 
ایــران وجــود دارد. البته با توجه به اتفاقاتی که 
طی یک ســال گذشــته افتاده ممکن اســت، 

راحت تر بتوان بر این مشکل فائق آمد.
با توجه بــه اين پيش بينی راهكار حل اين  ��

مشكلات را در چه می دانيد؟
واقعیت این است که کمتر دو کشوری را در یک 
منطقه می توان یافت که با هم مشــکل نداشته 
باشــند. مثلًا ما کم و بیش با همه کشــورهای 
همســایه مشــکل داریم. اما این مانع از داشتن 
روابط دیپلماتیک و انجام مستمر مذاکرات نبوده 
است. همین قاعده در مورد آمریکا نیز می تواند 
جاری باشد. به عبارت دیگر راه حل تنش زدایی 
ایران و آمریکا، مذاکره و رابطه است، این رابطه 
و مذاکره الزاماً نباید مشــروط و موکول به این 
باشد که آیا خروجی و نتیجه فوری دارد یا ندارد. 
راهــکار این نیســت که به صــورت تجریدی و 
انتزاعی بنشینیم و با خودمان فکر کنیم که آیا 
راه حلی وجود دارد یا خیر. باید قدم در راه گذاشت 
و راه خود مشخص می کند که چگونه باید رفت. 
این کاری است که همه کشورهای جهان حتی 
آنها که با هم در جنگ هستند انجام می دهند. 
ویتنامی هــا و آمریکایــی در حالــی کــه باهم 
می جنگیدنــد در پاریــس هم با هــم مذاکره 
می کردند و بسیار مثال های دیگری می توان زد.

جواد مرشدی
روزنامه نگار

پایان تنش میان 
تهران - واشنگتن 
فقط با گفتگو

در گفتگو با يك كارشناس سياسی 
بررسی شد

عارف: به دنبال درمان ریشه ای اقتصاد کشور هستیم

 محمدرضا عارف در نشســتی با جامعه شناســان، 
اساتید و اعضای هیئت علمی برجسته و متخصصان 
علوم اجتماعی تصریح کرد: راه حل ها و راهکارهای 
حل مســائل کشور از ســوی نخبگان اجتماعی و 
اقتصادی نباید صرفاً آکادمیک و دانشگاهی بلکه با 

رویکرد اقدامات و نگاه میدانی انجام شود.
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: باید عملکرد و 
موضع گیری های دهه های گذشته به خوبی تحلیل 
شــود و نخبگان سیاســی سهم خود را در برخی از 
ناکامی ها پذیرا باشند و به جای فرصت سوزی های 
سرمایه اجتماعی در سال های قبل، از دست رفتن 

برخی فرصت های ریشه یابی شود.
عارف با اشاره به اینکه اجرای برخی از تصمیمات و 
مصوبات به دلیل عملکرد نامناســب تبدیل به یک 
بحران در برخی از برهه های زمانی در کشــور شده 
است، ادامه داد: چنین شیوه های نادرست اجرا در 
خاطــره جمعی و تاریخی جامعه باقی می ماند و به 
شکاف عمیق نسلی بین دولت و نسل های آتی منجر 

می شود.
معــاون اول رئیس جمهــور بر ضــرورت و اهمیت 
جلوگیــری از برخــی از برخوردهــای قهــری و 
برچســب زدن به دلسوزان و نخبگان کشور تاکید 

کرد.
وی تصریح کرد: فیلترینگ شبکه های مجازی که 
شاید اهمیت چندانی نداشت اما تبدیل به یک خط 
قرمز در کشور شد که البته دولت و رئیس دولت با 
بهره گیری از شــرایط وفاق ملی در کشور به دنبال 
حذف فیلترینگ بود و اقدام اخیر با همین رویکرد 

و با همکاری سه قوه انجام شد.
عارف »ماندگاری اقدامات و دستاوردها« را راهبرد 
دولــت چهاردهم عنــوان و تاکید کــرد: به جای 
راهکارهای مقطعی و »مُســکن پروری« به دنبال 
درمان ریشــه ای هســتیم و با توجه به »ســرمایه 
اجتماعی رئیس جمهور« و طرح گفتمان وفاق ملی 

یــک فرصــت تاریخی در اختیــار کابینه و دولت 
چهاردهم قرار گرفته اســت که باید از این فرصت 
طلایی برای اصلاح برخی روندهای غلط گذشته و 

نیل به توسعه پایدار اقتصادی بهره گرفت.
وی بــا اشــاره به اقتدار دولــت در عملیاتی کردن 
تصمیمات و برنامه ها افزود: کاملًا به این مهم معتقد 
هســتیم و به همین دلیل به میدان حوزه اجرایی 
وارد شدیم تا کشور در ریل مناسب قرار گیرد و باور 
داریم کشــور ظرفیت حل مسائل را به راحتی دارد 
که در این راستا به اجماع نخبگانی و همکاری همه 
بخش ها نیاز است و جامعه شناسان باید برای کاهش 
شــکاف نسلی و برگرداندن امید به جامعه و فراهم 
کردن شــرایط بازگشــت دانشجویان و نخبگان به 

داخل کشور به دولت راهکارهای عملیاتی دهند.
عارف با اشاره به دغدغه های حاضران در جلسه در 
خصوص برخی افزایش قیمت ها از جمله نرخ ارز در 
ماه های گذشته تاکید کرد: راهبرد دولت تک نرخی 
کردن ارز در کشور و رسیدن نرخ ارز نیمایی به ارز 
تجاری و صادراتی با شیب ملایم است که در نهایت 
به یک نرخ ثابت خواهیم رســید تا محدودیتی در 
ارائه و عرضه ارز نداشــته باشــیم و از فساد و برخی 
سود جویی های به وجود آمده حاصل از شکاف ارز 
نیمایی و صادراتی در سال های گذشته جلوگیری 

شود.

معاون وزیر کشور: تجمعات حتماً نیاز به مجوز دارند

علــی زینی وند درباره این که هر چند وقت یکبار 
شاهد تجمعاتی از سوی مخالفان دولت هستیم، 
آیا این تجمعات نباید مجوز داشته باشند، گفت: 

تجمعات حتماً نیاز به مجوز دارد.
معاون سیاسی وزارت کشور بیان کرد: گروه هایی 
تجمعاتی برگزار می کند در وزارت کشور هم این 
مســاله بحث شد و به استانداران هم ابلاغ شد که 
مخصوصاً در این شــرایط بــا تجمعاتی که باعث 
چنددستگی در کشور، باعث خدشه دار شدن وفاق 
و همبستگی کشور شوند حتماً با جدیت برخورد 

کنند.
معاون سیاســی وزارت کشور خاطر نشان کرد: تا 
جایی هم که اطلاع دارم در خصوص برخی از این 
تجمعات که برگزار شده است، افرادی که آن ها را 
ترتیب دادند، خواســته شــدند و با آن ها صحبت 
کردند و قاعدتاً اگر این روند تشــدید شود و باعث 
اختلاف افکنی در کشــور شــود از هر گروهی که 
باشــند و از هر جناحی که باشــند قاعدتاً حتماً با 

آن ها برخورد می شود.
زینی وند در پاسخ به این که شاهد هستیم برخی 
از افراد به واسطه تریبون هایی که در اختیار دارند، 
تنها ۳ ماه پس از روی کار آمدن دولت می گویند 
مردم ناراضی هســتند و ســعی در دامن زدن به 
اتفاقاتــی همچون ســال های ۹۶ و ۹۸ دارند در 
صورتی کــه رهبری اعلام کردند موفقیت دولت 
چهاردهم، موفقیت نظام اســت؛ معاونت سیاسی 
وزارت کشــور چه اقدامی قرار اســت انجام دهد، 
گفت: انتقاد آزاد اســت به نظر ما باید نقدها گفته 
شود اما مردم هم بالاخره تحلیل و دسترسی دارند.

وی با بیان این که دولت هنوز ۶۰ الی ۷۰ درصدش 
مستقر نشده است و مدیران مختلف در حال کار 
هســتند، یادآور شــد: مگر در ۳ یا ۴ ماه یک دولت 
می توانــد، فرض کنید چنــد هزار مگاوات انرژی 
تولید یا ســوخت ذخیره کند؟ این ها را که مردم 

می دانند.
معاون سیاسی وزیر کشور خاطر نشان کرد: به نظرم 
اصــلًا این هــا نه نیاز بــه پرداختن دارند نه نیاز به 
پاســخگویی. آقای رئیس جمهور و اعضای دولت 
نه اینکه به اصطلاح نمی توانند بگویند و تشــریح 
کنند، ولی چه لزومی دارد؟ مردم به نظرم خودشان 
تشخیص می دهند، آقای رئیس جمهور می خواهد 
در آرامش کشور اداره شود، در توافق و اجماع سازی 

اداره شود.
وی ادامه داد: گروه هایی از یک جناح هم نیستند، 
از هــر دو جنــاح یــک گروه هایی هســتند که 
دیدگاه هایی دارند و کمی مواضع شان ممکن است 
انتقادی تر باشد، به هر حال در این فضای اجتماعی 
باید با آن ها هم به نوعی به اصطلاح با مســامحه 
رفتار کرد. اگر کســی انتقادی دارد حتماً لزومی 

ندارد ما جواب بدهیم.
معاون سیاســی وزارت کشور تاکید کرد: به نظرم 
مردم به اندازه کافی تحلیل و شناخت لازم دارند 
و رفتاری که رئیس جمهور در پیش گرفته اســت 
برای همه ما دولتی ها الگویی است که در آرامش 
و بدون دعوا و بدون تنش و ایجاد تشنج بی حاصل 
در جامعه کارها را پیش ببریم، انتقاد هم هر کسی 
می کنــد آزاد اســت، به نظرم دولــت نگران این 

انتقادات نیست.
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به بازار آسیب نزنیم!

هدف از قیمت گذاری دســتوری بیشتر تثبیت قیمت به حمایت 
از مصرف کننده بوده است تا به نحوی تورم کنترل شود و کالاها 

به قیمت مناسب به دست مصرف کننده برسد.
وی افزود: اما قیمت گذاری دســتوری با توجه به شــرایط تورمی 
عملی نیست چرا که وقتی بهای تمام شده کالایی بالا می رود شما 
نمی توانید آن را با دستور کنترل کنید. برای مثال خودرو در چند 
سال گذشته قیمت تمام شده اش بالا رفته و شما اصرار می کنید 
زیر قیمت تمام شــده مال خود را به فروش برســاند در حالی که 

برای تولید کننده و سهامداران زیان می کنند.
در قیمت گذاری دستوری حتی مصرف کنندگان هم ضرر می کند 
چــرا کــه وقتی تولید کننده قیمت خــود را پایین بیاورد به ناچار 
مجبور است از کیفیت محصول خود بکاهد و خودش هم متضرر 

می شود.
باید ریشه ها و علل و عوامل بالا رفتن قیمت و تورم کنترل شود تا 
قیمت افزایش پیدا نکند. اصلاح این موضوع ضرورت دارد. با دستور 

نمی شود این مسئله را کنترل کرد.
وقتی شما قیمت گذاری دستوری انجام می دهید عده ای هستند 
که با بهره برداری از برخی امکانات از رانت برخوردار می شوند. در 

این شرایط عدالت مورد انتظار لحاظ نخواهد شد.
مــا بایــد در مکانیزم بازار بایــد قاعده را روی عرضه و تقاضا حاکم 
کنیم. در بحث های تورمی نیز باید مدیریت و اصلاح تورمی صورت 
گیــرد و علــل کاهش و افزایش قیمت ها نیز کنترل شــود. اینکه 

بخواهید با دستور این کار را انجام دهید امکان پذیر نیست.
البته منکر نظارت نیســتم. نظارت باید صورت گیرد و قاعده مند 
باشــد اما این قاعده نباید خلاف قاعده بازار باشــد. قواعد باید به 

نحوی باشد که ما را به مکانیزم بازار نزدیک کنید.
مــا در حــوزه ارز به قیمت گذاری توافقی روی آوردیم اما عملًا در 
بازار توافقی اگر قیمت گذاری دســتوری نباشــد، به صورت شناور 

می توان بازار را کنترل کرد.
حمایت های لازم باید در قیمت گذاری دســتوری از اقشار آسیب 
پذیر باید صورت گیرد. یکی از مهمترین دغدغه ها همین است که 
اولاً به صورت کلان باید ریشــه و عوامل افزایش قیمت خشــکانده 
شود و به تورم توجه شود و ناترازی های منجر به آن کنترل شود 
و اقشار آسیب پذیر در قالب یارانه ها حمایت مورد بهتر قرار گیرند.

نظــارت در ایــن حوزه بایــد صورت گیرد اما قواعد باید به طریقی 
باشد که به بازار آسیب نرساند و ما باید کار را به سمتی ببریم که 
جایگاه دولت که نظارت، هدایت و راهبری اســت باید حفظ شــود 
و از تصدی گری فاصله گیرد و امور به بخش خصوصی واگذار شود.

مکث
اختصاص یک تیم تخصصی
 برای بررسی کیفیت اینترنت

ايسنا: سید ستار هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- درباره 
وضعیت تعهد اپراتورها برای افزایش کیفیت اینترنت در پی افزایش 
تعرفه ها در ســال گذشــته اظهار کرد: بحث کیفیت شبکه یکی از 
دغدغه های ما در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است. کیفیت 
شــبکه در یک ســری از نقاط و در بعضی از ســرویس ها، دارای 

محدودیت است و ما به آن اذعان داریم.
وی افــزود: بنابرایــن آن را انکار نمی کنیم و اگر به واقعیت موجود 
اذعــان نکنیــم طبیعتاً نمی توانیم برنامه ای مبتنی بر آن در آینده 
داشته باشیم. در این راستا یک تیم تخصصی را برای این موضوع 
و از ماه هــای گذشــته در نظــر گرفته ایــم و آســیب هایی که در 
زیرســاخت های شــبکه اســت را شناســایی کرده ایم و طبیعتاً 
تقســیم کاری انجام شــده و به اپراتورها محدودیت مشــخص با 

زمان بندی می دهیم.
هاشمی تأکید کرد: آسیب ها و وضعیت موجود شناسایی شدند و 
در آینده نزدیک مشخصاً درباره کیفیت ارتباطات جلسه ای برگزار 
می شود و برنامه وزارت ارتباطات برای ارتقای کیفیت شبکه تشریح 
می شــود. البتــه مؤلفه های مختلفــی دارد که یکی از آنها توجه و 
تمرکز بر توســعه ثابت و از جمله موضوعاتی اســت که باید ویژه 

دنبال شود.
وی گفت: همچنین بحث اینترنت نســل پنجم در کشــور مؤلفه 

دیگری است که الزامات و کارکردهای خاص خود را دارد.

رتبه بالای ایران در کیفیت تخم مرغ

ايسنا: حمیدرضا کاشانی- رئیس اتحادیه مرکزی مرغداران میهن- 
اظهــار کرد: تمام تخــم مرغ های صادراتی از ایران از کیفیت های 
بالایی برخوردار هســتند و هیچ گزارشــی مبنی بر کیفیت پایین 
تخم مرغ ها به دســت ما نرســیده اســت. به دلیل اینکه ایران، در 
منطقه رقبایی همچون ترکیه را دارد ممکن است شیطنت هایی 
وجود داشته باشد؛ اما خوشبختانه ایران از جمله کشورهایی است 
که می توان گفت بالاترین کیفیت تخم مرغ ها نه تنها در ســطح 
منطقه بلکه در سطح دنیا را دارد و به تمام مقاصد صادراتی ما به 
خوبی صادر می شود و هیچ گزارشی مبنی بر کیفیت نامناسب نیز 
برای ما ارســال نشــده اســت. البته که فیلم منتشــر شده کاملًا 

نشان دهنده این است که تصویر مربوط به فصل جاری نیست.
وی ادامــه داد: یکنواختــی تخم مرغ، آزمایشــاتی که ســازمان 
دامپزشکی بر تخم مرغ ها انجام می دهد، بسته بندی های شکیل 
و بهداشتی که انجام می شود موارد و ضوابط فنی و بهداشتی است 
که تخم مرغ نیاز دارد و متناســب با درخواســت و نیاز یک کشور 
انجام و برای آن ها ارســال می شــود و تمامی این دستورالعمل ها 
رعایت می شود و تخم مرغ های صادراتی ایران از کیفیت مناسبی 

برخوردارند.

یادداشت

براساس اعلام مرکز آمار ایران، شاخص قیمت تولیدکننده 
بخش صنعت در ۱۲ ماه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره 
مشابه سال قبل )تورم سالانه( ۲۳.۱ درصد افزایش داشته 
که در مقایســه با همین اطلاع در ماه قبل )۲۳.۸ درصد(، 

۰.۷ واحد درصد کاهش داشته است.
طبق آخرین گزارش اعلام شده از تورم تولیدکننده صنعت، 
در آبان امســال شــاخص قیمت تولیدکننده بخش صنعت 
۱۳۲۳ محاســبه شــده که نسبت به ماه قبل )تورم ماهانه( 
۲.۴ درصد افزایش، نســبت به ماه مشــابه سال قبل )تورم 
نقطه به نقطه( ۲۵.۲ درصد افزایش و در ۱۲ ماه منتهی به 

ماه جاری نســبت به دوره مشــابه سال قبل )تورم سالانه( 
۲۳.۱ درصد افزایش داشته است.

در ایــن مــاه بیش ترین تورم ماهانه با ۴.۶ درصد مربوط به 
گروه »ســاخت مواد شیمیایی و فراورده های شیمیایی« و 
کم تریــن تورم ماهانه با ۰.۲ درصد افزایش مربوط به گروه 
»ساخت چرم و محصولات وابسته« است. همچنین در این 
ماه شــاخص گروه »ساخت وســایل نقلیهٔ موتوری، تریلرو 

نیم تریلر« بدون تغییر مانده است.
در مــاه مــورد اشــاره، درصــد تغییرات شــاخص قیمت 
تولیدکننده بخش صنعت نســبت به ماه مشــابه سال قبل 

)تورم نقطه به نقطه( ۲۵.۲ درصد محاســبه شــده که در 
مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل )۲۲.۳ درصد(، ۲.۹ واحد 
درصد افزایش داشــته اســت. به عبارتی، میانگین قیمت 
دریافتی توسط تولیدکنندگان محصولات صنعتی به ازای 
تولیــد کالاهای خود در داخل کشــور، در آبان ماه ۱۴۰۳ 
نســبت به ماه مشــابه سال قبل، ۲۵.۲ درصد افزایش دارد. 
در ایــن مــاه بیش ترین تــورم نقطه به نقطه با ۳۷.۶ درصد 
مربوط به گروه »ســاخت تجهیزات برقی« و کم ترین تورم 
نقطــه به نقطــه با ۱۴.۴ درصد مربوط به گروه »ســاخت 

منسوجات« است.

تورم سالانه صنعت کاهشی شد

رویکرد اقتصاد 
سیاسی 

غایت محور 
است و 

می گوید در 
فرآیند 

تصمیم گیری 
شما را 

می ترسانند و 
مجبور می کنند 
به یک تصمیم 
تن دهید مثلاً 
آقای احمدی 

نژاد ادعا 
می کرد که 

دنبال عدالت 
است اما ما 

سعی کردیم به 
ایشان 

بفهمانیم که 
عدالت با 

سیاست های 
تورم زا سنخیت 

ندارد، آقای 
پزشکیان هم 

همین حرف ها 
را می زند و 

کارهای آقای 
احمدی نژاد را 
تکرار می کند

گروه اقتصادی: نشســت »ارزیابی مبانی نظری 
تصمیم گیری هــای اقتصادی در ایران با تاکید 
بر نرخ ارز« با حضور کارشناسان اقتصادی در 
موسسه مطالعات دین و اقتصاد برگزار شد. در 
این نشست حسن سبحانی، اقتصاددان گفت: 
خاستگاه تئوری ها به فهم مسائل کمک می کند 
و از تئوری معطوف به خاستگاه »باید« استخراج 
نمی شود. تئوری توصیف شرایط به وجود آمده 
اســت، به طور مشخص در مورد ارز این مساله 
وجــود دارد کــه پس از اینکه رابطه بین طلا و 
دلار در ۱۹۷۱ حذف شد با توجه به اینکه قبل 
از آن بین پول های کشورها با طلا و بین طلا با 
دلار نســبت ثابتی برقرار بود بازار ارز شــکل 
گرفــت، کارکرد بازار عبارت اســت از حضور 
توامــان تقاضا و عرضه برای کالا به گونه ای که 
در قیمت های مختلف تقاضا و عرضه مختلف 
را می توان تعریف کرد. تقاضای دارای حساسیت 
به قیمت و عرضه دارای حساســیت به قیمت 

در بازار اهمیت دارد.
وی افزود: بازار را مکان هندسی نقاطی پیوسته 
می نامند که دقیقاً می گوید در هر قیمتی چقدر 
عرضــه و تقاضا وجود دارد؛ آیا در ایران چیزی 
به نام بازار ارز داریم یا نه؟ در دوره های مختلف 
تحــت عناوینی انواعــی از ارز در اقتصاد ایران 
مطــرح بوده و الان ارزها با عناوینی گوناگونی 
وجود دارد، آیا ارز ترجیحی بازار دارد؟ برای ارز 
ترجیحی عرضه و تقاضا وجود ندارد و دولت آن 
را مصروف کالاهای اساسی و دارو می کند و بر 
آن قیمت می گذارد، در مورد این قیمت حرف 
و حدیث اســت و قیمــت آن را عرضه و تقاضا 
تعییــن نمی کند پس ایــن ارز بازار ندارد ارز و 
نیمایی هم همین طور اســت، بانک مرکزی با 
تعطیــل کــردن ارز نیمایی ارز توافقی را از ۲۴ 
آذر آغاز کرده است، در اطلاق بازار به یک مقوله 
توافقی از نظر علمی تردید زیادی وجود دارد و 
هیچ مشخص نیست که چقدر عرضه می شود 

و چه کسانی متقاضی هستند.
سبحانی ادامه داد: در بازار آزاد تقاضاکنندگان 
و عرضه کنندگان تکلیف بازار را روشن می کنند 
و نمی دانیم ســهم این بازار چقــدر از بازار ارز 
کشور است و چه کسانی به آن ارز وارد می کنند؟ 
عرضه کننــدگان، صادرکننــدگان غیرنفتی 
هســتند کــه ارز خود را به نیمــا نمی دهند، 
قاچاقچیانی هســتند که صادرکننده هستند، 
ارزهای خانگی و خود بانک مرکزی و غیره نیز 
کســانی هســتند که به این بــازار ارز تزریق 
می کنند، تقاضاکنندگان این بازار واردکنندگان 
رســمی و یا کسانی هســتند که می خواهند 

واردات قاچاق کنند، کســانی که می خواهند 
سرمایه از کشور خارج کنند، دریافت کنندگان 
ارز مســافری، ســفته بازان و تقاضاکنندگان 
سازمان یافته نیز شــماری دیگر از متقاضیان 

هستند.
این اقتصاددان ادامه داد: ارز آزاد با وجود مسائل 
خلاف قانون بازار است و البته سهم آن بالاتر از 
پنج درصد نیست چون این بازار ابهامات زیادی 
دارد قیمت در آنجا جعلی و مصنوعی است چون 
قابل رصد کردن نیســت و اگر بخواهیم به ارز 
آزاد اطلاق بازار داشته باشیم مشکلاتی در آن 
وجــود دارد و تعرفه هــای تجــاری، تحریم، 
بورس بــازی، مداخله دولت در بازار ارز بر بازار 
ارز آزاد تأثیر می گذارد و بنابراین در قیمت ارز 
در ایــن بــازار تردید ایجاد می کند در نتیجه ما 

بازار ارز آزاد نداریم.
ســبحانی گفت: دلیل اهمیت ارز آزاد در میان 
انواع ارز این اســت که بانک مرکزی در ســال 
۱۴۰۲ ارزش صادرات غیرنفتی را ۴۳.۷ میلیارد 
دلار و ارزش واردات غیرنفتی را ۷۶.۹ میلیارد 
دلار اعلام کرد حتی اگر همه این ۴۳.۷ میلیارد 
دلار به دولت تحویل داده شده باشد تفاوت ارز 
صادراتی و وارداتی را دولت باید تأمین کند. در 
همیــن حــال افزایــش قیمــت ارز مطلوب 
صادرکنندگان و مطلوب دولت هســت و الان 
هیچ کس حتی دولت هم مخفی نمی کند که 
از افزایــش درآمــد حاصل از افزایش قیمت ارز 
اســتقبال می کند بنابراین اگر مقامات دولتی 
می گوینــد با افزایش قیمــت ارز می خواهند 
جلــوی رانت خــواری را بگیرند باید ببیند این 

رانت گیر چه کسی می آید؟
وی تصریح کرد: در تاریخ اقتصاد سیاسی ایران 
عدد نرخ ارز همیشه اسم رمز افزایش قیمت هایی 
بــوده که تحت عنــوان یارانه پنهان در اقتصاد 

ایران مطرح بوده است.
فرشاد مؤمنی، اقتصاددان نیز در این نشست با 
نکوهش شــوک ارزی در کشور گفت: اگر قرار 
اســت تصمیمی بگیریم باید تصمیمات را در 
کادر مقبولی قرار دهیم و بدیهیات عقل سلیم 
را در اداره کشور در نظر داشته باشیم. اگر شوک 
نرخ ارز این قدر نجات دهنده اســت یکباره آن 
را به ۱۰۰ هزار تومان برسانید تا وعده هایی که 
می گویید اتفاق بیفتد و کشور نجات پیدا کند، 
آقای مسعود نیلی در کتاب اقتصاد ایران گفته 
است که چرا ما فکر می کردیم با دستکاری نرخ 
ارز اقتصاد و تولید و سرمایه گذاری افزایش پیدا 
می کند و توضیح می دهد چرا هیچ یک از آنچه 
عزیزان فکر می کردند اتفاق نیفتاد؟ خود ایشان 
به عنوان طرفدار افراطی وارد کردن شــوک به 
نــرخ ارز توضیح می دهنــد که کار ما به جایی 
رســیده که بــه اتخاذ تصمیمــات لحظه ای 

رسیده ایم.
وی افزود: در فاصله زمانی نسبتاً کوتاهی برای 
اولین بار پس از انقلاب اسلامی با شورش های 
شهری با مضمون غیرسیاسی رو به رو شده ایم 
و به این دلیل که کارد به استخوان مردم رسیده 
اســت. برای اینکه بخواهیم کمکی به حکومت 
بکنیم باید نشان دهیم این دور باطلی که اقتصاد 
و جامعــه ایران را اســیر کــرده هر بار که تکرار 
می شود به عمق فجایع در ایران اضافه می کند 
و این شــرایط کشــور را بیش از پیش شکننده 

می کند.
مؤمنی ادامه داد: نکته دوم پیشنهادهای اجرایی 
عملی مشــخص است، در کادر بدیهیات اولیه 
عقلی برای اداره حکومت به عنوان توضیح بند 
اول، شــاید حیاتی ترین کاری که می شود کرد 

این اســت که بدانیم در چهارچوب مناســبات 
رانتــی زندگی می کنیــم و در این چهارچوب 
قاعده تصمیم ها شــتاب زده و با بی اعتنایی به 

مناسبات کارشناسی شده است.
وی افزود: رویکرد اقتصاد سیاســی غایت محور 
اســت و می گوید در فرآیند تصمیم گیری شما 
را می ترسانند و مجبور می کنند به یک تصمیم 
تــن دهید مثلًا آقای احمدی نژاد ادعا می کرد 
که دنبال عدالت اســت اما ما ســعی کردیم به 
ایشــان بفهمانیم که عدالت با سیاســت های 
تورم زا سنخیت ندارد، آقای پزشکیان هم همین 
حرف هــا را می زند و کارهای آقای احمدی نژاد 

را تکرار می کند.
این اقتصاددان اظهار کرد: گزارش سال ۱۴۰۲ 
بودجه خانوار نشــان می دهد که در این ســال 
نســبت به ســال ۱۴۰۱ خط فقر مطلق سرانه 
کشــور ۴۹ درصد افزیش پیدا کرده اســت و 
سیاســت های غلطی که در سال ۱۴۰۱ انجام 
شد، سبب شد در سال ۱۴۰۲ این اتفاق بیفتد، 
این گزارش نشــان می دهد نابرابری ها در سال 
۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱ بدتر شده است، آیا واقعاً 
حکومتگران گرامی ما نمی دانند که نابرابری های 
تــا چــه اندازه نیروی محرک گســترش فقر و 
افزایش چشــمگیر وابستگی به دنیای خارج و 

افزایش فساد و تخریب محیط زیست است؟
وی تصرح کرد: بحث بر ســر این اســت که اگر 
در جلســه غیرعلنی مجلس در ۴ دی ۱۴۰۳ 
می گویند که افزایش قیمت ارز به نفع کشــور 
اســت من می گویم این یک دروغ بزرگ است 
مگر اینکه بگوییم منظور ایشان از کشور، رانت 
خوارهــا و رباخوارها باشــند و اما اگر وضعیت 
معیشت مردم است این دروغ بزرگی است. به 
نظر من کسی که این دروغ را گفته انشآلله که 
قصد دروغ گویی نداشته و استنباطی را مطرح 
کرده، وگرنه این شخص نه صلاحیتی دارد برای 
فهم آنچه در ۳۵ ســال گذشته در کشور اتفاق 
افتاده و نه صلاحیت مدیریت در شرایط خطیر 

کنونی را دارد.
مؤمنی خاطرنشان کرد: به ازای هر شوکی که 
به قیمت ها در ۳۵ سال گذشته وارد شده، ایران 
بی ســابقه ترین جهش هــا در نقدینگــی و 
بی ســابقه ترین جهش ها در نرخ بهره را تجربه 
کرده است، در حالی که حساسیتی که در قرآن 
نســبت به ربا نشان داده شده با حساسیتی که 
نســب به زلف خانم ها نشان داده شده یکسان 

نیست. به قاعده این تجربه های تقریباً ۳۵ سال 
اســت بدون اســتثنا هر بار که این شوک های 
قیمتی وارد شــده ما با جهش واردات روبه رو 
بودیــم و این امر بــازار را برای مافیای واردات 
پررنگ تر می کند، چطور شــرافت شــما قبول 
می کنــد که ایران این همه هزینه و نیروی کار 
باکیفیت تربیت کند و بعد شما با ضربه زدن به 
تولید و رونق بخشی به واردات شرایطی را فراهم 
آورید که اینها ســرخورده کشور را ترک کنند، 
به آنجایی بروند که شما در تبلیغات رسمی از 

آنها به استکبار جهانی یاد می کنید.
این اقتصاددان اظهار کرد: از ۱۳۷۹ تا ۱۴۰۰، 
۲۰۰۰ درصد جهش در نرخ ارز تجربه شــده و 
به طور متوسط سالانه ۴۴ درصد بر واردات ما 
افزوده شــده است، حکومتگران ما نمی فهمند 
در شرایطی که ایران در تحریم است با روی کار 
آمــدن رئیس جمهور منتخــب امریکا برنامه 
دسترسی به ذخایر استراتژیک ارزی برای کشور 
تا چه اندازه تاثیرگذار اســت؟ در این ۳۵ ســال 
حســب گزارش های رسمی بانک مرکزی نرخ 
ارز عامدانه بالا برده و گفته می شود حالا که نرخ 
بالا رفته ارز تزریق شود به بازار آزاد، این اتلاف 
ذخایر استراتژیک کشور در شرایط کنونی که 
تولیــد و رفاه مردم ضربه های مهلک خورده به 
نفع چه کســی است؟ این سیاست های تورم زا 
که بنیه تولیدی کشــور را در ابعاد بی سابقه ای 
میان تهی کرده و هر تولیدکننده ای که بر عمق 
ساخت داخل اضافه کند را به ورشکستگی سوق 
می دهد و هر که به مونتاژکاری روی آورد بیشتر 

سود می برد، قابل اغماض نیست.
مؤمنی گفت: بازار ســرمایه کشــور هم الان در 
حد نصاب در اداره حکومت نیســت و حکومت 
هر قدر پول خرج می کند که رفتار بازار سرمای 
را هنجار کند آنچه در این بازار انجام می شــود 
ضد آن چیزی اســت که برای آن خرج شــده 
ضمــن اینکــه حاکمیت زدایــی از بــازار کار 
وحشــتناک تر اســت؛ در گزارش های رسمی 
مقامــات حکومتی بــه صراحت می گویند که 
دوســوم بازار کار ایران را بازار کار غیررســمی 
تشــکیل داده و در آن قاعده گذاری های دولت 
کار نمی کنــد؛ در شــرایطی که تهدید نظامی 
بیرونی وجود دارد و آدم های شروری دور تا دور 
ما قرار گرفته اند که اتصالات مشکوکی با نظام 
ســلطه دارند نباید منابع اســتراتژیک ارزی به 

راحتی هدر رود.

 ضربه  مهلک
 بر معیشت 
مـردم

در گفتگو با كارشناسان اقتصادی 
 پيامدهای افزايش نرخ ارز
 بررسی شد

استفاده بیش از ۸۰ درصد کاربران از فیلترشکن

ايسنا: حمید فتاحی- معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی- درباره 
حکمرانی فضای مجازی اظهار کرد: درباره این موضوع باید گفت اگر بتوانیم یک سنگ بنای واحد را در 
تعریف از حکمرانی فضای مجازی با همدیگر داشته باشیم، حتماً خروجی هایی که به دست خواهد آمد 
هم مورد توافق همه خواهد بود. وی گفت: اگر کاربری آسیبی در فضای مجازی می بیند، به صرف اینکه 
از ابزار مسدودسازی استفاده شده عملًا نتوانستیم حکمرانی خودمان را در این فضا به ظهور برسانیم. 
بنابرایــن بایــد بــه آن توجه کرد و یکی از مهم ترین مولفه های این حکمرانی چه در فضای حقیقی و چه 

در فضای مجازی توجه به نظر مردم و به خصوص در این فضای مجازی نظر کاربران است.
معاون وزیر ارتباطات افزود: به دلیل گسترش ابزار فیلترشکن براساس آمارهای رسمی بیش از ۸۰ درصد 
از کاربران از این ابزار استفاده می کنند و این موضوع نشان می دهد علاوه بر دسترسی که صاحب پلتفرم 
ممکن است به اطلاعات کاربر داشته باشد، یک دسترسی جدید دیگر نیز از طریق فیلترشکن به اطلاعات 
کاربران ایجاد شــده و مشــخص نیســت چه کســانی با چه اهدافی این ابزار را در اختیار کاربران ما قرار 

می دهند.
وی ادامه داد: قبل از مسدودسازی تلگرام، اگر والدینی روی گوشی فرزندشان ابزار وی پیان و فیلترشکن 
می دیدند، اینقدر این حرکت خارج از قاعده و قبیح بود که دچار اضطراب و نگرانی می شدند اما امروز، 
والدین می روند سراغ بچه ها و نوجوان ها و درخواست می کنند که فرزندان فیلترشکن آنها را به روز کنند.

فتاحی افزود: باید گفت در دوره های گذشــته با بســیاری از پلتفرم های بین المللی مذاکره انجام شــده و 
آنها هم سیاست هایی برای خودشان دارند و الان مدتی است به واسطه اینکه در کشور مسدود شدند؛ 
البته به صورت مشخص به نظر می رسد راهی برای مذاکره با پلتفرم های آمریکایی وجود نداشته باشد، 
اما درباره سایر پلتفرم ها در چارچوب قواعد و سیاست هایی که دارند و کشورهای دیگر دنیا هم آنها را 
پیاده سازی می کنند، امکان این موضوع به صورت مشخص وجود دارد، اما در مورد این دو پلتفرمی که 

به صورت مشخص اخیراً بازگشایی شده، چنین اتفاقی نیفتاده است.

اعلام افزایش حقوق بازنشستگان در دی ۱۴۰۳

بازنشستگان در سال ۱۴۰۳ مبالغی را تحت عنوان علی الحساب متناسب سازی دریافت کردند و در ماه های 
آبان و آذر نیز حقوق آنان همراه با اعمال متناسب ســازی پرداخت شــد. با این وجود آیا پرونده ۴۰ درصد 
متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان در ســال ۱۴۰۳ بسته شد یا در ماه های باقیمانده سال نیز شاهد مبلغ 

متناسب سازی در فیش حقوقی بازنشستگان درج خواهد شد؟
 محسن زنگنه، نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی در این باره گفته است: ما توافق 
کردیم که از برج ۹ یعنی آذرماه، ۴۰ درصد متناسب سازی برای همه بازنشستگان کشور اجرا شود؛ برج ۱۰، 

۱۱ و ۱۲ همه بازنشستگان این ۴۰ درصد را دریافت کنند؛ سال بعد هم ۳۰ درصد اعمال شود.
رضا فیضی نژاد، معاون فنی و امور بیمه ای صندوق بازنشستگی کشوری نیز تأکید کرده که تا »پایان امسال« 
حقوق بازنشستگان کشوری با اعمال اجرای ۴۰ درصد متناسب سازی به حساب بازنشستگان واریز می شود.

بنابراین در ۳ ماه باقیمانده از سال ۱۴۰۳ نیز حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی، کشوری و لشکری همراه 
با اعمال متناسب سازی واریز خواهد شد.حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی، کشوری و لشکری در ماه آذر 
همراه با اعمال متناسب سازی پرداخت شد اما کاهش مبلغ متناسب سازی در ماه آذر به نسبت ماه قبل از آن 
باعث انتقاد بازنشستگان شد.در روزهای گذشته برخی از بازنشستگان به ویژه بازنشستگان تأمین اجتماعی 
خبر داده اند که مبلغ متناسب سازی در فیش حقوقی آنها ۵۰، ۱۰۰ یا ۲۰۰ هزار تومان بوده است، در حالی 
که آنها در ماه آبان مبلغ بیشتری با عنوان متناسب سازی دریافت کردند.هنوز مشخص نیست کاهش حقوق 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی و کشــوری در ماه آذر نســبت به ماه آبان چیست و سازمان تأمین اجتماعی و 
صندوق بازنشستگی کشوری در این خصوص توضیحی ارائه نکرده اند.این در حالی است که در روز یکشنبه 
۲ دی ۱۴۰۳ محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی خبر داد که مجلس منابع لازم برای اعمال 
متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان در ســال ۱۴۰۴ را در نظر گرفته است.بر اساس برنامه هفتم توسعه، ۴۰ 
درصد متناسب سازی حقوق بازنشستگان در سال ۱۴۰۳، ۳۰ درصد از آن در سال ۱۴۰۴ و ۳۰ درصد دیگر 

در سال ۱۴۰۵ اجرا خواهد شد.

عباس آرگون 
 عضو هیئت نمایندگان 

اتاق تهران



 افزایش ۱۲ درصدی مرگ های منتسب
 به آلودگی هوا

ايســنا: علیرضا رئیســی اظهار کرد: در سال گذشته بیش از ۴۰ هزار مرگ 
منتسب به آلودگی هوا در کشور رخ داده است که سهم بیشتر این مرگ ها 
مربوط به بیماری های قلبی و عروقی، سکته های قلبی و مغزی و بیماری های 
انســدادی تنفســی و سرطان ها بوده است.وی با اشاره به افزایش ۱۰ تا ۱۲ 
درصد مرگ های منتســب به آلودگی هوا در ســال گذشته نسبت به سال 
قبــل از آن افــزود: آلودگی هوا ســالانه بیــش از ۱۲ میلیارد دلار هزینه بر 
ســلامتی مردم تحمیل می کند. علاوه بر این، تعطیلی های ناشــی از این 
مســاله، از دیگر هزینه های آلودگی هوا هســتند.معاون بهداشــت وزارت 
بهداشــت گفت: امســال میزان مراجعه کنندگان با مشــکلات تنفسی به 
اورژانس ها بیش از ۲۲ درصد افزایش داشته است و در خوزستان هم تقریباً 
به همین میزان بوده است.وی تصریح کرد: اثر آلودگی هوا بر سلامتی، زیان 
تجمعی اســت یعنی ســال به ســال با قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا، 
شانس بروز بیماری بیشتر می شود، بنابراین در صورت تداوم روند آلودگی 
هوا، دچار مشکلات بیشتری در حوزه سلامت خواهیم شد.رئیسی با بیان 
اینکه میزان بروز بیماری های تنفســی در خوزســتان بالا است، گفت: در 
خوزستان شاهد آلودگی هوا بر اثر ریزگردها و همچنین آلودگی شیمیایی 
ناشی از گازهای آلوده فلرها هستیم که می تواند بسیار آسیب زا باشد.وی 
گفت: از ســوی دیگر باید حواســمان باشد کشور ما در حال رفتن به سمت 
سالمندی است و این افراد بیشتر در معرض خطر بیماری ها هستند، بنابراین 

باید از هم اکنون به فکر پیشگیری باشیم.

آنفلوآنزا در رأس ویروس های در گردش کشور

ايسنا: بنابر اعلام مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، به منظور 
رصد و پایش ویروس های در گردش بیماری های حاد تنفســی، دیده وری 
مولتی پلکس )۲۱ پاتوژن تنفسی( در دانشگاه های منتخب علوم پزشکی 
تهران، ایران، هرمزگان و شهید بهشتی از مرداد ماه سال ۱۴۰۲ شروع شده 
و در آذر ماه سال جاری، تعداد ۱۱۹ نمونه از نظر ۲۱ پاتوژن تنفسی، تحت 
آزمایش قرار گرفت.نتایج نشان دهنده آن است که ویروس های آنفلوانزا با 
۲۱ درصــد، رینــو ویروس ها با ۱۱.۸ درصدو SARS-CoV۲ با ۶.۷ درصد 

در رأس ویروس های در گردش قرار دارند.

عذرخواهی استاندار از تهرانی ها بابت محدودیت های 
ناشی از ناترازی انرژی

ايلنا: محمدصادق معتمدیان در گفت وگویی با اشاره به حضورش در جلسه 
با رییس جمهور و وزرای مرتبط با حوزه انرژی افزود: این جلسه به منظور 
مدیریت ناترازی های انرژی و سوخت در کشور تشکیل و در آن، وزرا گزارشی 
از اقدامات انجام شده و وضعیت ناترازی انرژی در حوزه های خود و برنامه های 
پیش رو اعلام کردند استانداران نیز گزارشاتی را در این باره ارائه دادند.وی 
همچنین به کاهش خاموشی ها در استان تهران اشاره کرد و ادامه داد: در 
روزهای اخیر خاموشــی ها به حداقل رســیده با این حال با کاهش دما، بار 
اضافی به شبکه برق اضافه می شود لذا از مردم درخواست داریم همچنان 
در مصرف انرژی صرفه جویی کنند.معتمدیان از مردم استان تهران به خاطر 

محدودیت های ناشی از ناترازی انرژی عذرخواهی کرد.

بازتاب

تأثیر افزایش قیمت دلار بر بازار مسکن

بازار مســکن ایران طی ســال های اخیر تحت تأثیر 
نوسانات شــدید اقتصادی و جهش های پیاپی نرخ 
دلار، روزهای پرچالشــی را پشت سر گذاشته است. 
هر بار که قیمت دلار افزایش یافته، قیمت مســکن 

نیز با گپ های زمانی مختلف به تبع آن رشــد کرده 
اســت. شواهد نشان می دهد که با هر جهش قیمت 
دلار، قیمت مســکن نیز به تبع آن طی فاصله های 
زمانی مختلف رشــد کرده است. مسکن یک کالای 
تولیدی است و مولفه های اقتصادی نیز تأثیر خود را 
بر این بازار خواهند گذاشــت؛ مشخص است که در 
حال حاضر شرایط حضور مردم در بازار مسکن یک 
مقدار بنا به اقتضای اقتصادی دشوار شده است. اما 
یادمان نرود که شرایط همواره در همین سمت و سو 
نخواهد بود.به نظر می رسد همان طور که ما در ابتدای 
ســال شاهد جهش قیمت دلار بودیم این فنر جمع 
شــده ای کــه امروز در بازار مســکن وجــود دارد و 
سیاســت های سرکوبی در این حوزه در نظر گرفته 

شده نیز مانند بازار ارز در نهایت رها خواهد شد. به 
نظرم افزایش قیمت مسکن دور از ذهن نخواهد بود، 
اما زمان دقیق این اتفاق را نمی توان خیلی زود قضاوت 
کرد. نمی خواهم از ادبیات نامتعارف مانند ســونامی 
و جهــش آن چنانی اســتفاده کنــم اما به طور قطع 
افزایش قیمت در حوزه مسکن شکل خواهد گرفت. 
اما آیا راهکاری وجود دارد که بتوان از رشد قیمت ها 
جلوگیری کرد؟ به نظر من لاجرم این اتفاق رخ خواهد 
داد. نمی شود که همه شاخص ها رو به افزایش باشند 
و در نهایت مســکن، که یک کالای تولیدی اســت، 
افزایش قیمت نداشته باشد! در واقع نمی شود تمام 
کالاها با هم افزایش قیمت داشــته باشــند و انتظار 
داشته باشیم که مسکن، به عنوان یک کالای تولیدی 

که با انواع و اقســام مواد تولیدی دیگر ارتباط دارد، 
افزایش قیمت نداشته باشد. به نظر می رسد که این 
افزایش قیمت و جهش قیمت مسکن شکل خواهد 
گرفت. زمانش را نمی دانم اما نباید فکر کنیم که این 
اتفــاق خیلــی دور رخ خواهد داد. نباید فکر کرد که 
یک زمان درازمدتی شکل خواهد گرفت که افزایش 
قیمــت رخ ندهــد. من فکر می کنم باید به این نکته 
توجه کنیم که جهش در قیمت مســکن رخ خواهد 
داد. مــن قطــع به یقین به هر کســی که بخواهد به 
صورت مصرفی وارد بازار مسکن شود، می گویم که 
فرصت خرید مسکن را از دست ندهد. امروز شرایط 
بسیار مساعدی برای خرید وجود دارد، اما برای فردا 

هیچ پیش بینی نداریم.

فرشید پورحاجت
دبیر کانون سراسری 

انبوه سازان مسکن کشور
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: قانون حفاظت 
از خاک که چند 
سال پیش 
تصویب شد، 
یکی از قوانین 
مهم در حوزه 
محیط زیست 
کشور است. 
هدف اصلی این 
قانون جلوگیری 
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فرسایش خاک 
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جامعه

تخصیص زمین به ۳ هزار خانواده دارای ۳ فرزند
مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید از تخصیص زمین به سه هزار خانواده 
دارای ســه فرزند و بیشــتر در راســتای قانون جوانی جمعیت خبر داد. به گزارش 
خبرگزاری مهر، شهرام ملکی مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید از افزایش 
سرعت تخصیص زمین به متقاضیان مشمول قانون جوانی جمعیت خبر داد و گفت: 
شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید کشور در راستای اجرای ماده ۴ قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، طی سه ماه اخیر نسبت به سرعت بخشیدن 
تخصیص زمین به خانواده های مشمول اقدام کرده است. مدیرعامل شرکت عمران 
شــهرهای جدید افزود: بر اســاس این طرح، طی ســه ماه اخیر در شهرهای جدید 
کشــور به ســه و ۳۳۱ متقاضی مشــمول قانون که دارای سه فرزند و بیشتر یا چهار 

فرزند زیر ۲۰ سال بودند زمین تخصیص داده شد.

نهضت ملی مسکن به سرنوشت مسکن مهر دچار می شود؟
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان مسکن با بیان اینکه متاسفانه وضعیت فعلی 
نهضت ملی مسکن شبیه به وضعیت طرح مسکن مهر است، گفت: قیمت گذاری 
دستوری و تورم موجب توقف پروژه های ملی مسکن می شود. حسن محتشم عضو 
هیئت مدیره انجمن انبوه سازان مسکن در گفتگو با مهر تصریح کرد: دولت نمی تواند 
خود را قانع کند تا از تصدی گری در حوزه مســکن خارج شــود بر همین اســاس تا 
زمانی که دخالت های دولت در بازار مسکن تداوم داشته باشد نباید انتظار بهبود و 
رونق در این بازار داشته باشیم. وی گفت: دولت برای برون رفت از وضعیت موجود 
بازار مسکن باید با بخش خصوصی و انبوه سازان مشارکت و همکاری داشته باشد 
تا تولید مسکن در بازار رونق گیرد. همچنین از سوی دیگر دولت زمین مورد نیاز 
را در اختیار قرار دهد اما نه به صورت ۹۹ ساله و به جای پول زمین به انبوه سازان 
واحد دهد، زیرا این پولی که دریافت می شــود به متقاضی کمک می کند تا آورده 

وی در حد و اندازه اعلام شده، باشد.

امضای قرارداد ترمینال اپراتوری بین ایران و هند
مقام مســئول ســازمان بنادر و دریانوردی از امضای قرارداد ایجاد ترمینال اپراتوری 
بین ایران و هند خبر داد. مدت این قرارداد که به صورت BOT تنظیم شده ۱۰ سال 
است. به گزارش خبرگزاری تسنیم، قاسم عسکری نسب مدیرکل بنادر و دریانوردی 
سیســتان و بلوچســتان با بیان این که هدف از این قرارداد اســتفاده از ظرفیت های 
ترمینال اپراتورها و همکاری با کشورهای دارای ظرفیت کشتیرانی و اقتصادی است، 
اظهار کرد: ایجاد ترمینال های مشترک بین المللی به کشورهای ساحلی امکان تبادل 
دانش و تجربه، توسعه بازار و بهره برداری از خطوط کشتیرانی مشترک را می دهد. 
وی افزود که بسیاری از کشورهای حاشیه خلیج فارس و دریای عمان از این روش 
برای بهره برداری بهتر از ظرفیت های بنادر خود اســتفاده می کنند. وی افزود: این 
قرارداد که در اردیبهشــت ماه امســال به ارزش ۱۲۰ میلیون دلار میان ایران و هند 
به امضا رســیده اســت، شــرکت »آی پی جی آل« هند را متعهد می کند تجهیزات 

تخلیه و بارگیری را در دو حوزه کانتینری و کالای عمومی وارد بندر چابهار کند.

بازتاب

در سال 1401 
وزیر وقت راه و 
شهرسازی از 
هزینه یک 
میلیارد دلاری 
ساخت راه آهن 
رشت – آستارا 
خبر داده و یک 
مقام مسؤول در 
شرکت ساخت و 
توسعه هزینه 
ساخت این پروژه 
را 17 هزار میلیارد 
تومان عنوان 
کرده بود. اما 
حالا روسیه و 
ایران متعهد 
شده اند که به 
طور مشترک 
برای ساخت این 
بخش 160 
کیلومتری 
سرمایه گذاری 
کنند و روسیه 
1.3 میلیارد یورو 
اعتبار دولتی 
ارائه کند

گروه اجتماعی: فرســایش خــاک، یکی از جدی ترین 
بحران های زیست محیطی و اقتصادی ایران، به عنوان 
چالشی حیاتی در مسیر توسعه پایدار کشور شناخته 
می شود. ایران با از دست دادن سالانه حدود ۲ میلیارد 
تن خاک، در زمره کشــورهایی قرار دارد که بالاترین 
نرخ فرســایش خــاک را در جهان تجربه می کنند. بر 
اســاس آمارهای بین المللی، ایران در این زمینه رتبه 
نخست خاورمیانه و یکی از سه کشور نخست جهان را 
داراســت. این نرخ فرسایش خاک به طور متوسط ۵ تا 
۱۰ برابر میانگین جهانی اســت که زنگ خطر جدی 
برای منابع طبیعی و اقتصادی کشور محسوب می شود.

علل فرســایش خاک در ایران را می توان در دو دســته 
عوامــل طبیعی و انســانی بررســی کــرد. موقعیت 
جغرافیایی ایران در کمربند خشــک و نیمه خشــک، 
بارش های پراکنده و شــدید، و شــیب تند بسیاری از 
مناطق کوهستانی، از جمله عوامل طبیعی هستند که 
فرســایش خاک را تســریع می کنند. از ســوی دیگر، 
فعالیت های انسانی همچون چرای بی رویه دام، تخریب 
پوشش گیاهی، جنگل زدایی، تغییر کاربری غیرمجاز 
اراضی، و کشــاورزی غیراصولی، سهم چشمگیری در 
این بحران دارند. ساخت وسازهای غیرمجاز و مدیریت 
نادرســت منابع آب نیز به تشــدید این مشکل کمک 

کرده اند.
پیامدهای فرسایش خاک، فراتر از از دست دادن منابع 
ارزشــمند خاک است. کاهش حاصلخیزی زمین های 
کشاورزی، افزایش خطر سیلاب، تخریب زیرساخت ها، 
کاهش منابع آب زیرزمینی، و حتی مهاجرت اجباری 
از مناطق روستایی به دلیل کاهش بهره وری زمین ها، 
بخشی از نتایج این بحران هستند. از دست رفتن خاک 
در مناطق کشاورزی، مستقیماً امنیت غذایی کشور را 
تهدید کرده و وابستگی به واردات محصولات کشاورزی 

را افزایش می دهد.
در ســال های اخیر، قانــون حفاظت از خاک به عنوان 

گامی مؤثر برای مقابله با این بحران به تصویب رسیده 
است، اما اجرایی شدن کامل آن با چالش هایی مواجه 
بوده است. کمبود بودجه، ضعف نظارت، و آگاهی پایین 
عمومی از جمله موانع اصلی در این مســیر هســتند. 
کارشناســان معتقدند که رفع این چالش ها و اجرای 
برنامه هــای اصلاحــی می تواند تا حــد زیادی از روند 
فرسایش خاک جلوگیری کرده و به حفظ منابع طبیعی 

کشور کمک کند.
فرسايش خاك در كشور تشديد شده است ��

در رابطــه بــا این موضوع، علی شــهباز؛ کارشــناس 
زمین شناسی می گوید: قانون حفاظت از خاک که چند 
ســال پیش تصویب شــد، یکی از قوانین مهم در حوزه 
محیط زیســت کشــور اســت. هدف اصلی این قانون 
جلوگیری از فرســایش خــاک، کاهش آلودگی آن، و 
استفاده پایدار از منابع خاکی است. این قانون به ویژه 
بــر اهمیت کاهش فرســایش خــاک و تأثیرات آن بر 

کشاورزی و امنیت غذایی تأکید دارد.
وی افزود: بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
شــورای اسلامی، روند اجرایی شدن قانون حفاظت از 
خاک با چالش های متعددی مواجه بوده است. به عنوان 
مثال، در برخی موارد، آیین نامه های اجرایی مرتبط به 
تأخیر افتاده یا به طور کامل تدوین نشده اند. همچنین، 
نهادهای مسئول به دلیل کمبود بودجه و نیروی انسانی 
قادر به اجرای کامل وظایف خود نبوده اند. این مسائل 
باعث شده که بحران فرسایش خاک در کشور همچنان 

تشدید شود.
این کارشــناس با بیان اینکه فرســایش خاک یکی از 
مهم ترین تهدیدات زیست محیطی کشور است؛ تأکید 
کرد: این پدیده باعث کاهش حاصل خیزی زمین های 
کشــاورزی، افزایــش ســیلاب ها، و حتــی تخریب 
زیرساخت ها می شود. گزارش نشان می دهد که ایران 
یکی از کشــورهایی اســت که نرخ فرسایش خاک آن 
بسیار بالاتر از میانگین جهانی است. این مسئله علاوه 
بر تهدید امنیت غذایی، هزینه های اقتصادی سنگینی 

را نیز تحمیل می کند.
شهباز گفت: برای بهبود وضعیت، باید قوانین و مقررات 
مرتبط سریع تر اجرایی شوند و نظارت مؤثرتری صورت 
گیرد. همچنین، اصلاح الگوهای کشت، استفاده بهینه 
از آب، و آموزش کشاورزان در زمینه حفاظت از خاک 
بســیار اهمیت دارد. افزایش مشارکت جامعه محلی و 
بخش خصوصی نیز می تواند تأثیر بسزایی در کاهش 

فرسایش خاک داشته باشد.
3 دليل عمده تشديد فرسايش خاك در ايران ��

وی تصریــح کرد: خاک تنها منبعی برای کشــاورزی 
نیســت، بلکه زیربنــای امنیت غذایــی، اقتصادی و 
محیط زیســتی کشور است. حفاظت از خاک نیازمند 
تعهد جدی همه اقشار جامعه است، از سیاستگذاران 
گرفته تا کشاورزان و مصرف کنندگان. باید درک کنیم 
کــه هرگونــه کوتاهی در این زمینــه، به بحران های 

جبران ناپذیر منجر خواهد شد.
کارشناس زمین شناسی در ادامه گفت: دلایل متعددی 
برای نرخ بالای فرســایش خاک در ایران وجود دارد. 
نخســت، موقعیت جغرافیایی و شرایط اقلیمی کشور 
است. ایران در کمربند خشک و نیمه خشک قرار دارد 
و بارش های کم و پراکنده، همراه با وقوع سیلاب های 
شــدید، باعث شســته شــدن خاک می شــود. دوم، 
فعالیت هــای انســانی نظیــر چــرای بی رویــه دام، 
جنگل زدایی، و کشــاورزی غیراصولی است که باعث 
تخریب پوشــش گیاهی و تســریع فرســایش خاک 
می شود. سوم، ضعف در مدیریت منابع طبیعی و نبود 
برنامه ریزی بلندمدت است که بحران را تشدید می کند.

فرســايش خاك و بحران هــای اقتصادی و  ��
اجتماعی

وی درباره آمار فرسایش خاک در کشور نیز به تسنیم، 
گفت: در گزارش مرکز پژوهش های مجلس اشاره شده 
اســت که فرسایش خاک سالانه هزینه های اقتصادی 
هنگفتی به کشور تحمیل می کند. تخمین زده می شود 
که ایران سالانه میلیون ها تن خاک را از دست می دهد. 
این مســئله مستقیماً باعث کاهش تولید محصولات 
کشــاورزی، افزایش وابستگی به واردات مواد غذایی و 
همچنیــن تخریب زیرســاخت هایی نظیر ســدها و 
کانال های آبیاری می شود. برای مثال، پر شدن مخازن 
سدها از رسوبات خاکی هزینه های بالایی برای تخلیه 

و بازسازی ایجاد می کند.
شهباز به پیامدهای اجتماعی فرسایش خاک اشاره و 
اظهار کرد: پیامدهای اجتماعی فرسایش خاک بسیار 
گسترده است. کاهش حاصل خیزی زمین ها و از بین 
رفتن فرصت های شغلی در بخش کشاورزی می تواند 
به مهاجرت اجباری روستاییان به شهرها منجر شود. 
این مهاجرت ها اغلب باعث افزایش حاشیه نشینی در 
شهرها و در نتیجه افزایش آسیب های اجتماعی نظیر 

بیکاری، فقر و نابرابری می شود.
وی خاطرنشان کرد: قانون حفاظت از خاک بر چندین 

محور اساســی تأکید دارد. نخست، شناسایی مناطق 
بحرانــی و برنامه ریزی برای حفاظت از آنها. دوم، الزام 
دســتگاه های اجرایی به اصلاح الگوهای کشاورزی و 
مدیریت منابع آبی. سوم، تقویت نظارت بر بهره برداری 
از منابع خاکی و برخورد با متخلفان. همچنین، قانون 
به روشنی بر لزوم افزایش بودجه برای اجرای طرح های 

پایدارسازی خاک تأکید کرده است.
چرا قانون هوای پاك اجرا نمی شود؟ ��

این کارشناس با اشاره به موانع اجرای قانون حفاظت 
از خاک توضیح داد: چند عامل باعث کندی در اجرای 
این قانون شــده است. نبود هماهنگی میان نهادهای 
مختلف، کمبود بودجه و نیروی انســانی متخصص، و 
اولویت نداشتن حفاظت از خاک در سیاست های کلان 
اقتصادی از جمله این عوامل اســت. از ســوی دیگر، 
بســیاری از مردم و حتی کشــاورزان نسبت به اهمیت 

حفاظت از خاک آگاهی کافی ندارند.
شهباز تأکید کرد: آموزش و فرهنگ سازی کلید حل 
این مشــکل اســت. می توان از رسانه ها، شبکه های 
اجتماعی و حتی مدارس برای آموزش مردم در زمینه 
حفاظــت از خــاک اســتفاده کرد. عــلاوه بر این، 
مشوق هایی نظیر ارائه تسهیلات مالی به کشاورزان 
برای استفاده از روش های پایدار کشاورزی می تواند 
مشارکت آنها را افزایش دهد. مشارکت جوامع محلی 
در اجرای طرح های حفاظتی نیز بسیار مؤثر خواهد 

بود.
وی در پایان درخصوص افزایش فرســایش خاک در 
کشور هشدار داد و گفت: اگر روند فعلی ادامه پیدا کند، 
پیامدهای آن بســیار نگران کننده خواهد بود. کاهش 
شدید منابع خاکی می تواند امنیت غذایی کشور را به 
خطــر بینــدازد. از طرف دیگر، اگــر اقدامات فوری و 
همه جانبه انجام شود، می توان به کاهش نرخ فرسایش 
خاک امیدوار بود. پیش شــرط آن، جدی گرفتن این 
مســئله در سطح سیاست گذاری و مشارکت گسترده 

مردم است.

 فرسایش؛ 
تهدید  ِ امنیت 
خاک ایران

 چرا قانون هوای پاك 
اجرا نمی شود؟

 

امیدها برای بهره برداری از راه آهن رشت ـ آستارا 
و اســتارت ســاخت آن بعد از آغاز جنگ روسیه با 
اوکراین و تحریم های گسترده غرب علیه روسیه تا 
حدود زیادی زنده شد. ساخت راه آهن رشت- آستارا 
در حالی قرار است در سال ۲۰۲۵ آغاز شود که در 
توسعه زیرســاخت های منطقه ای بسیار می تواند 
مهم باشد. این پروژه که نزدیک به دو دهه به تعویق 
افتاد و به نوعی اتصال راه آهن قزوین – رشــت، به 
عنوان بخشی از شاخه غربی کریدور ریلی شمال-

جنوب، از ســال ۱۳۸۱ آغاز شده بود، در اسفندماه 
سال ۱۳۹۷ تکمیل شد تا امیدها برای تکمیل اتصال 
کامــل این کریدور ریلی از خلیج فارس تا مســکو 

افزایش یابد.
این پروژه و این کریدور یک مسیر تجاری استراتژیک 
اســت که روســیه، آذربایجان و ایران را به هم متصل 
می کند. این مسیر تجاری به قدری برای ایران مهم و 
حیاتی اســت که »مسعود پزشکیان«، رئیس جمهور 
ایران اخیراً در گفتگو با معاون نخســت وزیر روســیه، 
راه آهن را به عنوان ســنگ بنای اســتراتژی اقتصادی 
ایران دانســته و بر اهمیت آن تاکید کرده اســت. حتی 

روسیه نیز با حمایت »ولادیمیر پوتین«، رئیس جمهور 
این کشور از این پروژه به عنوان بخشی جدایی ناپذیر 

برنامه تجاری منطقه ای روسیه یاد کرده است.
امــا دیــدار دیپلماتیــک »فرزانه صــادق« وزیر راه و 
شهرسازی با همتای روس خود بیشتر پیرامون راه آهن 
رشت-آســتارا بود. یعنی مهمترین محور مذاکرات و 
گفتگوی دو هیات ایران و روسیه درباره نحوه همکاری 
دو کشــور در زمینه احداث راه آهن رشــت آســتارا و 
همکاری در زمینه توســعه کریدور شمال جنوب بود. 
فرزانــه صــادق در این دیدار با اشــاره به تاکید رییس 
جمهور و معاون اول؛ بر »ضرورت توســعه تعاملات و 
ســرعت بخشی به پروژه های مشــترک« در دیدار با 
نمایندگان روســیه؛ خاطرنشان کرد: کریدور شمال-

جنوب و ضرورت تجاری کردن آن، اهمیت فوق العاده ای 
بــرای ایــران دارد. به همین دلیــل همزمان با ایجاد 
زیرســاخت های جدید؛ لازم اســت بهره بــرداری از 
زیرساخت های موجود نیز انجام شود و حجم ترانزیت 

در آن افزایش یابد.
»ویتالی ســاولیف« نماینده رییس جمهور روسیه در 
کریدورهای بین المللی؛ نیز در این دیدار؛ کلید حل و 
فصل مسائل موجود را در دستان وزیر راه و شهرسازی 
ایران دانست و از دعوت پزشکیان از سوی پوتین برای 
سفر به مسکو در اواسط ژانویه خبر داد و افزود: امیدواریم 
با همکاری یکدیگر به ســرعت برای پیشــبرد توسعه 

ظرفیت کریدور شمال جنوب اقدام کنیم.
راه آهن رشت - آستارا با چندین دهه تأخیر و بلاتکلیفی 
مواجه بوده اســت و طرح هایی برای ســاخت آن برای 
اولین بار بیش از ۲۰ سال پیش ارائه شد. این پروژه که 
در ابتدا قرار بود در ســال ۲۰۲۴ شــروع به کار کند، به 
دلیل مســائل حل نشــده دوباره به تعویق افتاد. با این 
حال، تحولات اخیر در روسیه به دلیل جنگ با اوکراین 
و همچنین تاکید دولت چهاردهم بر راه آهن به عنوان 
سنگ بنای استراتژی اقتصادی ایران حاکی از فوریت 

مجدد است.
اگر چه آماده سازی فنی کامل شده و جای کمی برای 
تاخیرهای بیشتر باقی می گذارد اما این تغییر در حرکت 
بسیار مهم است، زیرا مزایای بالقوه راه آهن بسیار بیشتر 
از هزینه های عدم اقدام است. چرا که برای ایران، روسیه 

و آذربایجان، راه آهن فراتر از یک پروژه زیرســاختی 
بوده و یک ضرورت استراتژیک است.

چرا که احداث خط آهن رشت – آستارا نقش زیادی 
در افزایش تجارت بین المللی، منطقه ای و ترانزیت کالا 
و مســافر میــان ایــران و کشــورهای منطقه و حتی 
فرامنطقه خواهد داشت و کشورهایی مثل آذربایجان 
و روسیه می توانند از کوتاه ترین مسیر به خلیج فارس 
و آب های آزاد متصل شــده و در هزینه های خود نیز 

صرفه جوئی کنند.
آنطور که یکی از ســایت های معتبر کشور آذربایجان 
گزارش داده اســت؛ پیش بینی می شود راه آهن رشت 
- آســتارا پس از راه اندازی، ســالانه ۱۵ میلیون تن بار 
جابه جــا کنــد و ظرفیت آن حتی تا ۳۰ یا ۵۰ میلیون 
تن افزایش یابد. این اتصال افزایش یافته نه تنها تجارت 
بین کشورهای شرکت کننده را تقویت می کند، بلکه 
کریدور شمال جنوب را به عنوان یک جایگزین مناسب 
برای مســیرهای دریایی سنتی مانند کانال سوئز قرار 

می دهد.
در سال ۱۴۰۱ وزیر وقت راه و شهرسازی از هزینه یک 
میلیارد دلاری ســاخت راه آهن رشــت – آستارا خبر 
داده و یک مقام مســؤول در شــرکت ساخت و توسعه 
هزینه ســاخت این پــروژه را ۱۷ هزار میلیارد تومان 
عنوان کرده بود. اما حالا روسیه و ایران متعهد شده اند 

که به طور مشــترک برای ســاخت این بخش ۱۶۰ 
کیلومتری سرمایه گذاری کنند و روسیه ۱.۳ میلیارد 
یورو اعتبار دولتی ارائه کند. در همین حال، آذربایجان 
بــرای حمایت از تلاش های ایران، وام ترجیحی ۵۰۰ 

میلیون دلاری اعطا کرده است.
راه آهن رشــت – آســتارا، بخشی از کریدور شمال – 
جنوب اســت که با تکمیل ایــن قطعه، کریدور ریلی 
شمال – جنوب ایران فعال خواهد شد و آب های خلیج 
فــارس، دریــای عمان و اقیانوس هند از طریق جاده و 
راه آهن به قفقاز، آســیای میانه، روســیه و همچنین 
اروپای شمالی و شرقی متصل می شود. در قالب طرح 
تکمیل دالان حمل و نقل شمال – جنوب تاکنون خط 
ریلــی جدیــد ۸.۵ کیلومتــری در خــاک جمهوری 
آذربایجان تا مرز ایران، خط ریلی جدید ۱.۵ کیلومتری 
در خاک ایران و نیز پل ریلی بر روی رودخانه آستاراچای 
در مرز مشترک دو کشور احداث شده و نخستین قطار 
آزمایشی نیز در سال گذشته میان دو کشور به حرکت 
درآمد. علاوه بر خط ریلی رشــت – آستارا، راه اندازی 
قطار مســافربری آســتارا – مســکو و بالعکس نیز از 
پروژه های مربوط به دالان شــمال – جنوب به شــمار 
می آیــد. حــال باید منتظر ماند و دید که پس از دهه ها 
انتظار، راه آهن رشت-آســتارا می تواند با استارت خود 

به سنگ بنای تجارت اوراسیا تبدیل شود.

اکبر محمودی
روزنامه نگار

احیای 
دالان تجارت  با 
اوراسیا  

 اميدها برای تكميل اتصال كريدور 
ريلی خليج فارس تا مسكو  
زنده شد



 رالی صعودی سهم های کوچک آغاز شد

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار

بازار ســهام دیروز پس از مدت ها شــاهد عرضه نســبتاً سنگینی در سهم های 
بزرگ بود و به موجب آن، شاخص کل نزولی شد. اما شاخص هم وزن که نشان 
از روند معاملات سهم های کوچک دارد گام هفت هزار واحدی در جهت رشد 
برداشته است.معاملات دیروز بازار سهام به گونه ای بسته شد که سطح عرضه 
در ســهم های بزرگ شــدت گرفت. به طوری که اکثر نمادهای بزرگ نزولی 
شــدند؛ این موضوع شــاخص کل را منفی کرد.در طرف دیگر اما ســهم های 
کوچــک صعــودی بودند و تراز پــول حقیقی در آن ها مثبت بود. این روند بار 
دیگر فرضیه چرخش بازار به سمت سهام کوچک را اثبات کرده است.معاملات 
دیروز سهم های بزرگ بازار خلاف جهت کندل روز معاملاتی گذشته بسته و 
در پایان بورس دیروز، شاخص کل با کاهش ۲۱ هزار و ۴۸۱ واحدی، معادل 
۰.۷۵ درصد، همراه شــد. بر این اســاس شاخص کل در پایان معاملات دیروز 
در سطح دو میلیون و ۸۲۷ هزار واحدی ایستاد.در طرف دیگر، قیمت معاملات 
ســهم های کوچک بازار ســهام اما افزایش داشته است؛ به طوری که شاخص 
هم وزن بازار در پایان بورس دیروز هفت هزار و ۹۲۸ واحد، معادل ۰.۹۳ درصد، 
افزایش ارتفاع داد و به سطح ۸۵۷ هزار واحد رسید.گفتنی است تابلو بورس 
اوراق بهادار تهران در روز گذشته، حجم معاملات را ۲۹.۲ میلیارد برگه سهم 
و ارزش معاملات خرد )ســهام، حق تقدم و صندوق های ســهامی( را ۱۶ هزار 
و ۸۷۹ میلیارد تومان نشــان می دهد.تراز پول حقیقی در ســهام، خلاف روز 
معاملاتی گذشته، دیروز منفی بود. به طوری که تا پایان بورس دیروز حدود 
۳۸۴ میلیارد تومان پول حقیقی از بازار سهام خارج شده است. موضوع دیگر 
اینکه تا لحظه تنظیم این گزارش حدود ۱۱۳ میلیارد تومان پول حقیقی به 

صندوق های درآمد ثابت وارد شده است.

بازتاب
آلومینیوم در بورس فلزات لندن افت کردند

قیمت آلومینیوم در بورس فلزات لندن در روز جمعه هفتم دی ماه با افت ۲۸ 
دلاری نســبت به روز معاملاتی قبل، به دو هزار و ۵۱۳ دلار رســید.روز جمعه 
هفتم دی ماه، قیمت آلومینیوم در بورس فلزات لندن نسبت به آخرین معاملات 
انجام شده )پنج شنبه ۶ دی ماه(، ۱٫۱ درصد معادل ۲۸ دلار کاهش یافت و 
دو هزار و ۵۱۳ دلار قیمت گذاری شد. روز پنج شنبه ۶ دی ماه ۱۴۰۳، قیمت 
آلومینیــوم دو هــزار و ۵۴۱ دلار به ازای هر تن بود.همچنین روز جمعه هفتم 
دی ماه ۱۴۰۳، قیمت آلومینیوم در بورس فلزات لندن نسبت به هفته قبل، 
با رشد ۱٫۲ درصدی معادل ۳۰ دلار، از دو هزار و ۴۸۳ دلار به ازای هر تن به 
دو هــزار و ۵۱۳ دلار بــه ازای هر تن رســید.موجودی آلومینیوم در انبارهای 
بــورس فلــزات لنــدن در روز جمعه هفتم دی ماه با کاهش چهار هزار و ۵۰۰ 

تنی، از ۶۵۷ هزار و ۱۵۰ تن به ۶۵۲ هزار و ۶۵۰ تن رسید.

عرضه یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار، در بازار توافقی ارز
سنا: بانک مرکز با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد؛ در ۱۳ روز معاملاتی بازار ارز 
تجاری یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار، به ارزهای مختلف، عرضه و معامله 
شده است.از آغاز به کار بازار یکپارچه در ۲۴ آذر سال جاری تا روز پنج شنبه 
۶ دی ماه یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار توسط عرضه کنندگان و به ارزهای 
مختلف در بازار مذکور عرضه و معامله شده است.میزان معاملات انجام شده 
در بازار مذکور در هفته گذشــته نســبت به میانگین هفتگی از ابتدای ســال 
تاکنون، رشد ۴۸ درصدی را نشان می دهد.به گفته بانک مرکزی، با سازوکارهای 
طراحی شــده، نوســانات نرخ ارز در این بازار از ۹ درصد در روز نخست توسعه 
یکپارچه ســازی بازار ارز تجاری، به تدریج کاهش یافته و در روزهای اخیر به 

کمتر از ۰.۲ درصد رسیده است.

۶۰ درصد از وام های بانکی در جیب تهرانی ها
دیروز بانک مرکزی با انتشار گزارشی در وب سایت رسمی خود، ارقام مانده تسهیلات 
و ســپرده های بانکی ریالی و ارزی کشــور را به تفکیک اســتان ها، تا پایان آبان ماه 
۱۴۰۳ به روزرسانی کرد. آمار و ارقام این گزارش نشان می دهد که بانک های استان 
تهران همچنان بیشترین رقم مانده تسهیلات پرداختی و موجودی سپرده ها را 
در میان استان های کشور دارد. طوری که حدود ۶۰ درصد از کل وام های بانکی 
در این استان پرداخت شده اند و ۵۸ درصد از سپرده های شبکه بانکی نیز در این 
اســتان تجمیع شــده اند.طبق گزارش بانک مرکزی، دلیل این وضعیت، استقرار 
دفاتر بسیاری از شرکت ها و بنگاه های تولیدی سایر استان ها در تهران است؛ چراکه 
این شــرکت ها عمده فعالیت های بانکی خود، از جمله ســپرده گذاری و دریافت 
تسهیلات را از طریق دفاتر تهران انجام می دهند.بر اساس داده های بانک مرکزی، 
مانده وام های بانکی کشــور در پایان آبان ماه ۱۴۰۳ به هشــت هزار و ۸۲۳ هزار 
میلیارد تومان رسید که مقایسه این رقم با آبان ۱۴۰۲ رشد ۳۶.۳ درصدی آن را 
نشــان می دهد.اســتان تهران با ثبت پنج هزار و ۲۶۹ هزار میلیارد تومان، حدود 
۵۹.۷ درصد از کل مانده تســهیلات را به خود اختصاص داده اســت. استان های 
اصفهان، خراسان رضوی، و خوزستان نیز با ارقام ۳۵۵ هزار میلیارد تومان، ۲۹۵ 
هــزار میلیــارد تومان و ۲۴۰ هزار میلیارد تومانی در رده های بعدی قرار دارند.در 
مقابل، استان کهگیلویه و بویراحمد با ۳۶ هزار میلیارد تومان و ایلام با ۳۸ هزار 

میلیارد تومان کمترین مانده تسهیلات را در میان استان ها به ثبت رسانده اند.

تالار

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره140360316002004492 هيات اول 1403/09/20 موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملك اسلام آباد تصرفات مالكانه بلامعارض  متقاضی آقای مهدی جليليان فرزند 
بابامحمد بشــماره شناسنامه ۵ صادره از در يك باب خانه/يك قطعه زمين مزروعی/ 
يك قطعه باغ  به مساحت 3364.33 متر مربع پلاك فرعی از 20 اصلی واقع در اسلام 
آبادغرب كيلومتر 2 جاده كرمانشــاه جنب پست اداره برق خريداری برابر مبايعه نامه 
عادی  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز 
آگهی می شود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
اين اداره تســليم و پس از اخذ رســيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، 

دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند.بديهی است در صورت انقضای مدت 
مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. الف/323/1

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/24 - تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/09
محمد عباسی - رئيس ثبت اسناد واملاك اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره14036031600200438۵ هيات اول 1403/09/11 موضوع قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملك اسلام 
آبــاد تصرفات مالكانه بلامعارض  متقاضی آقای مهدی جهانگيری نيا فرزند جهانگير بشــماره 
شناسنامه 4491 صادره از  در ششدانگ يك باب ساختمان  به مساحت 1697.96 متر مربع پلاك  
فرعی از 20 اصلی واقع در اسلام آبادغرب  كيلومتر 2 جاده كرمانشاه جنب پست برق خريداری 

برابر مبايعه نامه عادی  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
1۵ روز آگهی می شــود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره 
تســليم و پس از اخذ رســيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به 
مراجع قضايی تقديم نمايند.بديهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. الف/322/1
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/24 - تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/09

محمد عباسی - رئيس ثبت اسناد واملاك اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره140360316002004022 هيــات اول 1403/08/19 موضوع قانون تعيين 

تكليف وضعيت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملك اسلام آباد تصرفات مالكانه بلامعارض  متقاضی آقای شامحمد احمديان فرزند داراب  
بشماره شناسنامه 232 صادره از اسلام آبادغرب به مساحت 204.24 متر مربع پلاك  فرعی 
از 18 اصلی واقع در اسلام آبادغرب شهرك جهاد جهاد16 خريداری برابر مبايعه نامه عادی  
محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می 
شود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و 
پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
قضايی تقديم نمايند.بديهی اســت در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/09/24 - تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/09

محمد عباسی - رئيس ثبت اسناد واملاك اسلام آبادغرب  

آرمان زارعی
روزنامه نگار

 بــازار ارز تهــران در هفته هــای اخیر دوباره دچار 
نوســانات افزایشــی شده اســت. این موضوع با 
قیمت هایی که از ســوی فعالان ارزی و رســانه ها 
اعلام می شــود، تأیید می شود. به گفته آن ها، نرخ 
دلار از نیمه کانال ۷۰ هزار تومان فراتر رفته است.

در این میان، برخی از فعالان اقتصادی علت افزایش 
قیمت دلار به ســطوح بالاتر را ناشــی از هیجانات 
ارزی به دنبال رویدادهای اخیر در منطقه می دانند 
و معتقدنــد که قیمت ها به زودی اصلاح خواهند 
شد. از سوی دیگر، برخی از کارشناسان اقتصادی 
بر این باورند که جراحی اقتصادی دولت چهاردهم 
و تحولات اخیر در زمینه ارز نیمایی یکی از عوامل 

مؤثر در افزایش قیمت ارز بوده است.
در شرایط کنونی، این پرسش به وجود آمده است 
که تحولات اخیر در زمینه ارز نیمایی چه تأثیری 
بر زندگی و معیشــت مردم و همچنین نرخ تورم 
خواهد داشت؟ همچنین، نرخ ارز تا پایان سال به 
کدام ســمت خواهد رفــت؟در این زمینه، پیمان 
مولــوی، اقتصاددان، درباره تغییرات اخیر در بازار 
ارز نیمایی معتقد اســت که در ســال های گذشته 
دولت ها به دنبال ایجاد نرخ ارز یکسان بوده اند، اما 
تلاش های آن ها بیشتر جنبه نمایشی داشته است.

او همچنین اشــاره می کند که اگر فروش نفت با 
چالش هایی روبرو شــود، نرخ تورم ممکن است به 
حــدود ۴۰ تا ۴۵ درصد افزایش یابد و قیمت دلار 
به نزدیک ۱۰۰ هزار تومان برسد.در ادامه مشروح 

گفتگو با پیمان مولوی اقتصاددان را بخوانید؛
*آقــای مولوی: در هفته هــای اخير، دولت  ��

چهــاردم اقدام مهمی انجام داد كه تغيير قيمت 
ارز نيمايی بود. پس از اين اقدام، نرخ دلار در بازار 
آزاد به كانال هشــتاد هزار تومان رسيد. به نظر 
شــما اين نوع اقدامات چه تأثيری بر زندگی و 
معيشــت مردم و همچنين نــرخ تورم خواهد 

داشت؟
اگر روزی در ایران برســد که ما ارز چند نرخی را 
حــذف کنیــم و به جای آن فقط یک نرخ برای ارز 
داشته باشیم این روز در واقع روز رستگاری مردم 

ایران است.
 آيا چنين روزی خواهد رسيد؟ ��

من به شما قول می دهم که این موضوع هرگز محقق 
نخواهد شد و اجازه نخواهند داد که چنین چیزی 
اتفاق بیفتد؛ این تنها یک نمایش اســت. در واقع، 
در تمامی دولت ها این نمایش به نوعی اجرا شــده 
اســت. بیشتر دولت ها به دنبال یکسان سازی نرخ 
ارز بوده اند، اما همواره ذینفعان اقتصادی به قدری 
قوی بوده اند که نســبت به ایجاد یک بازار جدید 

اقــدام می کننــد و نرخ بــازار آزاد را قبول ندارند و 
همواره فاصله بین بازار جدید و بازار آزاد تقریباً ۱۵ 
تا ۲۰ هزار تومان باقی می ماند و این شکاف همواره 
حفظ می شود.به نظر من، هر چه ارز بازار مبادله به 
رونــد صعودی خود ادامه دهد، قیمت در بازار آزاد 
نیز به همین نســبت افزایش خواهد یافت و کسی 
که ارز مبادله ای دریافت کند، همیشه در موقعیت 
بهتــری قرار خواهد داشــت.عامل اصلی افزایش 
قیمت دلار، تورم اســت که ناشی از سیاست های 
پولی می باشد. تورم امسال حدود ۳۲ درصد برآورد 
شــده و این در حالی اســت که هنوز اثرات شوک 
ترامپ آغاز نشده است و مکانیزم ماشه فعال نشده 
اســت. از سال گذشته، متوسط قیمت دلار حدود 
۵۵ هزار تومان بوده و با توجه به تورم ۳۵ درصدی 
پیش بینــی می کنیم که قیمــت دلار به ۶۵ هزار 
تومان برسد. در حال حاضر نیز متوسط قیمت دلار 
از ابتــدای ســال بین ۶۰ تــا ۶۴ هزار تومان بوده و 

هنوز به ۶۵ هزار تومان نرسیده است.

نظر شــما درباره قيمت دلار تا پايان ســال  ��
چيســت؟ اين ســؤال را مطــرح می كنم زيرا 
پيش بينی جنجالی سازمان برنامه درباره قيمت 
دلار در ســال 1403 به واقعيت پيوسته و اكنون 

دلار به 70 هزار تومان رسيده است.
به طور کلی، ما چند سناریو داریم. اگر قیمت دلار 
را بدون در نظر گرفتن ترامپ و تحریم های جدید 
و مکانیزم ماشه بررسی کنیم، متوسط قیمت دلار 
باید حدود ۶۵ هزار تومان باشد، که به معنای این 
اســت که محدوده ۷۵ تا ۷۶ هزار تومان، ســقف 
بالایــی قیمــت دلار خواهــد بود. این ســناریو 
خوشبینانه است.اما در صورتی که تحریم ها دوباره 
به مرحله اجرا درآیند، به سناریوی سال ۹۶ و بعد 
از آن بازخواهیم گشت و در این صورت بازار شاهد 

رشد قابل توجهی خواهد بود.
در چه وضعيتی ممكن اســت دلار به ســطح  ��

بالاتری برسد؟
اگر بازار مبادله ای به درستی مدیریت شود و تمام 
ارزها در آن وارد و مورد اســتفاده قرار گیرند، این 
می توانــد بــه عنوان یک ضربه گیر عمل کند؛ اما با 
توجه به شــرایط فعلی، به نظر نمی رســد که این 

اتفاق بیفتد.
بــه نظر مــن دلار ۱۰۰ هزار تومانی زمانی محقق 
خواهد شد که فروش نفت ایران با مشکلات جدی 
مواجه شــود؛ به عبارت دیگر، اگر فروش نفت بین 
۳۰ تا ۵۰ درصد کاهش یابد و سیاســت نقدینگی 
به ۲۵ تا ۳۰ درصد برسد و رشد اقتصادی محدود 
شــود، در این صورت نرخ تورم به کانال ۴۰ تا ۴۵ 
درصد خواهد رسید و قیمت دلار به نزدیک ۱۰۰ 
هزار تومان خواهد رســید. به عبارت دیگر، قیمت 

۱۰۰ هزار تومانی دلار به نرخ تورم بستگی دارد.

در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی بررسی شد

سناریوهای پیش روی بازار ارز
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لی
 ما

زار
با

حذف صفر از پول ملی ایران بار دیگر به یکی از موضوعات 
پرحاشیه و مورد توجه در محافل اقتصادی تبدیل شده 
اســت. طرحی که در سال های گذشته چندین بار در 
دستور کار دولت ها قرار گرفته، این بار با مطرح شدن 
آن از ســوی دولت جدید، دوباره در کانون بحث ها و 
انتقادهای کارشناسان اقتصادی قرار گرفته است. این 
اقــدام کــه هدف اصلی آن کاهش بزرگی ارقام پولی و 
جلوگیری از ادامه روند کاهش ارزش پول ملی عنوان 
می شــود، به نظر می رســد بیشتر یک تغییر نمادین و 
روانی باشــد تا یک راهکار واقعی برای بهبود شــرایط 
اقتصادی کشــور. به ویژه اینکه در ســال های اخیر، با 
توجه به کاهش شدید ارزش ریال و رشد افسارگسیخته 
تورم، بسیاری از مردم در زندگی روزمره خود دیگر از 
واحد پولی رسمی کشور استفاده نمی کنند و تنها واحد 
پولی که در مبادلات عمومی به کار می رود، تومان است.

یوســف کاووسی، کارشناس اقتصادی در گفتگوی با 
»نقش اقتصاد« ابعاد مختلف طرح حذف صفر از پول 

ملی را بررسی کرده است. این موضوع که بار دیگر به 
بحثی داغ در محافل اقتصادی تبدیل شده، واکنش های 

متفاوتی از سوی کارشناسان به همراه داشته است.
هدف اصلی: جلوگيری از بزرگ شــدن برابری  ��

ارزها
کاووسی معتقد است که هدف اصلی حذف صفر از پول 
ملی، کاهش بزرگی ارقام مبادلاتی و جلوگیری از بزرگ 
شدن برابری ارزها است. وی توضیح می دهد که کاهش 
ارزش پول ملی و افزایش ارقام مالی باعث شده تا حذف 
صفرها به عنوان اقدامی روانی و ظاهری مطرح شــود. 
این در حالی است که تأثیرات واقعی آن بر اقتصاد کلان 

بسیار محدود خواهد بود.
ريال؛ واحدی كه ديگر كاربردی ندارد ��

به گفته کاووسی، در شرایط فعلی ریال دیگر نقشی در 
زندگی روزمره مردم ندارد و صرفاً در حســابداری های 
رســمی به کار گرفته می شــود. او این مسئله را دلیلی 
برای منطقی بودن حذف صفرها دانست اما تأکید کرد 
که چنین اقدامی بیشتر در سطح روانی تأثیرگذار است 
و تغییرات ملموسی در معیشت مردم ایجاد نمی کند.

آيا حذف صفرها تورم را كاهش می دهد؟ ��
کاووسی تصریح کرد که حذف صفرها هیچ تأثیری بر 
کاهش تورم یا بهبود معیشت مردم نخواهد داشت. وی 
توضیح داد که تغییر در حقوق و دســتمزد کارمندان 
متناســب با حذف صفرها انجام می شــود و در نتیجه، 
قدرت خرید تغییری نمی کند. به باور این کارشناس، 

این اقدام تنها یک تغییر اسمی است.
تجربه ســاير كشــورها؛ الگوی موفق يا درس  ��

عبرت؟
کاووسی به تجربه کشورهایی نظیر ترکیه، آرژانتین و 
برزیل اشــاره کرد که اقدام به حذف صفر از پول ملی 
خود کرده اند. او تأکید کرد که در برخی از این کشورها، 
به دلیل ادامه تورم، مجدداً مجبور به حذف صفرهای 
بیشــتری شــدند. به همین دلیل، وی کاهش تورم را 

پیش شرط اصلی موفقیت این طرح دانست.
كاهش هزينه چاپ اسكناس؛ ادعايی بی اساس؟ ��

این کارشناس اقتصادی معتقد است که حذف صفرها 
تأثیر چندانی بر کاهش هزینه چاپ اســکناس ندارد. 
وی با اشاره به گسترش بانکداری الکترونیکی، تأکید 
کــرد کــه کاهش تقاضا برای اســکناس بیشــتر به 
پیشرفت های فناورانه مرتبط است تا اقدامات مرتبط 

با حذف صفرها.

چالش های اجرایی و فرهنگی
به گفته کاووسی، عدم آمادگی فرهنگی و تبلیغاتی از 
دلایل اصلی تعویق اجرای این طرح است. او بر اهمیت 
تبلیغات گســترده و آگاهی بخشی به مردم تأکید کرد 
و بیان داشت که درک صحیح از تغییرات، کلید موفقیت 

در اجرای چنین طرح هایی است.
کاووســی در گفتگو با »نقش اقتصاد« هشــدار داد که 
اجرای نامناسب این طرح می تواند زمینه ساز افزایش 
تقلب و کلاهبرداری شــود. وی تأکید کرد که نظارت 
دقیق و برنامه ریزی جامع برای جلوگیری از مشکلات 
احتمالی ضروری اســت. همچنیــن، وی به ضرورت 
اجرای تغییرات به صورت تدریجی اشاره کرد تا مردم 

بتوانند خود را با شرایط جدید وفق دهند.
وی پیشــنهاد کرد که برای جلوگیری از ســردرگمی 
مردم، باید یک دوره انتقالی طولانی در نظر گرفته شود. 
او افــزود کــه تغییــرات ناگهانی، به ویــژه در مناطق 
دورافتــاده، می تواند مشــکلاتی ایجاد کند و تأثیرات 

منفی بر اقشار کم دسترسی بگذارد.
مشغول كردن افكار عمومی با حذف صفرها ��

به گفته کاووســی، طرح حذف صفر بیشــتر به عنوان 
اقدامی نمایشی و برای جلب توجه افکار عمومی مطرح 
می شود. او تصریح کرد که به جای پرداختن به چنین 
طرح هایی، دولت باید بر کاهش فســاد و بهبود فضای 

کسب وکار تمرکز کند.
تأثير بر قيمت گذاری كالاها؛ افزايش يا ثبات؟ ��

یکی از نگرانی های کاووســی در مورد این طرح، تأثیر 

آن بــر قیمت گذاری کالاهاســت. وی توضیح داد که 
تغییــرات مرتبــط با حذف صفرها می تواند باعث گرد 
شدن قیمت ها به سمت بالا شود. به عنوان مثال، کالایی 
که قیمت آن ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است، ممکن 
اســت پس از حذف صفرها به ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار 

تومان افزایش یابد.
اصلاحات ساختاری، راه حل نهايی ��

کاووسی تأکید کرد که حل مشکلات اقتصادی نیازمند 
اصلاحات ساختاری است. وی بیان داشت که کاهش 
تورم و افزایش ارزش پول ملی، راه حل واقعی مشکلات 
اقتصادی است و حذف صفرها تنها یک تغییر ظاهری 

است که تأثیر بلندمدتی نخواهد داشت.
نتيجه گيری: نياز به برنامه ريزی جامع ��

در پایان، کاووســی تأکید کرد که حذف صفر از پول 
ملی بدون کنترل تورم و اصلاحات عمیق اقتصادی، به 
شکســت خواهد انجامید. وی گفت که این اقدام تنها 
زمانی موفق خواهد بود که به عنوان بخشی از یک برنامه 
جامع اقتصادی اجرا شود. به گفته وی، اگر دولت به جای 
اقدامات نمایشــی، به ریشــه های مشکلات بپردازد، 

نیازی به حذف صفرها نخواهد بود.
طرح حذف صفر از پول ملی همچنان یکی از مباحث 
چالش برانگیز در اقتصاد ایران است. درحالی که برخی 
این اقدام را نمادین و بی اثر می دانند، گروهی دیگر بر 
ضرورت اجرای آن تأکید دارند. اما آنچه مســلم است، 
نیــاز به اصلاحات بنیادیــن و برنامه ریزی دقیق برای 

دستیابی به نتایج مثبت پایدار است.

محمد خلیلی
روزنامه نگار

حذف صفر از 
 پول ملی؛ 
فریب یا حركت 
به سمت بحران

در گفتگو »نقش اقتصاد« با يك 
كارشناس اقتصادی ابعاد مختلف 
طرح حذف صفر از پول ملی بررسی 
شد: 

 لزوم اصلاح نظام پولی و بانکی

حذف صفر از پول ملی یا همان اصلاح پولی زمانی 
اتفاق می افتد که یک کشــور چند ســالِ پی درپی 
تورم هــای بــالا را تجربه کند و ارزش پول ملی آن 

کم شــود و در نهایت هم پول ملی آن کشــور به 
نسبت کشورهایی که با آن ها خریدوفروش و مراوده 
دارد نامتناسب و نامعقول شود.اگر دولت تصمیم 
بگیــرد اســکناس درشــت چاپ نکنــد ارزش 
اسکناس های موجود به شدت کاهش پیدا می کند 
به طوری که ممکن است حتی به اندازه هزینه چاپ 
آن هم نشود.کشــورهایی که شرایط لازم را دارند 
هر چند سال یکبار تعدادی از صفرهای پول ملی 
خــود را حذف می کنند کــه البته ما هم در زمان 
ریاســت جمهوری دکتر احمدی نژاد، پیشــنهاد 
حذف چهار صفر را دادیم که در آن زمان پیشنهاد 
معقول و خوبی بود؛ اما در نهایت امر، بحث قانونی 

آن به ثمر نرســید.از این رو در حال حاضر حذف 
چهار صفر با تورم های بالایی که وجود دارد کارساز 
نیســت و اگر دولت بخواهد کار معنادار و مفیدی 
انجام دهد حداقل باید شــش صفر را حذف کند.

بحث حذف صفر از پول ملی الزاماً به معنای تغییر 
اســم پــول ملی نیســت و ضرورتی نــدارد؛ اما 
ازآنجایی که کلمه ریال در فرهنگ مردم ایران جا 
نیفتاده و کســی از این کلمه اســتفاده نمی کند 
می توان در جهت همراهی دولت و حکومت با مردم 
از کلمه مورد قبول خود مردم برای پول ملی استفاده 
کــرد.از طرفی ناترازی، تســهیلات تکلیفی، زیان 
دهی بانک ها، تورم و کسری بودجه از مسائل جدی 

مملکت ما هستند که باید به آن ها رسیدگی شود 
و لذا اگر دولت و مجلس قصد به کارگیری ظرفیت 
کارشناسی خود و ظرفیت جامعه و انجام اقدامات 
اصلاحی را دارند باید گفت که حذف صفر از پول 
ملی اقدام اصلح و اولویت دار کشور نیست که برای 
آن وقــت و انــرژی صرف کنند.دولت و مجلس در 
شرایط کنونی باید نیروهای کارشناس خود را برای 
حل مشکلات مهم اقتصادی کشور به کار بگیرند 
اولویت امروز، اصلاح نظام پولی و بانکی است و اگر 
نیروی کارشناسی وجود دارد و قرار است دولت از 
ظرفیت مردمی کمک بگیرد بهتر است ابتدا برای 

حل مشکلات اساسی کشور اقدام شود.

طهماسب مظاهری 
 رئیس کل اسبق 

بانک مرکزی

ت
ش

ددا
یا

آگهی مفقودی مدارک
كارت شناســايی وسيله نقليه سواری سمند SE XU7  مدل 1391 آبی متاليك به 
شــماره موتور 12491062414  و شماره شاسی NAACN1CM2CF206712  و 
شماره انتظامی 16۵ م 79 -ايران 41 بنام خانم مريم نظام الاسلامی فرزند علی نقی به 
شماره ملی 4132800636 به همراه گواهينامه رانندگی پايه دوم بنام مرتضی پاك زاد 
به شماره گواهينامه 9۵0۵824370 و كد ملی 4132148378 مفقود گرديده و از درجه 
لرستان اعتبار ساقط می گردد. 

طرح حذف 
صفر بیشتر 

به عنوان 
اقدامی 

نمایشی و برای 
جلب توجه 

افکار عمومی 
مطرح 

می شود. او 
تصریح کرد که 

به جای 
پرداختن به 

چنین 
طرح هایی، 

دولت باید بر 
کاهش فساد و 

بهبود فضای 
کسب وکار 
تمرکز کند



مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه خبرداد:
پرداخت مطالبات پیمانکاران آبفا در آینده نزدیک

نقش اقتصاد- كرمانشــاه- 
فرهاد اميــری: مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشاه گفت: با تخصیص 
اعتبــار به شــرکت آب و 
فاضلاب از ســوی سازمان 
مدیریــت و برنامه ریــزی 
استان، مطالبات پیمانکاران 

این شرکت در آینده نزدیک پرداخت خواهد شد. پیرو درخواست تعدادی 
از پیمانکاران شــرکت آبفا مبنی بر رفع مشــکلات و تعویق در پرداخت 
مطالبات آنان، جلســه ای با مدیرعامل و معاون بهره برداری و توســعه آب 
شرکت آبفای استان در سالن جلسات این شرکت برگزار شد.»رضا داودی« 
در این جلسه با اشاره به کاهش درصد تخصیص اعتبارات شرکت آب و 
فاضلاب استان در سال جاری نسبت به سنوات گذشته اظهار کرد: درحال 
حاضر با گذشت بیش از ۹ ماه از سال، کمتر از ۲۵ درصد از اعتبارات آبفا 
از سوی سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تخصیص یافته که این امر 
باعث ایجاد مشکلاتی برای پیمانکاران طرف قراداد این شرکت شده است.

مدیرعامل آبفای اســتان تصریح کرد: با تخصیص اعتبار، تقســیم آن بر 
اســاس میزان مطالبات پیمانکاران انجام خواهد گرفت.داودی در پایان 
ضمن تشکر و قدردانی از زحمات و تلاش های پیمانکاران در به حرکت 
درآوردن چرخ این شــرکت و مســاعدت در تأمین آب ســالم و پایدار و 
رســاندن آن به دســت مردم شریف استان، به دلیل تعویق ایجاد شده در 

پرداخت مطالبات، از ایشان عذرخواهی کرد.

 قطع گاز ویلاهای بدون سکنه در
 چهارمحال و بختیاری برای مدیریت مصرف انرژی

نقش اقتصاد- چهارمحال و 
بختياری- زهرا مصطفوی: 
مدیرعامل شــرکت گاز 
اســتان چهارمحــال و 
جهانبخش  بختیــاری، 
ســلیمیان، از آغاز برنامه 
قطع گاز ویلاهای بدون 
سکنه در استان خبر داد. 

وی اعلام کرد که این اقدام در راســتای مدیریت مصرف انرژی و 
تأمین گاز پایدار برای مشترکان خانگی در روزهای سرد سال صورت 
می گیرد.ســلیمیان در این باره گفت: »با توجه به افزایش شــدید 
مصرف گاز در فصل زمســتان و محدودیت های موجود در تأمین 
انرژی، ویلاها و منازل غیرمســکونی که به صورت موقت یا فصلی 
اســتفاده می شــوند، سهم قابل توجهی در هدررفت انرژی دارند. به 
همین دلیل، گاز این دســته از مشــترکان در صورت نبود مصرف 
بهینه قطع خواهد شد.«وی تأکید کرد: »مالکین ویلاها می توانند 
با مراجعه به شرکت گاز استان و ارائه درخواست های لازم، برنامه هایی 
برای جلوگیری از قطع گاز و مدیریت مصرف بهینه دریافت کنند. 
اما در صورتی که مصرف غیرمنطقی ادامه یابد، قطع گاز مطابق با 
قوانین اجرایی خواهد شد.«ســلیمیان در پایان از مردم خواست تا 
با رعایت اصول بهینه سازی مصرف گاز، از ایجاد مشکلات احتمالی 
در شبکه گازرسانی جلوگیری کنند و به حفظ منابع انرژی کمک 

نمایند.

 بازسازی بیش از ۳۷ هزار واحد شهری 
و روستایی در ایلام

نقــش اقتصاد- ايلام – براری: 
حبیب الــه محبی مدیرکل 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
استان ایلام به مناسبت روز 
ایمنی در برابر زلزله و کاهش 
اثرات بلایای طبیعی گفت: 
در راستای پدافند غیرعامل 
و جلوگیری از وقوع حوادث 

غیرمترقبه، تاکنون ۳۷ هزار و ۱۷۵ واحد شــهری و روســتایی بازســازی و 
مقاوم ســازی شــده اســت.وی افزود: با توجه به وقوع حوادثی چون زلزله و 
ســیل و ایجاد خســارت های غیرسازه ای به واحدهای مسکونی، ۶۹ هزار و 
۴۲۶ مورد تسهیلات قرض الحسنه و کمک بلاعوض جهت تعمیر واحدهای 

مسکونی در سطح شهرها و روستاهای استان پرداخت شده است.

 اجرای ۲۴۴ میلیارد تومان پروژه 
در بخش فاضلاب زنجان  

نقــش اقتصــاد- زنجان – 
سلطانی: مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان زنجان 
گفــت: پنج پروژه در بخش 
فاضلاب زنجان با اعتباری 
بالغ بر ۲۴۴ میلیارد تومان 
مــورد بهره بــرداری قرار 
علـــی محمد  . فــت گـر

نادرخانی با اشــاره به اجرای پروژه های بخش فاضلاب در زنجان، اظهار 
کــرد: بــا اجرای این پروژه ها جمعیتی افزون بر ۲۰۰ هزار نفر از خدمات 
جمع آوری بهداشــتی فاضلاب برخوردار شــدند.وی افزود: احداث خط 
انتقال کوی زنگان شــهر در قالب طرح ایجاد تأسیســات فاضلاب شــهر 
زنجان از جمله این طرح ها است که با اعتباری بالغ بر ۱۰۰ میلیارد تومان 
در مرحله اجرا قرار دارد.مدیرعامل شــرکت آبفا اســتان زنجان بیان کرد: 
این طرح به طول ۲۲۰۰ متر اجرایی شده و با بهره برداری از آن ساکنان 
پروژه های نهضت ملی مسکن شرق زنجان از خدمات شرکت آب و فاضلاب 
برخودار می شــوند.نادرخانی تصریح کرد: در حوزه ایجاد زیرساخت های 
مســاکن اقدام ملی در زنجان، اجرای طرح احداث شــبکه فاضلاب کوی 
زیتــون نیــز به طول ۱۷ کیلومتر و با اعتبار ۵۱ میلیارد تومان در مرحله 

اتمام است.

اعمال تخفیف ۱۰۰ درصدی صدور پروانه ساختمانی بافت های فرسوده
رئيس سازمان عمران و بازآفرينی فضاهای شهری شهرداری كرج خبرداد:

معرفی اولین بخشدار زن استان مرکزی در سومین هفته فرهنگی خمین

نقش اقتصاد - البرز- حميده احمد زاده: رئیس سازمان عمران و بازآفرینی 
فضاهای شــهری شــهرداری کرج از افزایش صدور پروانه ساختمانی 
بافت های فرســوده با اعمال حداکثر تخفیف ۱۰۰ درصدی عوارض 
پروانه ساخت و بسته های تشویقی در نظر گرفته شده مدیریت شهری 

خبر داد.
علی فروغی اظهار داشت: مسأله حیاتی آموزش و تشویق ساکنین به 
نوســازی بســیار مهم اســت که از طریق دفاتر خدمات توســعه 
)تســهیل گری( با بکارگیری مشاورین ذیصلاح و تلاش همکاران در 
سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری کرج و مناطق 

شهرداری انجام می شود.
وی افزود: در این دوره از مدیریت شهری، بسته های تشویقی در نظر 
گرفته شده برای نوسازی مسکن بافت فرسوده و اعمال حداکثر تخفیف 
۱۰۰ درصدی عوارض پروانه بسیار اثرگذار بوده و باعث افزایش صدور 

پروانه های ساختمانی شده است.
رئیس ســازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شــهری شهرداری کرج 
بیان داشــت: تهیه اســناد توسعه محلات که از طریق مشاورین دفاتر 
تســهیل گری مســتقر در بافت هدف تهیه می شود، نقش مهمی در 

ارتقای کیفیت زندگی در محلات خواهد داشت که شهر کرج یکی از 
شهرهای موفق در تهیه این اسناد است.

بــه گفتــه فروغی، یادآوری روزها و مرور صحنه های تلخ زلزله، نقش 
ســازنده ای در تقویت باورهای عمومی برای پذیرش واقعیت و تلاش 
برای ایجاد آمادگی و افزایش تاب آوری و توسعه پایدار شهری در همه 
جهات را خواهد داشت و باعث خواهد شد متولیان موضوع، ایمن سازی 
منازل و نوســازی مســکن به ویژه در بافت های فرســوده را با رویکرد 

بازآفرینی بیش از پیش در اولویت قرار دهند.
وی اضافه کرد: در پایان برخود لازم می دانم از حمایت های مجموعه 
مدیریت شهری و شورای اسلامی شهر و زحمات و تلاش های همکاران 
در سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری و معاونت شهرسازی 
و معماری شــهرداری کرج و دیگر دســتگاه ها در این عرصه قدردانی 

کنم.
رئیس سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری کرج در 
ادامه از صدور دســتور نقشــه و تحویل زمین پروژه های مسکونی در 
راســتای تأمین مســکن با رویکرد بازآفرینی شهری در محلات بافت 

فرسوده خبر داد.
علی فروغی با بیان اینکه اجرای طرح های کلید به کلید فرصت طلایی 
برای ســرعت بخشیدن به بازآفرینی محلات شهری و بهبود کیفیت 
مدیریت شهری در محلات هدف است، اظهار کرد: در راستای اجرای 
پروژه محرک توسعه مجتمع مسکونی، اجرای این پروژه های مسکونی 
با ســرمایه گذاری بخش خصوصــی و از طریق انجام فراخوان جذب 
ســرمایه گذار توسط سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 

شهرداری کرج عملیاتی خواهد شد.

نقش اقتصاد- اراك- عبدی: استاندار مرکزی در سومین هفته فرهنگی خمین 
که به مناســبت میلاد حضرت فاطمه زهرا )ســلام الله علیها( و حضرت امام 
خمینی )ره( با عنوان »میلاد دو نور« برگزار شد، سخنرانی کرد. این برنامه 

با حضور مسئولان و معاون رئیس جمهور برگزار شد.
آقــای زند وکیلی در ابتدای ســخنان خــود از حضور در جمع فرهنگیان و 
مســئولان ابراز خوشــحالی کرد و گفت: »این برنامه فرصتی ارزشمند برای 
بزرگداشت دو شخصیت عظیم تاریخ اسلام، حضرت زهرا )سلام الله علیها( 
و امام خمینی )ره( است.« همچنین از خانم دکتر بهروز آذر روند به عنوان 
یکی از مهمانان ویژه این برنامه که در برگزاری آن نقش داشتند، قدردانی 

کرد.
استاندار مرکزی در ادامه به تلاش های مشترک مؤسسه تنظیم و نشر آثار 
امام خمینی )ره( و مســئولان شهرســتان خمین برای برگزاری این برنامه 
اشاره کرد و افزود: »این برنامه به ویژه برای شهر خمین طراحی شده است 
و ان شــاءالله در ســفرهای آتی به استان مرکزی، برنامه هایی مشابه برگزار 
خواهیم کرد.« وی هدف این برنامه ها را پیگیری مسائل زنان و برنامه های 

مرتبط با آنان در جامعه عنوان کرد.

 آقــای زنــد وکیلــی همچنین بر اهمیت جایگاه زنــان و مقام مادر که امام
خمینی )ره( همواره به آن توجه داشتند، تأکید کرد و گفت: »اگر بخواهیم 
مسیری درست برای حضور و بروز استعدادهای زنان در جامعه ایجاد کنیم، 
بهترین الگو سیره حضرت امام است.« وی همچنین افزود: »متأسفانه گاهی 
از مســیری که امام خمینی )ره( برای حضور زنان در جامعه ترســیم کرده 

بودند، دور شده ایم«.

اســتاندار مرکزی ســپس اشاره کرد که بیش از ۵۰ درصد فارغ التحصیلان 
دانشگاه ها در استان مرکزی زنان هستند و زنان در زمینه های مختلف علم، 

دانش، ورزش و هنر نقش برجسته ای دارند.
وی در ادامه از معرفی اولین بخشــدار زن اســتان مرکزی، خانم نوروزی، 
به عنوان بخشدار مرکزی خمین خبر داد و این اقدام را نمونه ای از استفاده 
بهینه از ظرفیت های زنان در مناصب مدیریتی دانســت. همچنین از آقای 
اسدی، بخشدار سابق کمره خمین که در این مسیر تلاش کرده، قدردانی 

کرد.
آقای زندوکیلی در پایان بر سیاست دولت رفاه و دکتر پزشکیان در استفاده 
از ظرفیت های زنان و جوانان در مدیریت تأکید کرد و از برنامه های فرهنگی 
و هنری این هفته فرهنگی حمایت کرد. وی همچنین به جایزه ملی روح الله 
اشــاره کرد که در حوزه های مختلف فرهنگی، نمایش، موســیقی و سرود 
برگزار شد و گفت: »امیدواریم این برنامه ها سال به سال توسعه یابد و حتی 

به سطح بین المللی برسد.«
در پایان، استاندار مرکزی از تمامی کسانی که در برگزاری این هفته فرهنگی 

و مسابقات ملی روح الله همکاری داشتند، قدردانی کرد.

ثبت رکورد تاریخی درآمد فروش فولاد خوزستان در آذرماه ۱۴۰۳

نقش اقتصاد- خوزستان- حسين عسكری گراوند: شرکت فولاد خوزستان 
در آذرماه ۱۴۰۳ به بالاترین میزان درآمد فروش ماهانه در تاریخ خود 
دســت یافت. درآمد فروش این شــرکت در آذرماه به ۸. ۷۹۳ میلیارد 
تومان رســید که رکورد تاریخی جدیدی برای این شــرکت محسوب 
می شــود. این رکورد جدید بعد از گذشــت ۳۳ ماه )۲ ســال و ۹ ماه( از 
رکــورد قبلی به ثبت رســید. رکورد قبلــی درآمد فروش ماهانه فولاد 
خوزســتان با مبلغ ۸. ۴۷۳ میلیارد تومان در اســفند ماه ۱۴۰۰ ثبت 

شده بود. 
در بخش فروش داخلی، فولاد خوزســتان به درآمدی بالغ بر ۵. ۷۹۲ 
میلیارد تومان در آذرماه دست یافته است. در این میان، فروش بلوم و 

بیلت با مبلغ ۲. ۹۰۱ میلیارد تومان و اســلب با مبلغ ۲. ۸۶۰ میلیارد 
تومان ســهم عمده ای در فروش داخلی این شــرکت داشتند. در بخش 
صادراتی نیز، فولاد خوزســتان با فروش ۱۱۱. ۷۴۲ تن از محصولات 
خود شامل اسلب و بلوم و بیلت، درآمدی معادل ۳. ۰۰۱ میلیارد تومان 
کسب کرد. صادرات اسلب با مبلغ ۱. ۹۰۶ میلیارد تومان و بلوم و بیلت 
با مبلغ ۱. ۰۹۵ میلیارد تومان از شاخص ترین دستاوردهای این بخش 
در آذرماه امسال بوده اند. از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، مجموع 
فروش شرکت فولاد خوزستان به ۵۴. ۸۱۲ میلیارد تومان رسیده است 
که نشان دهنده تداوم رشد فروش این شرکت خصوصاً از پاییز امسال 

و با رفع محدودیت های برق این شرکت است.

رویداد
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نقش اقتصاد- چهارمحــال و بختياری- زهرا مصطفوی: 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی چهارمحال و بختیاری 
گفــت: هفتمین نمایشــگاه تخصصی جامع صنعت 
کشاورزی، ادوات کشاورزی و باغبانی، آبیاری، لوله و 
اتصالات، ورق ژئوممبران، نهاده ها شــامل بذر، سم و 
کود، تجهیزات گلخانه ســازی از ۳۰ بهمن ماه الی ۳ 
اسفند ماه در شهرکرد برگزار می شود.به گزارش روابط 
عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان: حسین برزگر، 
افــزود: ایــن نمایشــگاه قرار اســت در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی چهارمحال و بختیاری واقع 
در شهرکرد و در ۶۵ غرفه شامل تولیدکنندگان استانی 

و کشوری برگزار شود.رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
چهارمحال و بختیاری ادامه داد: در حاشیه برگزاری 
نمایشــگاه روزانه کارگاه های آموزشی در حوزه های 
باغبانــی، آبیــاری و گلخانه ســازی با اعطای گواهی 
آموزشی برگزار می شود.برزگر عنوان کرد: نمایندگان 
تراکتورسازی تبریزنیز در هفتمین نمایشگاه تخصصی 
جامع صنعت کشــاورزی، ماشــین آلات، تجهیزات، 
ادوات، کود، سَــم، آبیاری و گلخانه ســازی حضور و 
مســابقات، جشنواره وهمایش برگزار خواهد شد.وی 
تاکید کرد: همچنین نمایشــگاه گل وگیاه از ۲۴ الی 
۲۸ اردیبهشت ماه سال آینده در محل نمایشگاه های 

دائمــی شــهرکرد برگزار می شــود.برزگر بیان کرد: 
نمایشــگاه شــیلات ودام، طیور از تاریخ ۲۲ الی ۲۵ 
خردادماه ونمایشگاه کشاورزی، ماشین الات، نهاده ها، 
آبیاری، کود وسم از تاریخ ۲۰ الی ۲۵ شهریور ماه سال 
آینــده در محــل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 
چهارمحــال و بختیــاری در شــهرکرد برپا خواهد 
شــد.رئیس سازمان جهاد کشــاورزی چهارمحال و 
بختیــاری تصریــح کرد: به دلیل اســتقبال مردم و 
شرکت های مجموعه کشاورزی از نمایشگاه های این 
حوزه، برگزاری نمایشــگاه ها به ســه حوزه تخصصی 

تقسیم و هر کدام به ترتیب برگزار می شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی چهارمحال و بختیاری خبرداد:
برگزاری هفتمین نمایشگاه تخصصی و جامع صنعت کشاورزی استان

شهرداری، آماده تهیه وتدوین بودجه سال ۱۴۰۴
شهردار شهريار مطرح كرد:

نقش اقتصاد – شهريار – علی كيوانی: جلسه شورای 
 معاونیــن شــهرداری شــهریار بــا محوریت 
برنامــه ریــزی جهــت تهیه و تنظیــم بودجه 
پیشنهادی سال ۱۴۰۴ و تحقق برنامه ها واهداف 

شهری برگزارشد.
درجلســه شورای معاونین که با حضور مشاوران، 
معاونین و مدیران حقوقی، املاک، سرمایه گذاری 
و فرهنگی و اجتماعی برگزار شد بر برنامه ریزی 
جهت تهیه و تنظیم بودجه پیشنهادی سال ۱۴۰۴ 
وتلاش جهت تحقق اهداف و برنامه های شــهری 

سالجاری تاکید شد.
علی ملکی شهرداری شهریار در این جلسه تملک 
املاک واقع در طرح های مصوب و آزادســازی 
معابرشهری با هدف تسهیل در تردد شهروندان 
و روان ســازی ترافیک شــهری و حمل و نقل را 
یکی از اولویت های سال آینده مدیریت شهری 
دانست و بر تخصیص بودجه مناسب برای تملک 
املاک تاکید کرد واز مشاوران، معاونت عمرانی 
و شهرســازی خواســت با برنامه ریزی اصولی و 
دقیق منابع لازم را در بودجه ۱۴۰۴ پیش بینی 
کنند.وی افزود: درنظام برنامه ریزی بودجه سال 
 آینــده، توجه دقیق به منابع درآمدی و مصارف، 
صرفــه جویی در هزینه ها، نیاز ســنجی وتوزیع 
عادلانه امکانات واعتبارات، توســعه زیرساخت ها 
و تقویــت منابع درآمدی پایدار وجذب ســرمایه 
گــذاری بخش خصوصی در اولویت شــهرداری 

ومورد انتظار است.
آمادگــی و برنامه ریزی جهت افتتاح میدان میوه 
و تره بار و برنامه ریزی جهت کلنگ زنی ساختمان 
جدید شهرداری ازدیگر موضوعات مهم مطرح در 
این جلسه بود که شهردارشهریار با بیان اهمیت 
 اجــرای این دوپروژه در توســعه شــهر و ارتقاء 
خدمات رسانی به شهروندان گفت: میدان میوه و 
تــره بــار به عنوان یــک از پروژه هــای زیربنای 
ومشــارکتی شهر نقش مهمی درکاهش ترافیک 
شــهری، افزایش اشتغال و خدمات رسانی، رونق 
کســب و کار و اقتصاد شــهری دارد که امیدوارم 
شــاهد رضایتمندی شــهروندان باشیم. احداث 
ســاختمان جدیدشــهرداری نیز با هدف تقویت 
خدمــات رســانی، تکریم ارباب رجــوع وارتقاء 
خدمات اداری با فضای مناســب و استاندارد نیز 

در آینده نزدیک کلنگ زنی خواهد شد.
ملکی با اشــاره به اهمیــت برنامه ریزی و تحقق 
طرح ها و برنامه های مدیریت شهری در سالجاری 
گفت: معاونان و مدیران شــهری با بهره گیری از 
مشــارکت شــهروندان، تحقق بودجه و اجرای 
برنامه های مصوب شهری وتوسعه خدمات رسانی 

را با جدیت پیگیری کنند.
تعیین تکلیف وضعیت پروژه های مشــارکتی و 
ســرمایه گذاری شــهر، ســاماندهی وضعیت 
زیباسازی شهری، تعیین تکلیف اراضی موسوم 
به گمرک، تلاش مجموعه شهرداری برای تحقق 

بودجه ســال ۱۴۰۳، ســاماندهی کارگاه های 
ساختمانی و جلوگیری از تعرض به معابرعمومی، 
تملک و بازگشــایی محورهای مصوب شهری، 
برنامه ریزی جهت وصول مطالبات، صرفه جویی 
ومدیریت هزینه هــا، ایجاد پارکینگ طبقانی، 

 آمادگــی ســتاد بحــران در فصل زمســتان و
برنامه ریزی جهت دهه فجر و بررسی وضعیت 
فامابتن با محوریت معاونت عمرانی و شهرسازی 
از مصوبات شــورای معاونین بود که برپیگیری 

دقیق آنها تاکید شد.
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قاچاق سوخت داریم یا نداریم؟

ایــن روزهــا که با توجه به کســری ها و ناترازی های حوزه 
انرژی، ساعاتی از زندگی مردم در کشور، به خاموشی و بی 
برقی می گذرد، انتشار اخبار مکرر درباره قاچاق سوخت و 
انرژی، پرسش هایی را در زمینه چرایی این مسأله در میان 
مردم برانگیخته اســت. آمارهای رســمی کشور و سخنان 
رئیس مجلس شــورای اسلامی نشان می دهد روزی ۲۰ تا 
۳۰ میلیون لیتر فرآورده نفتی در ایران گم یا قاچاق می شود؛ 
عددی که با توجه به شــرایط فعلی کشــور در حوزه انرژی 
بســیار بالا به نظر می رســد. با وجود هشــدارهای مکرر 
کارشناسان در حوزه سوخت و وجود نهادهای مختلف ناظر 
در کشــور، باز هم قاچاق ســوخت ادامه دارد و راه حل این 
شــرایط همچنان مبهم اســت. اخیراً مسعود پزشکیان با 
اشــاره به جلســه اخیر خود با مســئولان وزارت نفت و 
تصمیم گیری برای تشکیل تیم بررسی مسیر تولید تا توزیع 
و مصرف سوخت به خصوص بنزین و گازوئیل و شناسایی 
دقیق مبادی خروج این فرآورده ها از مســیر قانونی توزیع 
در مدت زمانی مشــخص، خواســتار تســریع در اجرای 
راهکاری برای پیشگیری از قاچاق سوخت شد. با توجه به 
ابراز نگرانی کارشناسان و مسئولان در حوزه قاچاق سوخت 
و افزایــش انتشــار آمارهایی نگــران کننده در این زمینه، 
پرسش هایی درباره علل این اتفاق و روش های جلوگیری 

از آن مطرح مطرح شده است.
رئیس مجلس می گوید روزانه یا بهتر اســت بگویم هر روز 
بین ۲۵ تا ۳۰ میلیون لیتر، قاچاق ســوخت داریم. مدیر 
عملیات شرکت پخش فرآورده های نفتی کشور که فرض 
می شــود باید از همه چیز مطلع باشــد، چرا که همه چیز 
زیردست سازمان آن هاست، نیز می گوید سالانه ۱ میلیارد 
گازوئیــل از انبارهــای مبدأ به ســمت نیروگاه ها حرکت 
می کند، اما به نیروگاه ها نمی رسد؛ یعنی وسط راه دزدیده 
می شود. فرمانده مرزبانی هم می گوید از اول سال تا کنون، 
۲۰ میلیون لیتر ســوخت قاچاق را کشــف و ضبط کرده 
اســت. روزی که این ســخنان مطرح شد، ۲۶۹ روز از سال 
گذشــته بود. پس وقتی آقای قالیباف می گوید روزی ۳۰ 
میلیــون لیتر و فرمانده مرزبانی می گوید ۲۰ میلیون لیتر 
از اول ســال تا روز ۲۶۹ ســال، پس این یعنی مقدار قاچاق 
کشــف و ضبط شــده از کل این ۲۶۹ روز، دو سوم یک روز 
اســت. تمــام این اعداد و معادلات که کنــار هم بگذاریم 
مشــخص می کنــد که به هــزار و یک دلیل، این اتفاقات را 

نمی توانیم قاچاق بنامیم.
قاچاق وقتی اســت که شــما در حال ارسال ۱۰۰ مرسوله 
هســتید و یک مرســوله در راه دزدیده می شــود، مخفی 
می شود یا هر اتفاق دیگری. اما این اعداد و ارقام به حدی 
بزرگ و قابل توجه اســت که نمی توانیم بگوییم موردی و 
مخفیانه رخ داده اســت. اما اگر قاچاق نیســت، پس ماجرا 
چیســت؟ تا این لحظه هیچکس با اطمینان کامل اعلام 
نکرده که ماجرا چیســت. اما به نظر می رســد و شــواهد و 
قرائن نشان می دهد که وقتی اقدامی جدی برای جلوگیری 
از این موضوع انجام نمی شــود یا دولت زورش نمی رســد 
کاری بــرای جلوگیــری از این قاچاق انجام دهد، این اقدام 
توسط اشخاص معمولی یا بی پشتوانه انجام نمی شود. در 
ایــن مواقع معمولاً نمی توان انگشــت اتهام را به ســمت 
قاچاقچی های معمولی برد و ابعاد چنین اقداماتی بســیار 
پیچیده و حســاس اســت. حقیقت این است که هرکسی 
چنین توانایی را ندارد که بتواند علناً و جلوی چشــم این 
همه مســئول اقدام به قاچاق ســوخت کند و دستگیر هم 

نشود.
در چنین شــرایطی است که سناریوهای مختلفی به ذهن 
می رسد که سرنخ برخی از این سناریوها به جاهای جالبی 
هم نمی رســد. همچنان این سؤال پررنگ است که چطور 
روســای دولت ها و مســئولان مملکت نمی توانند متوجه 
شــوند ماجرا از کجا نشأت می گیرد؟! یا بهتر است بگوییم 
چرا برخی از آقایان چشم خود را روی حقایقی بسته اند یا 
خــود را بــه ندیدن زده اند؟ من بر اســاس ســخنان خود 
مسئولان کشور و افراد دست اندرکار حوزه سوخت که در 
رسانه های رسمی مطرح کرده اند، محاسبه کرده و متوجه 
شدم که ساعتی بالغ بر ۶۰ میلیارد تومان و دقیقه ای بیش 
از ۱ میلیارد تومان سود این قاچاق است. فقط دقت کنید 
که ابعاد این فاجعه قاچاق چقدر است. در نتیجه نگاهی به 
این اعداد و ارقام شــک و ظن را به منشــاء چنین قاچاق 
گســترده ای عمیق تر می کند. اما چطور باید جلوی چنین 

اقداماتی را گرفت؟
به اعتقاد من ارگان های وابسته به دولت از جمله تعزیرات، 
زور و توان کافی برای مقابله با این قاچاق گسترده را ندارند. 
سازمان بازرسی کل کشور نیز طی سال های اخیر نتوانسته 
اقــدام خاصی در زمینه پیشــگیری یــا پایان دادن به این 
قاچاق انجام دهد. به طور کلی به نظر نمی رسد هیچ ارگانی 
داخــل هیــچ یک از قوا، بتوانــد در برابر این جریان قاچاق 
قدرتمند ایستادگی کند، مگر این که مطالبات مردمی در 
این زمینه تا حدی زیاد شــود و جامعه به حدی حســاس 
شــود که نهادهای مختلف مجبور شــوند پاسخگو باشند. 
امروز در کشــور هیچ نهاد و ســازمانی یارای مقابله با این 
حجم قاچاق را ندارد و این در حالیســت که هم اکنون با 
کمبود انرژی و قطعی برق در کشــور مواجهیم و اتفاقاً با 
توجه به این شــرایط، جامعه نســبت به قاچاقچیان انرژی 
حســاس شــده و انتظار می رود مســئولان پیش از بروز 

بحران های اجتماعی، پاسخگوی انتظارات مردم باشند.

 جالب توجه 
است که امسال 

نیز مانند سال 
گذشته دستور 

از نهادهای 
بالاتر برای 
استفاده از 

مازوت صادر 
شد ولی این بار 

نیروگاه ها زیر 
بار استفاده از 

این سوخت 
نرفتند

یادداشت

رونمایی از بسته ۶ میلیارد دلاری تأمین برق صنایع 
کوچک و اصناف

مدیر اتحادیه کشوری سوخت های جایگزین و خدمات وابسته، از بسته ۶ 
میلیارد دلاری بخش خصوصی برای تأمین انرژی صنایع کوچک خبر داد. 
به گزارش تجارت نیوز، علی محمودیان مدیر اتحادیه کشوری سوخت های 
جایگزین و خدمات وابسته، در نشست خبری همایش ملی شکوفایی سبز، 
بــا بیان اینکه بســته ۶ میلیــارد دلاری بخش خصوصی برای تأمین انرژی 
صنایع کوچک، شنبه ۸ دیماه در همایش ملی شکوفایی سبز نوآوری های 
انرژی و حمل ونقل پاک رونمایی شــد، اظهار کرد: اصلاح ســاختار انرژی 
ایران امری ضروری و مهم است، رشد بی رویه مصرف سوخت های فسیلی، 
شکاف روزافزون میان تولید و تقاضای انرژی، هزینه های سنگین یارانه ها 
و وابستگی به منابع هیدروکربنی، کشور را در یکی از حساس ترین مقاطع 
تاریخــی قــرار داده اســت. وی افزود: این چالش ها، علاوه بر آســیب های 
اقتصــادی، پیامدهای زیســت محیطی و اجتماعی گســترده ای به همراه 
داشــته اند.مدیر اتحادیه کشوری سوخت های جایگزین و خدمات وابسته 
با بیان اینکه ایران در آستانه یک تحول بزرگ در ساختار انرژی قرار دارد، 

تصریح کرد: در چنین شرایطی، همایش ملی شکوفایی سبز، نوآوری های 
انرژی و حمل ونقل پاک، تلاشی ملی برای ارائه راه حل هایی عملی و پایدار 
است.محمودیان، شناسایی و تحلیل چالش های اصلی صنعت انرژی کشور، 
شــامل شــکاف تولید و مصرف، تلفات انرژی و وابســتگی به سوخت های 
فسیلی، ارائه راهکارهای علمی و عملیاتی برای بهینه سازی مصرف انرژی 
و کاهش فشار بر منابع ارزی کشور، توسعه فناوری های نوین و انرژی های 
تجدیدپذیر و تدوین سیاســت های بلندمدت برای کاهش شــدت انرژی و 
افزایش بهره وری در اقتصاد کشور را از اهداف کلیدی این همایش نام برد. 
وی افزود: از طریق فناوری نمایشگاه های سه بعدی، جدیدترین فناوری ها 
و دستاوردهای حوزه انرژی و حمل ونقل پاک شامل صفحات خورشیدی، 
خودروهای برقی، سامانه های گازسوز و تجهیزات مرتبط به نمایش گذاشته 
خواهد شــد.مدیر اتحادیه ســوخت های جایگزین و خدمات وابسته اظهار 
کــرد: ایــن همایش فرصتی بــرای رونمایی از طرح های کلیدی، شــامل 
فناوری های نوین در توسعه مخازن CNG و LPG، زیرساخت های شارژ 
خودروهای برقی و تولید داخلی قطعات پیشــرفته خواهد بود. محمودیان 
درباره چالش های اصلی انرژی در ایران، گفت: بر اساس آمار و تحلیل های 
ارائه شــده به این همایش، چالش های اصلی صنعت انرژی کشــور عبارتند 

از، شــکاف تولید و مصرف بنزین، هزینه ســنگین یارانه ها، تلفات در شبکه 
توزیع می شــود. وی با بیان اینکه مصرف روزانه ۱۳۵ میلیون لیتر بنزین، 
در حالی که تولید داخلی تنها ۱۱۰ میلیون لیتر اســت، گفت: این شــکاف 

می تواند تا سال ۱۴۰۸ به ۲۵۰ میلیون لیتر در روز برسد.
رئیس همایش ملی شــکوفایی ســبز، نوآوری های انرژی و حمل ونقل پاک 
با بیان اینکه سالانه ۸۰ میلیارد دلار از منابع کشور صرف یارانه های سوخت 
می شــود، گفت: تنها ۳ درصد از انرژی مصرفی کشــور از منابع تجدیدپذیر 
تأمین می شــود، در حالی که میانگین جهانی ۲۶ درصد اســت. محمودیان 
با اشاره به تلفات در شبکه توزیع، گفت: حدود ۱۰ درصد از انرژی تولیدی 
کشور در فرآیند توزیع و انتقال هدر می رود. وی نقش سوخت های جایگزین 
در کاهش بحران انرژی را یادآور شــد افزود: ســی. ان. جی )CNG( و آل. 
پی. جی )LPG( به عنوان مهم ترین سوخت های جایگزین، نقش کلیدی 
را در کاهش بحران انرژی دارند. به گفته محمودیان سهم کنونی سی. ان. 
جی )CNG( در مصرف خودروهای ســبک حدود ۱۸ درصد اســت که 
می تواند با حمایت های هدفمند به ۳۵ درصد افزایش یابد و جایگزین روزانه 
۲۰ میلیون لیتر بنزین شــود و با بهبود زیرســاخت های توزیع، می توان آل. 

پی. جی )LPG( را جایگزین روزانه ۵ میلیون لیتر بنزین کرد.

دکتر هاشم اورعی 
رئیس اتحادیه انرژی
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در ماه های اخیر شاهد قطع برنامه ریزی شده برق 
در کشــور هستیم؛ این مسئله موجب شده است تا 
وزارت نفت و نیرو هم دیگر را مقصر بدانند و مجلس 
نیز دنبال اســتیضاح وزرای نفت و نیرو اســت اما 

واقعیت چیست؟
هفته گذشــته روزنامه نیویورک تایمز در گزارشی 
علــت قطع بــرق در ایران را مورد ارزیابی قرار داد و 
درنهایــت در یک جمع بنــدی موضوع را به حمله 
موشــکی رژیم صهیونیســتی به ایران نسبت داد. 
نیویــورک تایمز نوشــت: »با اینکه ایــران یکی از 
بزرگ ترین ذخایر گاز طبیعی و نفت خام در جهان 
را در اختیار دارد، اکنون با یک بحران انرژی تمام عیار 
روبه رو اســت که ناشــی از سال ها تحریم، مدیریت 
ضعیف، زیرســاخت های فرســوده، ســو مصرف و 
حملات هدفمند اســرائیل اســت. رئیس جمهور 
مسعود پزشکیان در یک سخنرانی زنده تلویزیونی 
گفت: »ما با ناترازی های بسیار شدیدی در گاز، برق، 
انرژی، آب، پول و محیط زیست مواجه هستیم. همه 
این ها در سطحی هستند که می توانند به یک بحران 
تبدیل شــوند.« در حالی که ایران سال هاســت با 
مشــکلات زیرساختی دســت وپنجه نرم می کند، 
رئیس جمهور هشــدار داد که این مسئله اکنون به 
نقطه بحرانی رســیده است. برای بخش عمده ای از 
هفته گذشــته، برای صرفه جویی در انرژی کشــور 
تقریباً به حالت تعطیلی درآمد. در حالی که ایرانیان 
ناراضی بودند و رهبران صنعتی هشدار می دادند که 
خسارات ناشی از این وضعیت به ده ها میلیارد دلار 
می رسد، پزشکیان هیچ راه حلی جز عذرخواهی ارائه 

نکرد.
اما واقعيت چيست؟ ��

در ایام زمســتان مصرف گاز در کشــور افزایش پیدا 
می کنــد و عمــده این مصرف نیز در بخش خانگی، 
صنایع و نیروگاه ها است. در سال جاری اگرچه تولید 
گاز در سه مقطع زمانی رکوردشکنی کرد اما از سوی 
دیگــر بــه دلیل برودت هوا مصرف گاز نیز در بخش 
خانگی با رکوردشکنی مواجه شد به طوری که دولت 
برای کنترل مصرف و جبران ناترازی مجبور شد تا 
یک هفته را تعطیل کند. این تعطیلی عملًا تا حدود 
قابل پذیرشی مصرف را کاهش داد. اما موضوع اینجا 
اســت که چرا با این شــرایط دولت نتوانست مانع از 
قطع برق در کشور شود. پیگیری های صورت گرفته 
از مراجــع مطلــع چه در بخش وزارت نیرو و چه در 
وزارت نفت نشان می دهد از اواخر مردادماه تا همین 
یــک هفتــه قبل به طور میانگین ۲۲۵ میلیون متر 
مکعب گاز تحویل نیروگاه های حرارتی شــده است 
و برای جبران کسری برق که تقریباً ۱۳ هزار مگاوات 
اســت باید سوخت مایع نیز برای نیروگاه های برق 
حرارتی نیز تأمین شود. آنطور که پیداست وضعیت 
تأمین ســوخت گازوئیل نیروگاه ها هر ســال روند 
کاهشی داشته اما مسئله اینجا است که در ازای این 
کاهــش، شــاهد افزایــش تأمین ســوخت گاز به 

نیروگاه ها در طی این سال ها هستیم.
آمار تحويل سوخت گاز به نيروگاه ها ��

براســاس آمار و اطلاعات شرکت ملی گاز ایران، اما 
از سال ۱۴۰۱ به بعد به دلیل افزایش تولید گاز در 
کشور، همواره روند گاز تحویلی به بخش نیروگاهی 
فزاینده بوده اســت. بر اساس اطلاعات شرکت ملی 
گاز ایــران در فرودین تا مرداد ســال ۱۴۰۱ حدود 
۲۳۰ میلیــون متر مکعب گاز به نیروگاه ها تحویل 
داده شده است و این رقم در ماه مشابه سال ۱۴۰۳ 
بــه عدد ۲۵۵ میلیون متر مکعب رســیده اســت. 
همچنین گاز تحویلی به بخش نیروگاهی از مرداد 
تا آذرماه سال ۱۴۰۱ حدود ۲۰۶ میلیون متر مکعب 
بوده اســت که با توجه به برودت هوا نســبت به سال 
۱۴۰۱، این رقم در سال جاری در ماه مشابه به ۲۰۸ 
میلیون متر مکعب رسیده است. ناگفته نماند که بر 
اســاس آمار و اطلاعات سازمان هواشناسی امسال 
سرمای هوا از آبان ماه آغاز شد به طوری که در هفته 
آخر آذرماه ســردترین روزهای ســال را پشت سر 
گذاشــتیم که این مســئله منجر به تعطیلی یک 

هفته ای کل کشور شد.
انفجار خط لوله گاز و مصائب نيروگاه ها ��

روند تحویل گاز به بخش نیروگاهی در زمستان سال 
۱۴۰۲ در شرایط بالاتر از ایده آل در حال انجام بود 
که ســاعت یک صبح روز چهارشنبه ۲۵ بهمن ماه 
۱۴۰۲ حادثه انفجار در خط لوله سراسری گاز جنوب 
به شمال رخ داد. در پی این انفجارها که در نزدیکی 
شــهر بروجن در اســتان چهارمحال و بختیاری و 
صفاشــهر در اســتان فارس رخ داد موجب شــد تا 
گازرسانی نه تنها در بخش نیروگاهی با مشکل مواجه 
شود بلکه گاز بخشی از مناطق مرکزی و غربی کشور 
با مشکل مواجه شد. در ابتدا جواد اوجی، وزیر وقت 
نفت ایران، این حادثه را »خرابکارانه« و »تروریستی« 
توصیف کرد. با تلاش های شــبانه روزی نیروهای 
شــرکت ملــی گاز، ایــن خــط در کمترین زمان 
ممکن ترمیم و دوباره جریان گاز در آن برقرار شــد 
ولی همین مسئله موجب شد تا سوخت مایع ذخیره 
شده در نیروگاه ها )گازوئیل( برای تأمین برق مورد 
استفاده قرار گیرد و عملًا حجم ذخیره این سوخت 
به شــدت کاهش یافت. از ســوی دیگر برای آنکه از 
قطع برق در زمســتان جلوگیری شود نیروگاه ها از 
سوخت مازوت نیز استفاده کردند تا تأمین برق بدون 
مشکل انجام شود. در این برهه از زمان با ورود شخص 
شــهید رئیســی این مسئله حل شد و نیروگاه ها به 
استفاده از گازوئیل روی آوردند تا برق قطع نشود.

چرا امســال نيروگاه ها از مازوت اســتفاده  ��
نكردند؟

بعد از حادثه انفجار خط سراســری گاز بر اســاس 
تکلیفــی که به وزارت نفت داده شــد حجم ذخایر 
گازوئیــل نیروگاه ها به حد قبل از انفجار رســید و 
کسری ای که ایجاد شده بود تأمین شد اما نیروگاه ها 
اعلام کرده اند به جای سوخت مازوت باید سوخت 
گازوئیل تحویل آنها شــود، به همین دلیل در سال 
جاری بخش نیروگاهی از دریافت ســوخت مازوت 
امتناع کردند. ظاهراً مسئولان وزارت نیرو معتقدند 
استفاده از مازوت هزینه تعمیر و نگهداری نیروگاه ها 
را بــالا می بــرد، به همین دلیل در هیچ برهه از زمان 
چه در دولت فعلی و چه در دولت های قبلی حاضر 
به استفاده از مازوت نبوده و نیستند مگر اینکه دستور 
از یک نهاد بالاتر برای اســتفاده صادر شــود. جالب 
توجه است که امسال نیز مانند سال گذشته دستور 
از نهادهای بالاتر برای اســتفاده از مازوت صادر شد 
ولی این بار نیروگاه ها زیر بار استفاده از این سوخت 

نرفتند.
در این بخش از گزارش خوب است مروری به تولید 
و مصرف گاز در بخش خانگی داشته باشیم که اگرچه 
در سال جاری سه بار تولید گاز در کشور رکورد زنی 
کرد اما مصرف گاز در بخش خانگی به شدت افزایش 
یافت به طوری که افزایش مصرف گاز امسال از آبان 
ماه آغاز شد. عبدالرسول پیشاهنگ، مدیرعامل سابق 
شرکت مادر تخصصی برق حرارتی اخیراً در خصوص 
مصوبه شورای عالی امنیت ملی در خصوص مصرف 
مازوت در نیروگاه ها نیز گفته اســت اطلاق مصوبه 

شــعام به فصل گرم غلط اســت، زیرا این مصوبه در 
تاریــخ ۱۰ مرداد از طریق دبیرخانه شــورای عالی 
امنیت ملی ابلاغ شــد و تنها ۲۰ روز از دوره کاری 
دولت ســیزدهم را در بر می گرفت. اما فصل گرم از 
خرداد تا شهریور ادامه دارد. این مقام ارشد نیروگاهی 
تاکید کرد: در طول دولت سیزدهم منطبق بر مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی عمل شد و میزان مصرف 
مازوت در این دوره چند برابر مدت مشــابه سنوات 

قبل بود.
قاچاق گازوئيل؛ متهم اصلی نيروگاه ها! ��

در ماه های اخیر موضوع قاچاق گازوئیل همواره بر 
ســر زبان ها افتاده اســت. عدم استفاده نیروگاه ها و 
تمایلشان به دریافت گازوئیل این شائبه را نیز ایجاد 
کرده اســت که بخش عمــده ای از قاچاق گازوئیل 
توســط نیروگاه ها انجام می شود. بخشی از فعالان 
بخش انرژی در کشور معتقدند اگر واقعاً نیروگاه ها 
بخواهند تولید برق داشــته باشــند به خصوص در 
زمستان که شاهد کاهش گاز تحویلی به نیروگاه ها 
هســتیم می توانند در کنــار گازوئیل از مازوت نیز 
اســتفاده کنند تا این مشــکلات برای کشور ایجاد 
نشــود. بر اســاس پیگیری های صورت گرفته تمام 
مشــکلات ایجاد شده در قطع برق به خاطر کسری 
یک ونیم میلیارد لیتری ســوخت مایع اســت که 
می توان آن را با مازوت جبران کرد. چه بسا که این 
حجم از مازوت در کشور وجود دارد. اما وزارت نیرو 
زیر بار تحویل مازوت تا کنون نرفته است و همانطور 
که گفته شــد این مســئله به موضوع انجام قاچاق 

گازوئیل توسط نیروگاه ها دامن می زند.
در همین رابطه مالک شــریعتی، عضو کمیســیون 
انرژی مجلس، با افشــای قاچاق ســوخت توســط 
نیروگاه ها گفته بود که نهادهای نظارتی از مجلس 
تقاضــا کرده اند فکری به حال حجم بالای تخلفات 
نیروگاه ها در قاچاق سوخت انجام دهد. شریعتی در 
یک ویدئو تأکید کرد: شاید رویمان نمی شود بگوییم 
۱.۵ میلیارد لیتر، آمار رسمی قاچاق سالانه سوخت 
مایع در نیروگاه هاست. به گفته این نماینده مجلس، 
عمــده قاچــاق گازوئیــل در ایــران مربــوط به 
نیروگاه هاست و هیچ نظارتی بر آن انجام نمی شود. 
او با اشاره به »حساب سازی و فاکتور درست کردن« 
اعــلام کرد: تانکرها گازوئیل را در نیروگاه ها تخلیه 
نمی کنند. نعمت الله نجفی، مدیر عملیات شــرکت 
ملی پخــش فرآورده های نفتی ایران می گوید: اگر 
الگــوی مصرف مشــخصی برای توزیع ســوخت 
نیروگاهی تدوین شــود، از هدر رفت سالانه حدود 

یــک میلیارد لیتر ســوخت نیروگاهی جلوگیری 
می شود و ابهامی در خصوص تناسب بین رشد تولید 
و رشد مصرف به وجود نمی آید. با این حال نیروگاه ها 
و مســئولان وزارت نیرو این اتهام را رد می کنند و 
همــواره اعلام کرده اند وقتی گازوئیل وارد نیروگاه 
شود دیگر امکان خروج ندارد ولی مسئولان وزارت 
نفت معتقدند گازوئیل مورد درخواســت نیروگاه ها 
قبل از ورود به نیروگاه قاچاق می شود به همین دلیل 
هم اکنون گازوئیل برای مصارف غیر سهمیه هم در 
بازار وجود دارد که با قیمت آزاد به بخش های مختلف 
از جمله صنعت و کشــاورزی به فروش می رسد که 
هر از گاهی نیز اخبار آن در جراید و رسانه ها منتشر 

می شود.
راهكار چيست؟ ��

اگر بخواهیم خلاصه آنچه را که تا اینجا گفتیم مرور 
کنیم باید بگوییم به دلیل سیاست های اشتباه گاز 
رسانی به بخش خانگی در سالهای گذشته هر آنچه 
که گاز در کشور تولید می شود توسط بخش خانگی، 
تجاری و صنایع غیر عمده مورد استفاده قرار می گیرد 
و اگر هوا سرد شود بر مصرف گاز در این بخش افزوده 
خواهد شــد و دولت مجبور اســت بــرای کنترل، 
طرح های مختلف از جمله کاهش دو درجه ای دمای 
هوای منزل را اجرا کند تا از کنار این طرح ها بتواند 
در مصرف صرفه جویی ایجاد کند. ولی مسئله اینجا 
است تأمین سوخت برای نیروگاه ها نیز حیاتی است 
زیرا اگر نیروگاه ها نخواهند سوخت مازوت مصرف 
کنند همانند روزها و ماه های گذشــته باید منتظر 
قطع برق باشیم، اما برای حل این معضل یک راهکار 
وجود دارد و آن هم تحویل گاز و ســوخت مایع به 
نیروگاه ها با قیمت آزاد )صادراتی( اســت، همانند 
اتفاقی که هم اکنون در پالایشگاه ها رخ می دهد. در 
حال حاضر دولت نفت را با قیمت ۹۵ درصدی فوب 
به پالایشگاه ها تحویل می دهد و فراورده های اصلی 
تولید شده را نیز با قیمت فوب خریداری می کند و 
با یارانه ای که می دهد بین مشترکین توزیع می کند. 
به نظر می رسد برای حل مشکل نیروگاه ها باید این 
سیاست در بخش نیروگاهی نیز اجرا شود به طوری 
که گاز و سوخت مایع با قیمت صادراتی به نیروگاه ها 
تحــول داده شــود و بــا قیمت صادراتــی برق را از 
نیروگاه ها تحویل بگیرد. این مسئله دو مزیت برای 
نیروگاه ها دارد یک اینکه شائبه قاچاق گازوئیل را از 
نیروگاه ها برطرف می کند و در ثانی موجب بالارفتن 
راندمان نیروگاه ها نیز می شود و در نهایت به تولید 

برق در کشور افزوده خواهد شد.

محمد حسین سیف اللهی مقدم
روزنامه نگار

پشت پرده 
قطعی  برق در 
كشور

سه عامل كليدی كه  بحران 
ناترازی های انرژی را رقم 
زدند

مشــاور مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
گفت: پیش بینی می کنیم قیمت بنزین سوپر وارداتی بین ۴۰ 
تا ۵۰ هزار تومان باشد.  عماد رفیعی مشاور مدیر عامل شرکت 
پالایــش و پخــش فرآورده های نفتی در »همایش کشــوری 
شکوفایی سبز: نوآوری های انرژی و حمل و نقل پاک« گفت: 
ما در دارا بودن منابع نفت خام و گاز طبیعی در رتبه های برتر 
قرار داریم و به صورت تاریخی کشوری نفتی هستیم به طوری 
که مهمترین منابع درآمدی کشــور از این راه تأمین می شــد. 
وی ادامه داد: در کشــور ما با توجه به تخفیف های خوراک و 
ســوخت صنایع اگر یارانه اختصاص پیدا نکند تولید به شدت 

کاهش می یابد که بر درآمدهای مالیاتی کشور تأثیر گذار است. 
علت بالا بودن مصرف و قاچاق این اســت که تأمین انرژی ۴ 
کشور همسایه بر عهده ماست که ریشه در قیمت گذاری انرژی 
دارد. مشاور مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش با اشاره 
به اینکه باید تمام تلاش خود را کنیم که به اقتصاد غیرنفتی 
برسیم، خاطرنشان کرد: برای رسیدن به اقتصاد غیرنفتی باید 
در ۴ ســال فعالیت هایی را انجام دهیم که در ۷۰ ســال انجام 
نداده ایــم. بــه گفته رفیعی، زمانی کــه نمی توان قیمت های 
حامل های انرژی را به صورت یکسان برای تمامی اقشار افزایش 
داد باید بازار سازی انرژی انجام داد زیرا برای اینکه از فناوری های 

نوین عقب نمانیم به این بازارسازی نیازمندیم. وی ادامه داد: 
نزدیک به دو سال است که بنزین سوپر در کشور نداریم؛ چه 
ایرادی دارد که بنزین سوپر از طریق بخش خصوصی وارد شد. 
رفیعی تاکید کرد: پیش بینی می کنیم قیمت بنزین ســوپر 
وارداتی بین ۴۰ تا ۵۰ هزار تومان باشد و به نظر می رسد میزان 
اســتفاده از آن نیز به ۲۵ هزار لیتر برســد. وی ادامه داد: باید 
قیمت کارت جایگاه را افزایش دهیم و قیمت ۱۵۰۰ و ۳ هزار 
تومانی تغییر نداشــته باشد زیرا کارت جایگاه منجر به قاچاق 
نیز می شود که برای کارت جایگاه یا باید کارمزد داشته باشد 

یا قیمت آن تغییر کند.

گمانه زنی از قیمت ۴۰ تا 5۰ هزار تومانی بنزین سوپر وارداتی
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روابط عمومی شركت گاز استان چهارمحال و بختیاری

مردم استان چهارمحال و بختیاری! زمان آن فرا رسیده است که با مدیریت هوشمندانه و بهینه از گاز طبیعی استفاده کنیم. بیایید به 
جای مصرف مواد غذایی، به دنبال راهکارهایی باشیم که نه تنها منابع را حفظ کنیم، بلکه به توسعه پایدار کمک کنیم. 

همگی با هم این تغییر را آغاز کنیم! 
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این ویژگی بهترین مدیران جهان را می سازد
 تجربیات باربارا کورکوران کارآفرین نقشه 

برای تغییر ذهن
باربارا کورکوران، ستاره برنامه تلویزیونی »مخزن کوسه« معتقد است 
اعتماد به نفس مهم ترین ویژگی یک مدیر برتر نیست. کورکوران که 
یک سرمایه گذار، مشاور و ستاره برنامه های اقتصادی تلویزیونی امریکا 
به شمار می رود کودکی بسیار سختی داشت، اما به جای تسلیم شدن، 
کنترل داســتان خودش را در دســت گرفت. به گزارش فرارو باربارا 
کورکــوران حرفــه خود را به عنوان یک کارآفرین با تجربه با اعتماد به 
نفــس ۱۰۰ میلیون دلاری شــروع نکــرد. او به دلیل قدرت، طرز فکر 
درست و انگیزه غیرقابل توقفش به موفقیت رسید. باربارا اعتراف کرده 
اســت این ویژگی ها از یک فرد معمولی مدیری برتر می ســازد. البته 
مدیــران برتر ویژگی های مهــم دیگری نیز دارند. به گفته کورکوران: 
»به اعتماد به نفس بیش از حد اهمیت داده می شــود. در واقع زمانی 
که افراد معذب هستند به دنبال پاسخ های جدیدی می گردند تا بیشتر 

یاد بگیرند و رشد کنند.«
قدم گذاشتن در ناشناخته ها ��

موفقیــت مــدرن در رهبــری و کارآفرینی اغلب بــه یک چیز مربوط 
می شود: شجاعت رویارویی با عدم قاطعیت ها است. کورکوران معتقد 
است رو به رو شدن با این وضعیت ها به فردی بسیار شجاع نیاز دارد. 
این ممکن اســت به معنای ســاختن یک تجارت از صفر باشــد. شروع 
کار بــدون هیــچ تجربه ای در مدیریت، داشــتن ذهنــی باز، پذیرش 
ناشناخته ها و نترسیدن از امتحان کردن چیزهای جدید چیزی است 
که از یک فرد عادی یک مدیر برتر در ســطح جهانی می ســازد. برخی 
از رهبران و بنیانگذاران بزرگ قبل از اینکه در نهایت شــکوفا شــوند 
بارهــا شکســت می خورند. خواه عرضه یــک محصول جدید، ورود به 
بازاری تازه، ایجاد یک تیم جدید یا اجرای یک اســتراتژی جســورانه 
باشــد، این شــجاعت، ایمان و جاه طلبی بی امان است که این مدیران 
را به موفقیت سوق می دهد. برای تحقق آن، همه چیز در ذهنیت فرد 
خلاصه می شود. در اینجا یک نقشه برای تغییر ذهن شما برای دستیابی 

به اهداف بزرگ آمده است.
1. به رهبر درونی خود دسترسی پيدا كنيد ��

در خالص ترین شــکل خود، رهبری به عناوین، اســتراتژی ها یا حتی 
اقدامات مربوط نمی شود، بلکه در واقع بیانی از خود واقعی ماست. این 
جوهر نفسی فراتر از نفس ماست. وقتی ما از این مکان آگاهی عمیق 
پیــدا می کنیــم، به طــور طبیعی الهام بخش دیگــران خواهیم بود. 
دسترســی به رهبر درونی تجســم حالتی از آگاهی اســت که دیگران 
می تواننــد حــس کنند و تحت تأثیر آن قرار بگیرند. رهبری قدرتمند 
از انجام دادن نمی آید، بلکه از بودن حاصل می شــود. این موضوع در 
مورد تبدیل شــدن به یک رهبر بهتر نیســت، بلکه رها کردن موانعی 
اســت که مانع درخشــش ویژگی های رهبری طبیعی ما می شود. این 
سفر رهبری درونی، سفری نیست که بتوان آن را به طور کامل درک 
کرد و باید آن را تجربه کرد. وقتی ســفر رهبر درونی را آغاز می کنیم، 
با مجموعه ای از چشــم اندازهای تازه رو به رو می شــویم و افراد آشنا را 
با افراد ناآشنا مرتبط می کنیم تا به خرد عمیق تری دست پیدا کنیم. 
در اصل، وقتی ما از جاده های آشنایی که در آن سفر کرده ایم جسارت 
پیدا می کنیم و با تعجب، صراحت، گوش دادن و کنجکاوی به قلمروی 
ناشناخته ها قدم می گذاریم، شروع به باز کردن آگاهی جدید و کسب 

خرد می کنیم.
2. ترس خود را در آغوش بگيريد ��

ترس یکی از قدیمی ترین غرایز ماست. همانطور که شما و رویاهایتان 
رشــد می کنید، ترس ممکن اســت سعی کند شما را عقب نگه دارد یا 
بر شــما غلبه کند و این کاملًا طبیعی اســت. این روش بدن شما برای 
حفظ وضعیت موجود و حفظ امنیت شما است. با این حال، وقتی خود 
را برای یادگیری و رشــد به چالش می کشــید و در این مورد از خطر 
فرار نمی کنید، به ســمت چیزی می روید که شــما و کسب وکارتان را 
بهتــر می کنــد. اگر به اندازه کافی شــانس بیاوریــد، آزمایش کنید و 
چارچوب ها را بشکنید، باز هم شاید شکست بخورید، اما هیچ اشکالی 
ندارد. این بخش مهمی از تبدیل شدن به یک رهبر قوی و کارآفرینی 

موفق است.
3. به سمت خوش بينی برگرديد ��

بله، قدم گذاشتن در ناشناخته می تواند ترسناک باشد، اما وقتی واضح 
است که چیزی دیگر کار نمی کند و نیاز به تغییر دارد، اولین قدم این 
اســت که با یک ذهنیت مثبت به آن نزدیک شــوید و آن را به عنوان 
یک شانس برای ساختن آن زندگی که همیشه می خواستید ببینید، 
این خوش بینی در عمل است. افراد خوش بین در عین واقع بین بودن، 
تعیین اهداف بزرگ و جشن گرفتن پیروزی های خود، امید را به کار 
خود می آورند. حتی با وجود ناشناخته ها، زندگی ارزش زندگی کردن 
را دارد. از ســفر پیش رو لذت ببرید.گفتنی اســت باربارا کورکوران از 
جمله نویســندگان محبوب مجله هــا و روزنامه های معتبر آمریکایی 
می باشــد که تاکنون کتاب های بســیاری منتشر کرده و با بسیاری از 
مجلات نیز همکاری داشــته اســت. از جمله کتاب های معروف این 
نویسنده آمریکایی می توان به »مکان شگفت انگیز برای زندگی شما«، 
»رویاهــای خــود را روی پایه ها قرار دهید«، »درس هایی که از مادرم 
یاد گرفتم« اشــاره کرد. همچنین باربارا کورکوران با ســرمایه گذاری 
بر روی ایده های نو و جذاب در برنامه تلویزیونی شارک تنک توانسته 
سرمایه خود را چندین برابر کند. وی سالانه ۷۵۰۰۰ دلار برای برنامه 
شــارک تنک ســرمایه گذاری می کند.کانال ای بی سی آمریکا، برنامه 
تلویزیونی شــارک تنک را در ســال ۲۰۰۹ میلادی )۱۳۸۷ شمسی( 
آغــاز کــرد. در این برنامه افرادی که ایده های نو و جذاب دارند و برای 
اولین بار می خواهند تجارت خود را آغاز کنند، شرکت می کنند و در 
مقابل ۵ ســرمایه دار معروف کشــور آمریکا شروع به معرفی طرح ها و 
ایده های ناب خود می نمایند. در نهایت مناســب ترین و جذاب ترین 
ایــده را انتخــاب و بر روی آن ایده ســرمایه گذاری های لازم را انجام 
می دهند. وی بر روی ایده های تازه و ناب سرمایه گذاری های لازم را 
انجام می دهد و به موفقیت های شــگفت آوری دســت یافته اســت. 
زندگینامه باربارا کورکوران بیان می کند که وی با ســرمایه گذاری بر 
روی برنامه شــارک تنک توانســته ســرمایه مالی خود را چندین برابر 

کند و خود را جزء ثروتمندان جهان قرار دهد.

اقتصاددان معقول چیز کمیابی است

برنامه ریزی اقتصادی با ۲۱۷ میلیون نفر غیرممکن اســت. این ادعای من و چند 
اقتصاددان معقول دیگر است از جمله آدام اسمیت، میلتون فریدمن، ویلیام ایسترلی، 
تومــاس هزلـِـت، رایان بورن و چند نفر دیگر. در عوض، اکثر اقتصاددانان فرضی را 
قبول کرده اند که از دهه ۱۹۲۰ به این سو روز به روز محبوب تر شده است: اینکه 
شغل اقتصاددان این است که به دنبال یافتن راه هایی تازه برای مداخله دولت باشد. 
به صنعت ایکس یارانه بدهید. بر دســتمزد فلان کارکنان مقررات وضع کنید و از 
این قبیل چیزها. اکثر اقتصاددانان فرض می کنند که چنین مداخلاتی مشــکلی 
قابل پیش بینی را درست خواهد کرد و مشکلات بیشتری را به وجود نخواهد آورد.

اما همانطور که حتماً به عنوان فردی بالغ متوجه شــده اید، پیش بینی دقیقی که 
مســئله ای بزرگ تر را در آینده دفع کند، حتی در زندگی شــخصی تان هم ممکن 
نیســت. آیا قابل تصور اســت که کســی با یک مدرک دکتری اقتصاد، یا حتی یک 
جایزه نوبل، مانند دارون عجم اوغلو یا جوزف استیگلیتز یا پل ساموئلسون، بتواند 
نوآوری های آینده را در مثلًا تأمین مالی یا کشاورزی یا خدمات خصوصی پیش بینی 
کند؟ خود ساموئلســون در دهه۱۹۵۰ به صورت ریاضی نشــان داد که چرا چنین 
چیزی در بازار بورس غیرممکن خواهد بود. و اگر اقتصاددانی مانند ماریانا ماتزوکاتو 
ادعا کند که توان پیش گویی دارد، همانطور که قبل تر به شــما گفته ام، چرا یک 
بانک یا مزرعه یا ســالن زیبایی تأســیس نمی کند تا از این توانایی حیرت انگیزش 
نفعی شخصی ببرد؟اقتصاد می تواند به ما بگوید چه سیاست هایی احمقانه است، 
مثلًا حداقل دســتمزد یا سیاســت صنعتی یا تعرفه های بالا بر تجارت خارجی یا 
افزایش ناگهانی عرضهپول. اما فراتر از چنین پیشــنهادهای عاقلانه ای در زمینه 
لسه فر، اقتصاد نمی تواند راهنمای یک پروژه مهندسی اقتصادی برای ۲۱۷ میلیون 
نفر باشد، همانطور که شما نمی توانید آینده تان را با جزئیات مشخص کنید. تلاش 
برای انجام چنین کارهای مهندسی یکی پس از دیگری شکست خواهد خورد.به 
عملکرد بانک مرکزی برزیل نگاه کنید یا مثلًا به عملکرد کلی سیاست اقتصادی 
در برزیــل. لازم نیســت اقتصاددان تیزهوشــی باشــید تا بفهمیــد در حالی که 
اقتصاددان هایتان اکثراً دولت را توصیه به مداخله بیشتر و بیشتر می کنند، دستمزد 
واقعی برزیلی ها راکد مانده است. برای نزدیکی تولید ناخالص داخلی سرانه برزیل 
و چین هیچ دلیل دیگری وجود ندارد مگر سیاســت اقتصادی احمقانه! اگر صرفاً 
اقتصاددان ها را نادیده بگیرید، به ویژه اســتادان اقتصادتان در دانشگاه های دولتی 
برزیل را که اکثراً مارکسیســت هســتند، و به من و آدام اسمیت گوش دهید، هیچ 
دلیلی وجود ندارد که برزیل به استانداردهای رفاه مثلًا سوییس یا ایالات متحده 

نرسد. همان کاری که مثلًا هنگ کنگ طی دو نسل انجام داد.
خاویــر میلــی در آرژانتین کار را درســت انجام می دهد. برای نمونه، کنترل اجاره 
آپارتمان را پایان داد و این مسئله بازار اجاره را کم و بیش، حتی برای فقرا، بهبود 
بخشید. او پیشنهاد تعطیلی بانک مرکزی و اتصال ارز آرژانتین به دلار را می دهد. 
ادامه بده خاویر! و در کشور خودم هم که انتخاباتش را نتوانستم به درستی پیش بینی 
کنم، بعضی از روانی های بی اخلاقی مانند ایلان ماســک که ترامپ دوســتش دارد 
ایده های خوبی درباره مقررات زدایی دارند. درست است پیشنهادهایی فاشیستی 
هم برای سوسیالیســتی کردن رحم های زنان و اخراج غیرشــهروندان سختکوش 

دارند. برایمان دعا کنید.
ديردره مك كلاسكی ��
منبع: فولاد سائوپائولو ��

بازتاب

پیش بینی رسانه آلمانی از نیاز ایران به واردات گاز

دویچه وله به نقل از یک کارشــناس انرژی نوشــت: ایران ۴۳۰ هزار کیلومتر خط 
لوله برای رساندن گاز حتی به دورافتاده ترین روستاها نصب کرده است با این حال، 
اولویت دادن به کاربری مسکونی بر تأمین صنعتی، زیان های اقتصادی شدیدی را 
به همراه داشته است که موجب کمبود گاز و باعث تعطیلی صنایع شده است و در 
نهایت آسیب قابل توجهی به اقتصاد وارد کرده است. وابستگی ایران به نیروگاه های 
گازسوز نیز اثرات زیست محیطی آن را بدتر کرده است. این کشور با سطوح آلودگی 
نامتناســب با تولید اقتصادی آن، در میان کشــورهایی است که در انتشار گازهای 
گلخانه ای جهانی مشارکت دارند. به گزارش خبرآنلاین، دویچه وله در ادامه گزارش 
خود نوشــت: بدون راه حل فوری، تحلیلگران پیش بینی می کنند که ایران مجبور 
به واردات گاز طبیعی برای تأمین نیاز داخلی خواهد شد. ترکمنستان که قبلًا در 
دوره دولت محمود احمدی نژاد که از ســال ۲۰۰۵ تا ۲۰۱۳ رئیس جمهور بود به 
ایران گاز می داد ماندگارترین گزینه باقی مانده اســت. با این حال، این توســعه بر 
یک پارادوکس تاکید می کند: چگونه کشــوری که دارای ذخایرعظیم گاز طبیعی 
اســت می تواند واردکننده انرژی شود؟ مشکل انرژی ایران منعکس کننده چندین 
دهــه مدیریــت ضعیــف و هزینه برای اولویت های اشــتباه اســت کــه منابع را از 
ســرمایه گذاری های داخلی مهم منحرف کرده اســت. از آنجایی که کشور با کمبود 
شــدید و فشــارهای اقتصادی فزاینده دســت و پنجه نرم می کند، رسیدگی به این 
چالش های سیســتمی مســتلزم تغییر اساسی در استراتژی و حکمرانی است. این 
بنگاه خبری با اشاره به مستندات یکی از تحلیلگران انرژی مستقر در واشنگتن در 
شرکت مشاوره Gulf State Analytics )GSA( مدعی شد: شرکت های خارجی 
بعیــد اســت تــا زمانی که ایران به توافق هســته ای با ایالات متحده دســت یابد، 

سرمایه گذاری کنند.

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

مهدی امیدوار، سخنگو و نائب رئیس اتاق اصناف 
ایــران در گفتگوبــا »نقش اقتصاد« با اشــاره به 
اقدامــات نظارتی اتاق اصناف در ایام مناســبتی 
کشــور گفت: همه ساله در مناسبت های مختلف 
و مهم کشور از جمله شب یلدا، روز مادر، روز پدر، 
چهارشنبه ســوری، عید نوروز و... معمولاً تقاضا 
برای خرید و فروش در زمینه های مختلف بیشتر 
می شــود. در همین راســتا با توجه به این که دو 
مناسبت مهم شب یلدا و روز مادر را طی هفته های 
اخیر داشــته ایم از تاریخ ۲۰ آذرماه تا ۴ دی ماه، 
تقریباً یکهزار و ۵۰۰ بازرس در ۴۰۰ اتاق اصناف 
در سراسر کشور در طرح ویژه گشت شب یلدا و 
روز مادر در کنار بازرسان سازمان صنعت معدن 
تجارت و تعزیرات به فعالیت پرداخته اند که این 
بازرســی ها و نظارت ها شامل اقلامی مثل میوه، 
آجیل و خشکبار، شیرینی و مواردی از این دست 
شــده اند. این مهم بر این دلیل اســت که در این 
روزها، متقاضی و فروش بیشتری داشته و بدنبال 
آن به نظارت بیشتری نیز احتیاج داشته اند. البته 
باید اشــاره کرد که علاوه بر گشــت بازرسان اتاق 
اصنــاف در سراســر کشــور، همــه روزه تیــم 
اتحادیه های خوار و بار و قنادی و... نیز گشت های 

خود را دارند.
ســخنگو و نائب رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره 
به نحوه گزارش تخلفات و گران فروشــی توسط 
مــردم تصریح کرد: یکی از مواردی که در چنین 
مناســبت هایی مــردم با آن ها روبرو می شــوند 
گران فروشی برخی از اصناف است. به همین دلیل 
توصیه ما این است که اگر مردم هنگام خرید هر 
یک از اقلام مورد نیاز خود در این ایام نارضایتی 
داشــتند و با گران فروشی روبرو شدند می توانند 
با شماره ۱۲۴ و در هر شهرستان با واحد بازرسی 
اتاق اصناف شــهر و منطقــه خود که معمولاً در 
شــبکه های اجتماعی اطلاع رســانی شده است 
ارتباط برقرار کرده و شکایت خود را ثبت کنند.

مهدی امیدوار با اشاره به این که در مناسبت های 
مهــم، برخــی از افراد در فضای مجازی تخلفاتی 
انجام می دهند و سودجویی هایی می کنند، تأکید 
کرد: از آن جایی که در مناســبت هایی مثل شب 

یلدا، روز مادر، روز پدر، چهارشنبه ســوری، اعیاد 
مختلف به ویژه عید نوروز، ســودجویان در بستر 
فضای مجازی در زمینه فروش شیرینی، شکلات 
و آجیــل و... تبلیغــات می کنند؛ چراکه معمولاً 
تقاضای مردم در چنین مناســبت هایی افزایش 
پیــدا می کنــد و آن ها درصدد این هســتند که 
راحت تر خرید کنند. به همین دلیل برای خرید 
خــود از طریق فضای مجازی اقدام می کنند. در 
نتیجــه مــردم هنگام خرید اقلام خود باید توجه 
کنند که حتماً از طریق سایت هایی باشد که نماد 

الکترونیک و پروانه کسب مجاز دارند.
سخنگو و نائب رئیس اتاق اصناف ایران ادامه داد: 
واحدهــای صنفــی بــا درخواســت هایی که از 
اتحادیه ها دارند به ویژه برای مناسبت هایی مثل 
شب یلدا، روز مادر، روز پدر و همین طور شب های 
عید، فروش فوق العاده و برگزاری جشــنواره ها را 
در دســتور کار خــود قــرار می دهند که آن ها با 
دریافت مجوز از اتحادیه می توانند ۱۰-۱۵ درصد 
تخفیــف دریافت کنند و علاوه بر این، می توانند 
سالانه ۴ بار فروش ویژه و فوق العاده داشته باشند.

مهــدی امیدوار عنــوان کرد: سال هاســت که 
مجموعه اتاق اصناف یک برچســب متحدالشکل 
قیمتــی را در اختیــار همــه اتاق های اصناف در 
سراســر کشــور قرار داده اســت. به همین دلیل 
واحدهــای صنفــی مجاز هســتند کــه از این 
برچســب ها بر روی اجناس خود استفاده کنند. 
زیرا شــماره تلفن های بازرسی و قیمت در آن ها 
درج شــده اند و در ۸ ماه گذشــته بازرســی های 

اتاق های اصناف حدود ۶۵ هزار بازرسی در سراسر 
کشور را به اتاق های اصناف ایران گزارش داده اند.

ســخنگو و نائب رئیس اتــاق اصناف ایران تأکید 
کرد: ملاک رسیدگی و نظارت در همه صنف هایی 
کــه به فروش شــیرینی، آجیــل و... می پردازند 
فاکتــور قیمت اســت و از آن جایــی که آجیل، 
شیرینی، شکلات و اجناس، درجه بندی متفاوت 
دارند بنابراین ملاک در نظارت ها فاکتور خرید و 
برچســب قیمتی اســت که بر روی اجناس درج 
می شــود؛ بنابراین باید سود قانونی رعایت شود. 
به همین دلیل واحدهای صنفی موظف هســتند 
که حتماً فاکتورهای خرید خود را در محل کسب 
و کارشان داشته باشند تا در زمان نیاز به بازرسان 

و گشت ها ارائه دهند.
مهــدی امیــدوار یــادآور شــد کــه در چنین 
مناســبت هایی، مردم خریدهای هیجانی نکنند 
و جنس مورد نیاز خود را به دقت از واحد صنفی 

مجاز خریداری کنند.
ســخنگو و نائب رئیس اتاق اصناف ایران در پایان 
خاطرنشــان کرد: یکی از دغدغه ها و نگرانی های 
واحدهای صنفی در این روزها که متأسفانه شامل 
حال خیلی از دوستان می شود این است که اگرچه 
فراوانــی جنس و وفور اقلام در زمینه خوراکی ها 
در بازار وجود دارد ولی به دلیل افزایش قیمت ها 
خرید مردم کمتر شــده است و اگرچه واحدهای 
صنفی امید به فروش بیشــتر در مناســبت های 
این چنینــی دارند امــا این نگرانی در میان آن ها 
وجود دارد که تقاضا برای خرید کم شود و درواقع 
اجناسشان فروخته نشود. یه همین دلیل، امیدوار 
هســتیم دولت چهاردهم با ثبات ارز و ایجاد یک 
آرامش در بازار در این روزهایی که ارز به صورت 
هیجانــی افزایش پیــدا می کند و بازار در تلاطم 
اســت بتواند از رکود در بازار جلوگیری کند. زیرا 
از آن جایی که خیلی از واحدهای صنفی مستأجر 
هستند افزایش قیمت ها نه تنها در تأمین کالاهای 
آن ها بلکه در قدرت خرید مردم تأثیرگذار است 
و قطعاً با چنین شرایطی، بازار با وجود این رکود 
زیــاد بــه تورم خواهد رفت و مشــکلاتی را برای 
واحدهای صنفــی ایجاد خواهد کرد. در نتیجه، 
امیــدوار هســتیم هرچه زودتــر از تلاطم های 
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درآمد واتساپ از کجا تأمین می شود؟ تولد غول جدید دنیای خودرو تعرض بر مقبره ساعدی، پرحرف و حدیث شد
کاربران برای اســتفاده از واتســاپ، پلتفرمی که در 
سراســر دنیا نزدیک به ســه میلیارد کاربر دارد، پولی 
نمی پردازنــد. اینجا این ســؤال مطرح می شــود که 
واتســاپ چطــور درآمدزایی می کنــد؟ به گزارش 
خبرآنلاین، نیکیلا سرینیواســان، معاون پیام رسانی 
تجــاری متا دراین بــاره گفت: »اگر همه این موارد را 
درست انجام دهیم، چشم انداز ما انجام یک کسب وکار 

است. مشتری باید بتواند کارها را به درستی در یک تاپیک چت انجام دهد؛ یعنی 
اینکه اگر می خواهید بلیت رزرو کنید یا پرداختی انجام دهید باید بتوانید این 
کار را بــدون تــرک تاپیک چت خود انجام دهیــد و بعدازآن به دیگر مکالمات 
زندگی تان برگردید.« خانم سرینیواسان معتقد است که همین به تنهایی، حالا 

برای غول فناوری چند میلیارد دلار ارزش دارد.

خبر ترکیب و ادغام دو خودروساز بزرگ ژاپنی، یعنی 
نیسان و هوندا، تبدیل به یکی از پررنگ ترین خبرهای 
خودرویی جهان شــده و تهدیدی برای خودروســازان 
بزرگ محســوب می شــود. هوندا و نیســان به تازگی 
تفاهم نامه ای را برای بررسی ادغام هر دو خودروساز در 
قالب یک هلدینگ جدید امضا کردند. اگر همه چیز به 
خوبی پیش برود، این هلدینگ می تواند در سال ۲۰۲۶ 

راه اندازی شود. براساس گزارش motor۱، در چند ماه آینده کمیته ای که توسط 
هر دو برند تأســیس شــده اســت چگونگی اجرای بهترین ادغام را بررسی خواهد 
کرد. این معامله باید توســط ســهامداران هر دو شرکت تأیید شود که برای آوریل 
۲۰۲۶ برنامه ریزی شده است. اگر این هلدینگ جدید از تمام موانع عبور کند به 

یکی از بزرگترین کنسرسیوم های خودروسازی در جهان تبدیل خواهد شد.

در روزهــای اخیر انتشــار ویدئویــی از طرف گروهی از 
ســلطنت طلبان که یکی از آن ها را در حال ادرار کردن 
بر ســر قبر غلامحسین ســاعدی، نویسنده سرشناس 
ایرانی نشــان می دهد واکنش برانگیز شــد. به گزارش 
برترینها، غلامحسین ساعدی که سال ۱۳۶۴ شمسی 
در پاریس درگذشت در قبرستان معروف پرلاشز در این 

شهر به خاک سپرده شده است. گروهی از ایرانیان مقیم پاریس اعلام کرده اند که 
قصد دارند در واکنش به هتاکی به قبر غلامحســین ســاعدی بر سر مزار او گردهم 
بیایند. از طرفی برخی دیگر از ســلطنت طلبان اقدام به انتشــار تصویر حضور مریم 
رجوی بر سر مقبره ساعدی کرده اند و عقاید ساعدی را نزدیک به گروه مجاهدین 
خلق دانشــتند. در جبهه ســلطنت طلبان نیز عده ای اقدام فردی را که بر ســر قبر 

غلامحسین ساعدی ادرار کرد محکوم کرده اند و عده ای دیگر آن را ستوده اند.
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